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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ      Ζ'

∆ευτέρα 15 Μαρτίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 15 Μαρτίου 1999, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.26' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ε'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος B. Kωστόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12/3/99
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΣΤ' συνεδριάσεώς του, της 12ης
Μαρτίου 1999 σε ό,τι αφορά τη συζήτηση και λήψη απόφασης για
τη σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής για την "υπόθεση Οτσαλάν")
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το κ. Νικόλαο Παπαφιλίππου,
Βουλευτή Κοζάνης, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μανταµάδου Λέσβου
ζητεί την επισκευή του αγροτικού δικτύου του ∆ήµου του.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ
ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος
Βόλου Μαγνησίας ζητεί να χρηµατοδοτηθεί το έργο κατασκευής
ενός παιδικού σταθµού στην περιοχή του.
3) Οι Βουλευτές κύριοι ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Γυναικών Ελλάδας ζητεί τη λήψη µέτρων για τη στήριξη του ρόλου
της γυναίκας στην πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας µας.
4) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Γενικό
Νοµαρχιακό Νοσοκοµείο Μυτιλήνης ζητεί να ενταχθεί στο τρίτο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης το έργο για τη δηµιουργία ενός
σύγχρονου και πρωτοποριακού Εκπαιδευτικού Συνεδριακού
Κέντρου Επαγγελµατικής Κατάρτισης στο Νοσοκοµείο.
5) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Ναυτικός 'Οµιλος Χανίων ζητεί οικονοµική
ενίσχυση της αθλητικής του δραστηριότητας για το έτος 1999.

6) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στις ∆ΕΥΑ
Κρήτης ζητεί τη ρύθµιση των οφειλών τους προς το ΤΠ και ∆.
7) Ο Βουλευτής Κέρκυρας κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Θιναλίων Κέρκυρας ζητεί να γίνει
αεροψεκασµός στην περιοχή του για την καταπολέµηση των
κουνουπιών.
8) Ο Βουλευτής Κέρκυρας κ. ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κερκυραίων ζητεί πληροφορίες για
το αν θα ανεγερθεί το Κέντρο Τεχνικής Επαγγελµατικής Κατάρτισης.
9) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ποντίων Κω ο Ξενητέας ζητεί
την ένταξη της νήσου Κω στο νοµοσχέδιο για την αποκατάσταση
των οµογενών από τις χώρες της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης.
10) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η "ΣΥΚΙΚΗ" Κεντρικής
Συνεταιριστική 'Ενωση Σύκων και Ξηρών Καρπών υποβάλλει
προτάσεις για τον κανονισµό που αφορά στην παραγωγή και στην
κατανάλωση των ξηρών σύκων.
11) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γοργοποτάµου Φθιώτιδας ζητεί την
ίδρυση Αστυνοµικού Σταθµού στην περιοχή του.
12) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αγίας Παρασκευής
Κοζάνης ζητεί την τοποθέτηση ιατρού στο Αγροτικό Ιατρείο της
περιοχής του.
13) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αρχαιολόγων Εργαζοµένων
στον Ιδιωτικό Τοµέα και στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης ζητεί την άµεση στελέχωση της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας της χώρας και νέες ρυθµίσεις της λειτουργίας των
εφορειών και της διεξαγωγής των αρχαιολογικών ερευνών.
14) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Πρακτόρων ΠΡΟ-ΠΟ ζητεί να
σταµατήσει η χορήγηση παράνοµων αδειών πρακτορείων ΠΡΟ-ΠΟ.
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15) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια 'Ενωση Θεολόγων ζητεί εκ
µέρους πολλών ανησυχούντων Ελλήνων πολιτών τη νοµοθετική
κατοχύρωση της απαλλαγής από την υποχρέωση παραλαβής της
ηλεκτρονικής ταυτότητας µε τον ενιαίο κωδικό αριθµό µητρώου για
λόγους συνείδησης.
16) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γλυκών Νερών Ανατολικής Αττικής
ζητεί να µην εγκατασταθούν στην περιοχή Ακούγιου της Τουρκίας οι
δύο πυρηνικοί αντιδραστήρες αµερικανικής ή γερµανικής
προέλευσης.
17) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την εφαρµογή του
προγράµµατος LIFE στην Καλαµάτα.
18) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τις διαπιστώσεις της Συνόδου
Προέδρων των ΤΕΙ για τα προβλήµατά τους.
19) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για τα εργασιακά αιτήµατα των υπαλλήλων
των Τεχνικών Υπηρεσιών της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης
Μεσσηνίας.
20) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για την κατασκευή του 1ου Λυκείου
Καλαµάτας.
21) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για τη δηµιουργία στην Καλαµάτα
∆ηµόσιας Κεντρικής Βιβλιοθήκης.
22) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας για το αίτηµα ρύθµισης οφειλών των
∆ήµων στο ΤΠ και ∆.
23) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆.Σ. ΚΑΠΗ Γιαννιτσών ζητεί την
απόκτηση ενός ιδιόκτητου χώρου.
24) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆ιακοπτού Αχαϊας ζητεί τη
µεταβίβαση κρατικών αυτοκινήτων στους νεοσύστατους ∆ήµους να
γίνεται στο 1/10 της τιµής κοστολόγησής τους.
25) Ο Βουλευτής Λευκάδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Απολλωνίων Λευκάδας
ζητεί να του χορηγηθεί νέος τύπος απορριµµατοφόρου οχήµατος.
26) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τµήµα Κ και ∆ Θεσσαλίας του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας ζητεί τη δηµουργία µιας ενιαίας
αποκεντρωµένης υπηρεσίας επίβλεψης υδραυλικών έργων
Θεσσαλίας µε έδρα το Νοµό Καρδίτσας.
27) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Φερών Μαγνησίας ζητεί η χάραξη
του αγωγού καυσίµων να παρακάµπτει τελείως την πόλη του
Βελεστίνου.
28) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Φερών Μαγνησίας ζητεί την
κατασκευή νέας πτέρυγας στο διδακτήριο Λυκείου Βελεστίνου.
29) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Λαογραφικός Πολιτιστικός
Σύλλογος Μεσολογγίου ζητεί την ίδρυση "Παλαµαίας Ακαδηµίας"
στο Μεσολόγγι.
30) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Πρακτόρων ΠΡΟ-ΠΟ
Αττικής - Πειραιώς ζητεί να µην εκδίδονται νέες άδειες λειτουργίας
πρακτορείων ΠΡΟ-ΠΟ.
31) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ελληνική Βιοµηχανία 'Οπλων ζητεί να
ληφθούν µέτρα για την εξυγίανση και τη συνέχιση της λειτουργίας
της ΕΒΟ και των θυγατρικών της εταιρειών.
32) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Προσωπικού Πρακτορείων
Εφηµερίδων Αθηνών ζητεί την νοµική κατοχύρωση των εργασιακών
δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα Πρακτορεία Εφηµερίδων.
33) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Εύβοιας ζητεί
να ληφθούν µέτρα κατά της αποβιοµηχάνισης και της ανεργίας στο
Νοµό Εύβοιας.
34) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γλυκών Νερών Ανατολικής Αττικής
ζητεί να µην εγκατασταθούν οι δύο πυρηνικοί αντιδραστήρες
αµερικανικής ή γερµανικής προέλευσης στην πόλη Ακούγιου της
Τουρκίας.
35) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αγροτικών
Συνεταιρισµών Αστακού Αιτωλ/νίας διαφωνεί µε τη σύγκριση και
βαθµολόγηση που της έγινε.
36) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Μεσολογγίου ζητεί τη συνέχιση της λειτουργίας της παραδοσιακής
σχολής κιλιµιών που λειτουργεί στο Αιτωλικό.
37) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή 22 Ορθοδόξων
Χριστιανικών Σωµατείων Θεσ/νίκης δηλώνει την αντίθεσή της προς
την καύση των νεκρών.
38) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργατικών Στελεχών Νοµού
Αχαϊας "Η ΕΝΩΣΗ" ζητεί την κατασκευή και λειτουργία Εθνικού
Μουσείου Πατρών Αχαϊας.
39) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε νοµοθετικές
εκκρεµότητες του Υπ. Εµπορίου που έχουν ως αποτέλεσµα να
µένουν άλυτα βασικά προβλήµατα της εµπορικής δραστηριότητας
και της αγοράς.
40) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η επίλυση του
στεγαστικού προβλήµατος των Σχολείων της περιοχής Ωλενίας
Αχαϊας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 3562/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1828/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
" Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3562/6-11-1998 του
Βουλευτή κ. Αντ. Κοτσακά, σχετικά µε τις δαπάνες µεταφοράς
µαθητών Ν. Χίου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Για    το   Α'    εξάµηνο    του    1997    δόθηκαν    65.000.000    δρχ.
Για    το    τετράµηνο    Σεπτεµβρίου-∆εκεµβρίου    1997    δόθηκαν
41.000.000    δρχ.   Για   ανεξόφλητες    δαπάνες    δόθηκαν
10.000.000   δρχ.   Για   την  υλοποίηση  του  προγράµµατος  ανα-
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πλήρωσης διδακτέας ύλης δόθηκαν 2.700.000 δρχ. Για το Α'
εξάµηνο του 1998 δόθηκαν 70.000.000 δρχ. Για ανεξόφλητες
δαπάνες δόθηκαν 5.000.000 δρχ. Με βάση τη διάταξη της παρ. 24
άρθρο 2 ν. 2621/1998 µεταφέρθηκαν στην περιφέρεια Βορείου
Αιγαίου πιστώσεις ύψους 167.020.000 δρχ. για τις δαπάνες
µεταφοράς των µαθητών για το χρονικό διάστηµα Σεπτεµβρίου -
∆εκεµβρίου 1998 προκειµένου η περιφέρεια Βορείου Αιγαίου να
επιχορηγήσει όλες τις Νοµαρχιαακές Αυτοδιοικήσεις αρµοδιότητάς
της για το σκοπό αυτό.
Επειδή οι πιστώσεις για τις δαπάνες µεταφοράς των µαθητών δεν
ήταν επαρκείς έχουµε ήδη ζητήσει από το Υπουργείο Οικονοµικών
να διαθέσει τις αναγκαίες συµπληρωµατικές πιστώσεις για την
πληρωµή των ανεξόφλητων δαπανών µεταφοράς µαθητών
παρελθουσών χρήσεων και για την πλήρη κάλυψη των δαπανών
αυτών για το τετράµηνο Σεπτεµβρίου - ∆εκεµβρίου 1998.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

2. Στην µε αριθµό 3601/9-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1832/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3601/9-11-98 που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Απ. Τασούλας και Μαρία Μπόσκου
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στο Νοµό Πρεβέζης το έτος 1998 διορίστηκαν 35 εκπαιδευτικοί
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.
Επί πλέον στο Νοµό αυτό διατέθηκαν 43 πιστώσεις για την
πρόσληψη προσωρινών αναπληρωτών.
'Οσον αφορά στις ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό σύµφωνα µε
σχετικό έγγραφο της ∆ιεύθυνσης ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
Ν.Α. Πρέβεζας στο Ενιαίο Λύκειο Λούρου δεν υπάρχουν ελλείψεις
σε διδακτικό προσωπικό.
Τέλος σας γνωρίζουµε ότι όπως µας πληροφόρησε ο Οργανισµός
Εκδόσεως διδακτικών Βιβλίων, η αποστολή των διδακτικών βιβλίων
σε όλα τα σχολεία της Επαρχίας έχει ολοκληρωθεί. Εκτελούνται
µόνον συµπληρωµατικές παραγγελίες που αφορούν σε σποραδικές
ελλείψεις διαφόρων σχολείων, οι οποίες γνωστοποιούνται τώρα
στον ΟΕ∆Β.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 3549/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1822/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3549/6-11-98 του Βουλευτή
κ. Φώτη Κουβέλη, σχετικά µε την πρόσληψη καθηγητών Φυσικής
Αγωγής στο Αθλητικό Γυµνάσιο και Λύκειο Περιστερίου, σας
γνωρίζουµε ότι έχουν διατεθεί οι πιστώσεις για τις προσλήψεις των
καθηγητών, οι εκπαιδευτικοί ήδη προσλήφθηκαν και άρχισαν το
διδακτικό τους έργο.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 2506/23-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1595/25-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση υπ' αριθµό 2506/23-9-98 του Βουλευτή
κ. Π. Κουναλάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Επειδή έχει παρέλθει πλέον του ενός και ηµίσεως έτους από την
έκδοση της κοινής Υπουργικής απόφασης αναγκαστικής
απαλλοτρίωσης καθώς και της δικαστικής απόφασης που
προσδιόριζε την προσωρινή οριστική αποζηµίωση (29-7-96) και η
αποζηµίωση δεν κατεβλήθη στον δικαιούχο ούτε κατετέθη στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆ανείων (π.δ. 797/71 "Περί
αναγκαστικών απαλλοτριώσεων", θεωρείται ότι έχει αυτοδικαίως
ανακληθεί (άρθρο 11 του ιδίου π.δ.).
Σε ό,τι αφορά τις ενέργειες που πρέπει να γίνουν στο µέλλον για
στέγαση του 10ου ∆.Σ. Τρίπολης σας πληροφορούµε ότι έπειτα
από την αποκέντρωση του Π.∆.Ε. και την αποκέντρωση του Π.∆.Ε.

και την πλήρη εφαρµογή των διατάξεων του ν. 2218/94 όπως
συµπληρώθηκε µε τις διατάξεις του ν. 2240/94 και
κωδικοποιήθηκαν µε το π.δ. 30/1996, οι Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις έχουν την αρµοδιότητα για την επιλογή και
απόκτηση οικοπεδικών εκτάσεων, τον προγραµµατισµό, την µελέτη,
την κατασκευή και την επίβλεψη των έργων σχολικής στέγης.
Οι Ο.Τ.Α. έχουν επίσης την ευθύνη για την επισκευή και συντήρηση
των διδακτηρίων της περιφέρειάς τους.
Το ΥΠΕΠΘ επιχορηγεί ετησίως τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις από
το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων συνολικά, για οικόπεδα,
κατασκευές και επισκευές χωρίς περαιτέρω παρέµβαση στην
κατανοµή των πιστώσεων µέσα στο Νοµό.
Το 1998 η χρηµατοδότηση των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων
πέρασε στο ΟΣΚ.
Το 1998 ο Νοµός Αρκαδίας χρηµατοδοτήθηκε ως κατωτέρω:
Π.∆.Ε.
Για κατασκευές - οικόπεδα: 100.000.000 δρχ.
Για επισκευές - συντηρήσεις: 50.000.000 δρχ.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 3834/16-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1910/25-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3834/16-11-98 που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Παναγ. Ψωµιάδης, και αφορά την
πρόσληψη καθηγητών Φυσικής Αγωγής στα Αθλητικά Σχολεία
∆υτικής Θεσσαλονίκης, σας γνωρίζουµε ότι από το ΠΥΣ∆Ε
Θεσσαλονίκης έγιναν προσλήψεις εκπαιδευτικών στα Αθλητικά
Σχολεία ∆υτικής Θεσσαλονίκης στις 12-11-98 και ήδη οι καθηγητές
Φυσικής Αγωγής άρχισαν το διδακτικό τους έργο από 16-11-98.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 3878/17-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
27/25-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3878/17.11.98 που
κατατέθηκε στην Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή του Ν.
Κιλκίς κ. Σάββα Τσιτουρίδη σχετικά µε την καθυστέρηση
εναρµόνισης της νοµοθεσίας µε την αντίστοιχη κοινοτική όσον
αφορά τον τοµέα αρµοδιότητας µας που είναι τα τρόφιµα, θα
θέλαµε να σας πληροφορήσουµε τα εξής:
Οι οδηγίες τροφίµων που εκδίδονται µε επισπεύδουσα Υπηρεσία
Ε.Ε. την Γεν. ∆/νση ΙΙΙ (βιοµηχανίας) ενσωµατώνονται σε σταθερή
βάση στον Κώδικα Τροφίµων (του οποίου η τελευταία
κωδικοποιηµένη και εναρµονισµένη έκδοση µόλις κυκλοφόρησε) µε
µορφή Υπουργικών Αποφάσεων. Για τις Υπουργικές αποφάσεις
έχει προηγηθεί απόφαση (γνωµοδότηση) του Ανώτατου Χηµικού
Συµβουλίου και τα κείµενα έχουν προσυπογραφεί από όλους τους
κατά περίπτωση Υπουργούς των εκάστοτε συναρµόδιων
Υπουργείων.
Για δύο από τις συγκεκριµµένες οδηγίες του παραπάνω τοµέα
(οριζόντιας εφαρµογής για ελέγχους στα τρόφιµα) οι υπηρεσίες του
Γ.Χ.Κ. έχουν επεξεργαστεί το κείµενο, έχουν συντάξει το σχέδιο
απόφασης και έχουν προσυπογραφεί τα σχέδια από τους
αρµόδιους Υπουργούς, πλην του Υπουργού Γεωργίας, γεγονός που
έχει επιφέρει καθυστέρηση έως δύο ετών και έχει επισύρει
προειδοποιητικές επιστολές και πρόσφατα προσφυγή στο Ειδικό
∆ικαστήριο για την µία εξ' αυτών.
Σε ότι αφορά την εναρµόνιση Οδηγιών που αφορούν τρόφιµα
ειδικής διατροφής επισπεύδουσα αρχή είναι το Υπουργείο Υγείας
και Πρόνοιας.

Ο Υπουργός
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ"
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7. Στην µε αριθµό 3523/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1821/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3523/6.11.98 των
Βουλευτών κυρίων Ορ. Κολοζώφ, Στ. Παναγιώτου και Απ. Τασούλα
σχετικά µε το ανώτατο όριο του αριθµού των µαθητών ανά τµήµα,
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Στην Πρωτοβάθµια Εκπ/ση, µε την ισχύουσα νοµοθεσία
προβλέπονται 30 µαθητές ανά δάσκαλο στα πολυθέσια σχολεία και
25 στα µονοθέσια και διθέσια.
Επισηµαίνουµε ότι οι παραπάνω αναλογίες στην πράξη είναι πολύ
µικρότερες, αφού η αναλογία µαθητών ανά δάσκαλο ανέρχεται κατά
µέσο όρο πανελλαδικά σε 15 µαθητές. (20 στο λεκανοπέδιο Αττικής
και 14 στην υπόλοιπη χώρα).
Κυρίαρχος στόχος του Υπ. Παιδείας είναι η βελτίωση των συνθηκών
λειτουργίας των σχολείων και η αναβάθµιση της παρεχόµενης
εκπ/σης στους µαθητές, µε όλους τους δυνατούς τρόπους.
Παράλληλα µε το βασικό πρόγραµµα σπουδών, το Υπουργείο
Παιδείας αναπτύσσει προγράµµατα Ολοήµερων Σχολείων και
Νηπιαγωγείων για τα παιδιά των εργαζόµενων γονέων (1000 σε
δηµοτικά και 350 σε νηπιαγωγεία), Προγράµµατα ∆ιαπολιτισµικής
Εκπαίδευσης για παλιννοστούντες και αλλοδαπούς µαθητές (400
προγράµµατα), καθώς επίσης για παιδιά τσιγγάνων (105
προγράµµατα), για την οµαλή ένταξή τους στο εκπ/κό µας σύστηµα.
2. Στη ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση παραµένει σε ισχύ η διάταξη του
ν. 1566/85 για ανώτατο αριθµό τριανταπέντε (35) µαθητών ανά τάξη
ή τµήµα για τα Γυµνάσια και Λύκεια. Μόνον το 0,3% των τµηµάτων
∆/θµιας Εκπ/σης ανα την Ελλάδα έχουν 35 µαθητές. ∆ηλαδή σε
23.000 τµήµατα µόνον 70 έχουν 35 µαθητές. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Ωστόσο, στόχος του ΥΠΕΠΘ αποτελεί η µείωση
αυτού του ορίου στο µέλλον και οπωσδήποτε όταν τον επιτρέψουν
πανελλαδικά οι συνθήκες.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 3263/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1743/27-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3263/29-10-98 του
Βουλευτή κ. Σπ. Σπηλιωτόπουλου σχετικά µε την τροποποίηση των
σχεδίων στο υπό ανέγερση κτίριο για στέγαση του 3ου ∆ηµοτικού
Σχολείου Αιγίου, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
'Υστερα από την αποκέντρωση του Προγράµµατος ∆ηµοσίων
Επενδύσεων, η ευθύνη για την σύνταξη του προγράµµατος
σχολικής στέγης ανάγεται στην αποκλειστική αρµοδιότητα της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.
Το Νοµαρχιακό Συµβούλιο κάθε Νοµού αξιολογεί και ιεραρχεί τις
υπάρχουσες ανάγκες σχολικής στέγης και εντάσσει στο Νοµαρχιακό
Πρόγραµµα τις πιο επείγουσες, χωρίς την παρέµβαση του
Υπουργείου Παιδείας.
Η επιχορήγηση του ΥΠ.Ε.Π.Θ. για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση
Αχαϊας για το 1998, από το Εθνικό Π.∆.Ε. και το ΤΚΑΣΕ για
οικόπεδα, κατασκευές και επισκευές διδακτηρίων ανέρχεται στα
εξής ποσά:
Π.∆.Ε. (ΣΑΕ 047 - ΣΑΕ 04/19)
Για κατασκευές - οικόπεδα: 1.000.000.000 δρχ.   
Για επισκευές - συντηρήσεις: 250.000.000 δρχ.

 Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 3276/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1746/27-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3276/29-10-98 του
Βουλευτή κ. Αναστάσιου Καραµάριου, σας γνωρίζουµε τα

ακόλουθα:
Σύµφωνα µε το άρθρο 7 του π.δ. 130/1990 (Α' 52), σε όσους
συµµετέχουν στη διαδικασία εξοµοίωσης του πτυχίου τους και
ολοκληρώνουν επιτυχώς τις σπουδές τους στα πλαίσια του
προγράµµατος αυτού, χορηγείται πτυχίο του Παιδαγωγικού
Τµήµατος ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης ή Νηπιαγωγών κατά περίπτωση
και θεωρούνται πλέον πτυχιούχοι των Τµηµάτων αυτών. Κατά
συνέπεια ισχύουν και για αυτούς ότι ισχύει για όλους τους
πτυχιούχους Πανεπιστηµιακών Τµηµάτων τόσο σε ό,τι αφορά το
δικαίωµα µεταπτυχιακών σπουδών και το δικαίωµα εκπόνησης
διδακτορικής διατριβής σύµφωνα µε τα άρθρα 10, 11, 12 και 13 του
ν. 2083/92 (Α'159) όσο και της υπηρεσιακής τους βαθµολογικής και
µισθολογικής τους εξέλιξης.

Ο Υπουργός
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ∆. ΑΡΣΕΝΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 3570/6-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2680/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 3570/6.11.98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Ηλ. Βεζδρεβάνης σχετικά µε χορήγηση
αδειών Ε.∆.Χ. αυτοκινήτων και χώροι στάθµευσης αυτών, σας
πληροφορούµε τα παρακάτω:
1. Σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 2 του ν. 1437/1984
(59 Α'), ο αριθµός των νέων αυτοκινήτων Ε.∆.Χ. µε ή χωρίς µετρητή
(ταξί - αγοραίων), που είναι αναγκαία για την αντιµετώπιση των
σχετικών µε τα αυτοκίνητα της κατηγορίας αυτής µεταφορικών
αναγκών κάθε διοικητικής µονάδας της χώρας, καθορίζεται µέσα
στο πρώτο τετράµηνο κάθε διετίας µε απόφαση του οικείου
Νοµάρχη.
2. Με την παράγραφο 1 του άρθρου 5, του π.δ. 244/1987 (104 Α')
ορίζεται, ότι, οι χώροι στάσης και στάθµευσης των αυτοκινήτων ταξί
και αγοραίων, για την εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού,
καθορίζονται, για µεν την πρωτεύουσα του νοµού µε απόφαση του
νοµάρχη, για δε τις λοιπές διοικητικές µονάδες του νοµού µε
απόφαση του δηµοτικού ή κοινοτικού συµβουλίου.
Τέλος προς ενηµέρωση του κ. Βουλευτή διαβιβάζουµε το µε αριθµ.
πρωτ. 2842/13.11.98 έγγραφο του Νοµάρχη της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης Θεσπρωτίας.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
11. Στην µε αριθµό 2633/28-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2620/27-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 2633/28.9.98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Πέτρος Κατσιλιέρης, σχετικά µε το
σιδηροδροµικό δίκτυο του ΟΣΕ στην Πελοπόννησο, σας
διαβιβάζουµε το σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. 146301/10.11.98
του ∆/ντος Συµβούλου του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
12. Στην µε αριθµό 4247/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
453/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε  απάντηση  της  υπ'  αριθµ.  4247/98  ερώτησης  των
Βουλευτών  κυρίων  Γ.  Καρασµάνη  και  Ν.  Τσιαρτσιώνη,  σας
πληροφορούµε  ότι  η  Πρεσβεία  της  χώρας  µας  στο  Λονδίνο
έχει  ενηµερώσει  τις  αρµόδιες  υπηρεσίες  του  Υπουργείου
Εξωτερικών  για  το  φυλλάδιο  που  αναφέρεται  στην  ανωτέρω
ερώτηση,  το  οποίο  σηµειωτέον  έχει  κυκλοφορήσει  και  σε  άλλες
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περιπτώσεις στη Μ. Βρετανία.
'Εχουν δοθεί οι κατάλληλες οδηγίες στις αρµόδιες υπηρεσίες για την
εντόπιση αυτών που καλύπτονται πίσω από την οργάνωση που
κυκλοφορεί τα φυλλάδια αυτά ώστε να υπάρξει αντιµετώπιση της
βάναυσης αυτής διαστρέβλωσης της πρόσφατης ιστορίας. Στην ίδια
κατεύθυνση κινούνται όπως πληροφορούµεθα και οι Αρχές της
Κυπριακής ∆ηµοκρατίας.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 3402/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
454/26-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3402/98 ερώτησης του Βουλευτή κ. Θ.
Κασσίµη σας ενηµερώνουµε τα εξής:
Οι Υπάλληλοι της Μεταφραστικής Υπηρεσίας δεν απολύθηκαν
παράτυπα. Αντίθετα παράνοµη ήταν η µετατροπή των αρχικών
συµβάσεών τους, µε τις οποίες προσελήφθησαν στο Υπουργείο
Εξωτερικών, σε συµβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου.
Ειδικότερα, οι συµβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου των
υπαλλήλων αυτών έχου κριθεί ως µη νόµιµες µε την υπ' αριθµόν
278/1995 Γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.
Ισχύει, εποµένως, το προηγούµενο συµβασιακό καθεστώς τους, το
οποίο αφορά είτε σε συµβάσεις έργου είτε σε συµβάσεις εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου.
Ο νέος Οργανισµός του Υπουργείου Εξωτερικών (ν. 2594/1998), το
άρθρο 19 παρ. 9, δεν παρέχει καµία κάλυψη, διότι ο εν λόγω Νόµος
ετέθη σε ισχύ, οι ως άνω υπάλληλοι δεν εθεωρούντο, κατά τα
ανωτέρω, συµβασιούχοι αορίστου χρόνου και ως εκ τούτου δεν
ενέπιπταν στο ρυθµιστικό αντικείµενο της προαναφερόµενης
διάταξης. Υπενθυµίζουµε ότι µε τη διάταξη του άρθρου 19 παρ. 9 οι
συµβασιούχοι αορίστου χρόνου µονιµοποιήθηκαν και εντάχθηκαν
είτε σε οργανικές θέσεις του Κλάδου ∆ιοικητικής, Λογιστικής και
Γραµµατειακής Υποστήριξης είτε σε προσωποπαγείς θέσεις του
Κλάδου ∆ιοικητικών Γραµµατέων.
Το Υπουργείο Εξωτερικών, αντί της άµεσης απόλυσης των
ανωτέρω υπαλλήλων και εφαρµόζοντας απαρέγκλιτα τις αρχές της
προστατευµένης εµπιστοσύνης και της επιείκειας προέβη στην
υιοθέτηση συµβάσεων οριµένου χρόνου, ώστε οι εν λόγω
υπάλληλοι να έχουν τη δυνατότητα να ρυθµίσουν ευχερώς το
εργασιακό τους µέλλον. Οι συµβάσεις αυτές έχουν ήδη υπογραφεί
από τους µισούς ενδιαφερόµενους υπαλλήλους (8), ενώ οι
υπόλοιποι αρνήθηκαν να τις υπογράψουν.
Οι ως άνω υπάλληλοι, αρνούµενοι να υπογράψουν τις 8µηνης
διάρκειας συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου ουσιαστικώς
αφήρεσαν από το Υπουργείο Εξωτερικών µια νόµιµη δυνατότητα
απασχόλησής τους στο Υπουργείο αυτό. Κάθε άλλη προτεινόµενη
λύση θα ευρίσκετο σε ευθεία αντίθεση µε τις διατάξεις του ν.
2594/1998 περί Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, ο
οποίος, σηµειωτέον, υιοθετήθηκε από τη Βουλή µε τη διαδικασία
των κωδίκων του άρθρου 76 του ισχύοντος Συντάγµατος.

Ο Υπουργός
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ"

14. Στην µε αριθµό 3455/5-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
10/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3455/5-11-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ροβέρτος Σπυρόπουλος αναφορικά µε ιδιοκτησιακή
κατάσταση ακινήτου στο ∆ήµο Τρίπολης σας αναφέρουµε τα εξής:
Με αφορµή το αρ. 2081/28-2-96 έγγραφο του ∆ήµου Τρίπολης
προς το Τµήµα Πολεοδοµίας και Πολεοδοµικών Εφαρµογών, ότι
δεν υπάρχει καταπάτηση ∆ηµοτικής ή ∆ηµόσιας ιδιοκτησίας σε
ακίνητο επί των οδών Μαινάλου - Σέκερη και ανώνυµου στο Ο.Τ.
226 του ∆ήµου Τρίπολης και ύστερα από το αρ. 970/29-4-96
έγγραφο της Κ.Υ. Αρκαδίας, η υπηρεσία µας µε το αρ.
1053175/3503/Α0010/20-5-96 έγγραφό της ζήτησε από την Κ.Υ.

Αρκαδίας, εφόσον υπήρχε καταγγελία, να ενεργήσει έρευνα
ιδιοκτησιακού καθεστώτος σύµφωνα µε το άρθρο 25 του Α.Ν.
1539/38.
Η Κ.Υ. Αρκαδίας µε το αρ. 2552/14-10-97 έγγραφό της µας έστειλε
τα σχετικά στοιχεία της έρευνας, προκειµένου να παραπέµψουµε
την υπόθεση στο Γ.Σ.∆.Κ. για να γνωµοδοτήσει σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Α.Ν. 1539/38.
Επί της υπόθεσης αυτής εκδόθηκε η αρ. 8/98 προκαταρκτική
γνωµοδότηση του Γ.Σ.∆.Κ. και Α.Π. που γνωµοδότησε περί της
αναποµπής της υπόθεσης στην Κτηµατική Υπηρεσία Ν. Αρκαδίας
προς νέα εξ υπαρχής έρευνα αυτής και εκτίµηση και εφαρµογή
όλων των διαλαµβανοµένων σ' αυτή στοιχείων.
Η υπηρεσία µας µε τα αρ. 1106198/7896/Α0010/18-9-98 και
1122189/9210/Α0010/3-11-98 έγγραφά της προς τη Κ.Υ. Αρκαδίας
ζήτησε την επίσπευση των απαραιτήτων ενεργειών (αναγνώριση
τυχόν κληρονοµικών δικαιωµάτων του ∆ηµοσίου σχολάζουσα
κληρονοµιά), περάτωση των δικών ασφαλιστικών µέτρων και
διερεύνηση των θεµάτων που έθετε η αρ. 8/98 προκαταρκτική
γνωµοδότηση και την εν συνεχεία επιστροφή του φακέλου µε όλα τα
σχετικά στοιχεία, προκειµένου να επανεισάγουµε την υπόθεση στο
Γ.Σ.∆.Κ., για έκδοση οριστικής γνωµοδότησης, τα οποία δεν µας
έχουν σταλεί µέχει σήµερα δεδοµένου ότι εκκρεµούν οι δίκες για την
κήρυξη σχολάζουσας κληρονοµιάς του Χρήστου Κανάρη και
αφάνειας του Θεοχάρη Κανάρη. 'Οπως µας ενηµέρωσε
τηλεφωνικώς η Κ.Υ. Αρκαδίας η συζήτηση για την κήρυξη
σχολάζουσας κληρονοµίας του Χρήστου Κανάρη έχει ορισθεί για
την 20/11/98 και την ίδια ηµεροµηνία θα κηρυχθεί άφαντος και ο
Θεοχάρης Κανάρης.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

15. Στην µε αριθµό 3678/10-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
5573/25-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η

ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3678/10-11-1998 του Βουλευτή κ. Αλ.
Χρυσανθακόπουλου σχετικά µε την ίδρυση και λειτουργία
Τµηµάτων Ανακουφιστικής και Παρηγορητικής Αγωγής κλπ., σας
πληροφορούµε ότι το Υπουργείο Υγείας - Πρόνοιας ασκεί ευρεία και
συνεχιζόµενη αντικαρκινική εκστρατεία συνεργαζόµενο αρµονικά µε
τους αρµόδιους επιστηµονικούς φορείς της χώρας.
Συγκεκριµένα όσον αφορά την πρώτη ερώτησή σας, το Υπουργείο
µας παρακολουθεί τέτοιες πρωτοβουλίες όπως αυτή του Αρεταίειου
Νοσοκοµείου που παρέχει υπηρεσίες Ανακουφιστικής και
Παρηγορητικής Αγωγής σε συνεργασία µε το 'Ιδρυµα Τζένη Καρέζη
και αναµένει τα αποτελέσµατα. Σε περίπτωση επιτυχίας του
προγράµµατος θα εισηγηθεί και σε άλλες κλινικές των Νοσοκοµείων
της χώρας την ίδρυση αναλόγων τµηµάτων.
Εξάλλου πρέπει να τονισθεί ότι ήδη µεγάλα Νοσοκοµεία της χώρας
διαθέτουν Κοινωνικούς Λειτουργούς και Ψυχολόγους που
παρέχουν δωρεάν ψυχολογική και κοινωνική υποστήριξη στους
ασθενείς και τους συγγενείς τους.
Τέλος όσον αφορά το δεύτερο ερώτηµα σας, δηλ. τις παρακλινικές
και άλλες εξετάσεις (όπως Αξονικές τοµογραφίες, ακτινογραφίες
κλπ., φορέων του AIDS και καρκινοπαθών), πρέπει να σας
αναφέρουµε ότι διενεργούνται δωρεάν στους ανασφάλιστους και
οικονοµικά αδύνατους.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚ. ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

16. Στην µε αριθµό 3721/11.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
9260/24.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3721/11.11.98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Σ. ∆ανέλλης και αφορούσε την πορεία
αποκρατικοποίησης της ετ. ΕΛΒΙΟΝΥ, σας πληροφορούµε
τ'ακόλουθα, ειδικότερα για τα θέµατα των εργαζοµένων.
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1. Στα πλαίσια της απόφασης της ∆ιυπουργικής Επιτροπής για την
αποκρατικοποίηση της ετ. ΕΛΒΙΟΝΥ, η Κυβέρνηση προωθεί
πρόγραµµα απασχόλησης και αυταπασχόλησης από τον ΟΑΕ∆
των αποχωρούντων εργαζοµένων από την εταιρεία.
2. 'Εχει εγκριθεί από το ∆.Σ. της εταιρείας, πρόγραµµα
χρηµατοδότησης των οικοιοθελώς αποχωρούντων εργαζοµένων σε
άµεση συνεργασία µε τους ίδιους που θα περιλαµβάνει την
καταβολή εφάπαξ ποσού, πλέον της νόµιµης αποζηµίωσης.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

17. Στην µε αριθµό 3307/30.10.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
36183/20.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 3307/30.10.98 ερώτηση του
Βουλευτή κ. Α. Ανδρεουλάκου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η υπηρεσία µας έχει δώσει την έγκριση για προκήρυξη δέκα πέντε
(15) θέσεων ιατρικού προσωπικού, για τη στελέχωση του ΕΚΑΒ.
Με την αριθµ. 2/97 προκήρυξη του Α.Σ.Ε.Π. (Φ.Ε.Κ. 18/98 τ.ΑΣΕΠ)
µε την οποία προκηρύχθηκαν 500 θέσεις το κλάδου ∆Ε
πληρωµάτων Ασθενοφόρων για το ΕΚΑΒ εκδόθηκαν οι πίνακες
διοριστέων τον Ιανουάριο του 1998 και ήδη έχουν σχεδόν
ολοκληρωθεί οι διορισµοί.
Ακόµα µε το Α9β/17815/98 έγγραφό µας προς το ΑΣΕΠ έχουµε
ζητήσει µεταξύ άλλων την προκήρυξη 108 θέσεων τακτικού
προσωπικού διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων για το ΕΚΑΒ, από
τις οποίες οι 67 θα είναι του κλάδου ∆Ε πληρωµάτων ασθενοφόρων
και αναµένεται η έκδοση της προκήρυξης.
Η λειτουργία των κινητών µονάδων επείγουσας ιατρικής είναι στις
άµεσες προτεραιότητες του Υπουργείου µας, µε σκοπό την κάλυψη
των µεγάλων αστικών κέντρων και του εθνικού οδικού δικτύου,
καθώς και τη µείωση του χρόνου επέµβασης στην αντιµετώπιση
των εκτάκτων περιστατικών.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

18. Στην µε αριθµό 3439/4.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1138/25.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3439/4.11.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Η. Βεζδρεβάνη, σχετικά µε τον αριθµό
ασφαλισµένων και συνταξιούχων του ΤΕΒΕ σας γνωρίζουµε τα
εξής:
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Κοινωνικού Προϋπολογισµού έτους
1998, ο αριθµός των ασφαλισµένων του ΤΕΒΕ ανέρχεται σε
540.770, ο δε αριθµός των συνταξιούχων λόγω γήρατος ανέρχεται
σε 70.218 και λόγω αναπηρίας σε 20.926.

Ο Υφυπουργός
Φ. ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

19. Στην µε αριθµό 3567/6.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1140/25.11.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3567/6.11.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Η. Βεζδρεβάνη, σχετικά µε τον αριθµό
ασφαλισµένων και συνταξιούχων του ΤΑΝΠΥ σας γνωρίζουµε τα
εξής:
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Κοινωνικού Προϋπολογισµού έτους
1998, ο αριθµός των ασφαλισµένων του ΤΑΝΠΥ ανέρχεται σε
11742, ο δε αριθµός των συνταξιούχων λόγω γήρατος ανέρχεται σε
546 και λόγω αναπηρίας σε 56.

Ο Υφυπουργός
Φ. ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

20. Στις µε αριθµούς 3316 έως και 3325/2.11.98 ερωτήσεις δόθηκε

µε το υπ'αριθµ. 39716/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στις 3316,3317, 3318,3319,3320, 3321,
3322,3323,3324 και 3325/2.11.1998, ερωτήσεις του Βουλευτή
κ.Σκανδαλάκη, σχετικά µε "Ελληνες πολίτες διαµένοντες στην
αλλοδαπή, οι οποίοι έχουν δικαίωµα ψήφου στην Ελλάδα", σας
ενηµερώνουµε ότι η υπηρεσία µας για τις κάτωθι χώρες της
αλλοδαπής: Αραβικά Εµιράτα, Αµµάν, Ανδόρα, 'Αγιος Μαρίνος,
Αγγλία, Αζερµπαϊτζάν, Αφγανιστάν, Αλβανία, Αλγερία και Αγκόλα,
δεν έχει στοιχεία µε τον αριθµό των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι
διαµένουν µόνιµα σε αυτές και έχουν δικαίωµα ψήφου στην Ελλάδα.
Σας πληροφορούµε όµως ότι στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 2623/98 άρθρο 7 παρ.1α, έχει συσταθεί Επιτροπή
επιφορτισµένη µε το έργο της υποβολής προτάσεων για την
άσκηση του δικαίωµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι, µέσω ειδικών
εκλογικών καταλόγων, των Ελλήνων πολιτών ο οποίοι κατοικούν
στις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και σε τρίτες χώρες.

Ο Υπουργός
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ"

21. Στην µε αριθµό 3374/2.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
2712/26.11.98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3374/2.11.98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. ∆. Γεωργακόπουλος σχετικά µε αναστολή
λειτουργίας γραµµής Πύργου-Κατακόλου σας διαβιβάζουεµ το
σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. 665043/20.11.98 του ∆/ντος
Συµβούλου του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος Α.Ε.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ. Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
22. Στην µε αριθµό 3327/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1774/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3327/2-11-1998 του
Βουλευτή κ. Ελευθ. Παπανικολάου, σχετικά µε τη λειτουργία των
σχολείων, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Α. Το ΥΠΕΠΘ διόρισε στην Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση από την
επετηρίδα 3.991 εκπαιδευτικούς (3.120 δασκάλους, 470
νηπιαγωγούς, 178 φυσικής αγωγής, 116 Αγγλικής και 107
µουσικούς), για το σχολικό έτος 1998-1999 και ακολούθησαν 354
διορισµοί ακόµη από τους πίνακες των επιτυχόντων του
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ (163 δάσκαλοι, 117 νηπιαγωγοί, 45
φυσικής αγωγής και 29 Αγγλικής γλώσσας).
Επίσης τις κενές θέσεις σε διδακτικό προσωπικό στην
Πρωτοβάθµια Εκπαίδευση το ΥΠΕΠΘ κάλυψε µε τη χορήγηση
4.336 πιστώσεων, ενώ παράλληλα λειτουργούν τµήµατα υποδοχής
και ενισχυτικής διδασκαλίας όπου αυτό κρίνεται αναγκαίο.
Β. Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση το 1998 διορίστηκαν 3.320
εκπ/κοί από την επετηρίδα και 642 εκπαιδευτικοί από τον πίνακα
επιτυχόντων του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, δηλ. σύνολο 3.962
καθηγητές.
Ο αριθµός αυτός είναι ο µεγαλύτερος της τελευταίας δεκαετίας και
για πρώτη φορά υπερκαλύφθηκαν οι οργανικές θέσεις των
περισσοτέρων κλάδων.
Παράλληλα έχουν διατεθεί µέχρι σήµερα 4.273 πιστώσεις για
προσλήψεις προσωρινών αναπληρωτών στα Γυµνάσια και Λύκεια
της χώρας.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ    Ζ' - 15 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5317

23. Στις µε αριθµούς 3142, 3185, 3286, 3294, 3364, 3368 και
3436/98 ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 2394/24-11-98 έγγραφο
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις ερωτήσεις 3142, 3185, 3286, 3294, 3364, 3368
και 3436/98 που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ηλίας Βεζδρεβάνης για τα
πληθυσµιακά στοιχεία των ασφαλιστικών οργανισµών, σας
παραθέτουµε τους παρακάτω πίνακες, οι οποίοι περιλαµβάνουν τον
αριθµό των ασφαλισµένων και συνταξιούχων ανά Ταµείο.

Ταµεία Ασφαλισµένοι Συνταξιούχοι
Ταµείο Συντάξεως
 Προσωπικού ΕΤΕ

13.395 γήρατος 5.926
αναπηρίας  184
θανάτου  2.372
Σύνολο  8.482

ΤΑΠ-ΟΤΕ 51.755 γήρατος  23.725
αναπηρίας  1.136
θανάτου  4.890
Σύνολο  29.931

Ταµείο Συντάξεως
Προσωπικού ΑΤΕ

5.700 γήρατος  3.929
αναπηρίας  202
θανάτου 1.953
Σύνολο  6.084

Ταµείο Συντάξεων
Προσωπικού ΗΣΑΠ

1.535 γήρατος 900
αναπηρίας  222
θανάτου  534
Σύνολο  1.535

Ταµείο Συντάξεως
Προσωπικού
Τραπέζης Ελλάδος
και Κτηµατικής

4.557 γήρατος  3.585
αναπηρίας-
θανάτου  1.505
Σύνολο  5.090

ΤΑΠ-ΙΛΤ 4.109 γήρατος  879
αναπηρίας  29
θανάτου  355
Σύνολο  1.263

ΤΑΠ-ΕΤΒΑ 477 γήρατος  531
αναπηρίας  1
θανάτου  73
Σύνολο  605

Ο Υφυπουργός
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ"

24. Στην µε αριθµό 3351/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2331/24-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3351/2-11-1998 που κατέθεσε στη
Βουλή των Ελλήνων ο Βουλευτής κ. Σ. Τσιτουρίδης, σχετικά µε τον
υπόχρεο για την απόδοση των ασφαλιστικών εισφορών στο ΙΚΑ
των απασχολούµενων σε ιδιωτικά οικοδοµοτεχνικά έργα, σας
γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Από την ισχύουσα νοµοθεσία του ΙΚΑ, σε κάθε περίπτωση
υπόχρεος για την καταβολή των εισφορών στο 'Ιδρυµα είναι ο
εργοδότης, δηλ. το πρόσωπο (φυσικό ή νοµικό) για λογαριασµό του
οποίου τα υπαγόµενα στην ασφάλιση πρόσωπα, προσφέρουν την
εργασία τους.
Στην περίπτωση των απασχολουµένων σε οικοδοµοτεχνικά έργα
που εκτελούνται µε τη µεσολάβηση τρίτων προσώπων (εργολάβων
και υπεργολάβων), ως εργοδότης για την καταβολή των
ασφαλιστικών εισφορών θεωρείται (άρθρο 8 παρ. 5 εδάφ. γ' του
α.ν. 1846/1951) ο κύριος του ανεγειρόµενου, συµπληρούµενου,

µεταρρυθµιζόµενου, επισκευαζόµενου ή κατεδαφιζόµενου
κτίσµατος, δηλ. ο ιδιοκτήτης - οικοπεδούχος, ακόµη και στην
περίπτωση της κατασκευής οικοδοµής µε το σύστηµα της
αντιπαροχής (ΣτΕ 1039/1985, 4127/1987, 3203/1988), οπότε
ευθύνονται εις ολόκληρον όλοι οι συνιδιοκτήτες - οικοπεδούχοι.
Κατά την εφαρµογή των διατάξεων της παρ. 9 του άρθρου 26 του
α.ν. 1846/1951 "Τυπικές υποχρεώσεις εργοδοτών" (π.χ. τήρηση και
υποβολή µισθολογικών καταστάσεων) εκτός από τον κύριο του
κτίσµατος είναι υπεύθυνοι και τα µεσολαβούντα τρίτα πρόσωπα
εργολάβοι ή υπεργολάβοι, οι οποίοι προσλαµβάνουν και αµείβουν
τους ασφαλισµένους.
'Οπως άλλωστε έχει κριθεί και από τα ανώτατα δικαστήρια (ΑΠ
239/76), δεν ήταν δυνατή η µετάθεση της υποχρέωσης καταβολής
των εισφορών στον εργολάβο, ο οποίος έχει αναλάβει την εκτέλεση
ενός έργου (µιας οικοδοµής εν προκειµένω) η κυριότητα της οποίας
ανήκει, σύµφωνα και µε τον Αστικό Κώδικα στον ιδιοκτήτη του
οικοπέδου.
Σε περίπτωση µη απόδοσης των οφειλοµένων ασφαλιστικών
εισφορών, το ΙΚΑ υποχρεούται στη λήψη αναγκαστικών µέτρων
κατά των υποχρέων.
Επιπλέον για την προστασία των οικοπεδούχων και των
αγοραστών διαµερισµάτων καθώς και τη διασφάλιση των εσόδων
του ΙΚΑ, µε την παράγραφο 5 του άρθρου 2 του ν. 2556/1997
προβλέπεται η θέσπιση υποχρεωτικής προσκόµισης ασφαλιστικής
ενηµερότητας κατά τη µεταβίβαση ακινήτων.
Πάντως το θέµα αυτό απασχολεί το Υπουργείο µας και µελετάται
σχετική νοµοθετική ρύθµιση.

Ο Υφυπουργός
Φ. ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ")

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
αναφορών και ερωτήσεων της Τρίτης 16 Μαρτίου 1999.
Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.3
Καν. Βουλής).
1. Η µε αριθµό 4445/27-11-98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Πιπεργιά προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων, προκειµένου να αντιµετωπισθούν τα προβλήµατα,
στη λειτουργία της φοιτητικής εστίας του Τεχνολογικού
Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (ΤΕΙ) Χαλκίδας.
2. Η µε αριθµό 6147/26-1-99 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου Κονταξή προς τον Υπουργό Τύπου και
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
εµβέλεια (δικτύωση), σε περισσότερους από ένα νοµούς τεσσάρων
ραδιοφωνικών σταθµών κλπ.
3. Η µε αριθµό 5067/14-12-98 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τη λήψη µέτρων προκειµένου να αντιµετωπισθούν τα προβλήµατα
στη λειτουργία της φοιτητικής εστίας του Εθνικού Μετσοβίου
Πολυτεχνείου.
Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου. ('Αρθρο 130 παρ. 5
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 3383/3-11-98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κυριάκου Σπυριούνη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
δηµοσιεύµατα της εφηµερίδας "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ" περί αυξανόµενης
ύπαρξης εγληµατικών στοιχείων, στον πανεπιστηµιακό χώρο της
Θεσσαλονίκης.
2. Η µε αριθµό 5867/15-1-99 ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαου Παπαφιλίππου προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις προθέσεις του
Υπουργού για τη δηµιουργία θεσµικού πλαισίου, ώστε να
διασφαλιστεί η αντικειµενικότητα στην επιλογή των υποψηφίων στα
Προγράµµατα Σπουδών Επιλογής (ΠΣΕ) κλπ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 761/9-3-99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λουκά
Αποστολίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου να
καταργήσει το γραφείο Επιθεώρησης Εργασίας στο Σχηµατάρι
Βοιωτίας κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
"Στο Νοµό Βοιωτίας και ειδικά στην πόλη του Σχηµαταρίου
λειτουργεί γραφείο Επιθεώρησης Εργασίας, το οποίο αποτελεί το
µοναδικό όργανο ουσιαστικού ελέγχου στις επιχειρήσεις της
βιοµηχανικής περιοχής Σχηµαταρίου-Οινοφύτων.
Στο υφιστάµενο γραφείο υπάγονται τετρακόσιες και πλέον
βιοµηχανικές, βιοτεχνικές και εµπορικές επιχειρήσεις που
αποτελούν πηγή ζωής και ανάπτυξης για την περιοχή µας. Η
βιοµηχανική αυτή περιοχή αποτελεί τον τρίτο βιοµηχανικό πόλο της
χώρας µας, µε σηµαντικές ελλείψεις σε βιοµηχανικές υποδοµές. Αν
σταµατήσει η λειτουργία του γραφείου Επιθεώρησης Εργασίας, τα
πράγµατα θα γίνουν παντελώς ανεξέλεγκτα.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
α) Υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης να καταργηθεί το εν λόγω
γραφείο Επιθεώρησης Εργασίας;
β) Με τι κριτήρια θα δηµιουργηθούν τα νέα γραφεία Επιθεώρησης
Εργασίας που περιέρχονται στις αρµοδιότητες του Υπουργείου
Εργασίας;".
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ.
Πρωτόπαπας έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, µε βάση το ν. 2639/98
που ψηφίστηκε το καλοκαίρι από τη Βουλή, προχωρούµε στην
έκδοση των προεδρικών διαταγµάτων για τη σύσταση του σώµατος
της Επιθεώρησης Εργασίας και την αναβάθµιση του ελέγχου από
τις κρατικές πια υπηρεσίες, τόσο σε σχέση µε την τήρηση της
εργατικής νοµοθεσίας, όσο και σε σχέση µε τους νόµους και τις
συµβάσεις και βεβαίως την υποχρέωση προς τις επιχειρήσεις
τήρησης των συνθηκών υγιεινής και ασφάλειας σε όλους τους
εργασιακούς χώρους.
Το θέµα που θίγει ο κύριος συνάδελφος είναι όντως σοβαρό,
έχουµε επεξεργαστεί το προεδρικό διάταγµα και µε βάση το
προεδρικό διάταγµα, το οποίο ήδη έχει προωθηθεί προς
υπογραφή, µετά από διάλογο που έγινε και µε τους κοινωνικούς
εταίρους, προβλέπεται η δηµιουργία διευθύνσεων κοινωνικής
επιθεώρησης στις έδρες των περιφερειών όλης της χώρας και
προβλέπονται και τµήµατα κοινωνικής επιθεώρησης στις έδρες των
νοµών.
Πράγµατι, έχουµε ένα νοµό µε ειδικό ενδιαφέρον και σέβοµαι
απόλυτα το πρόβληµα που βάζει ο κ. Αποστολίδης. Είναι ο Νοµός
Βοιωτίας. 'Εχει ένα πολύ µεγάλο εργατικό δυναµικό, περιοχές
καθαρά βιοµηχανικές, διασπαρµένες σε ολόκληρο το νοµό.
Για το λόγο αυτό σε προεδρικό διάταγµα -και ειδικά για το Νοµό
Βοιωτίας- έχουµε ιδρύσει δύο τµήµατα της Επιθεώρησης Εργασίας,
το ένα στην έδρα του νοµού -στη Λιβαδειά δηλαδή- και το άλλο στη
Θήβα. Στην περιοχή του τµήµατος κοινωνικής επιθεώρησης Θηβών
υπάγεται και το Σχηµατάρι, το οποίο εξάλλου είναι πάρα πολύ
κοντά.
'Ετσι και χωρίς να ικανοποιείται, θα έλεγα, απόλυτα, το θέµα που
βάζετε, πιστεύω ότι σε µεγάλο βαθµό υπάρχει η δυνατότητα να γίνει
µε τα σωστά οργανωµένα τµήµατα που θα υπάρχουν, η άσκηση
του επιτοπίου ελέγχου, η εξοµάλυνση των εργατικών διαφορών και
η επιβολή προς την εργοδοτική πλευρά της τήρησης της εργατικής
νοµοθεσίας και των συνθηκών υγιεινής και ασφάλειας.
Φιλοδοξία µας είναι να σταµατήσει η σηµερινή απαράδεκτη

κατάσταση, να ξεπεραστούν οι αδυναµίες στην επιθεώρηση
εργασίας, να δηµιουργηθεί ένα σώµα ισχυρό, ένα σώµα που θα
υφίσταται και τον κατάλληλο κοινωνικό έλεγχο µε βάση τα
προβλεπόµενα στο νόµο, ένα σώµα το οποίο να µπορεί να µας
διαβεβαιώνει µε βάση τη δράση του και να µας πείθει, όχι µε λόγια,
αλλά µε τη δράση του, ότι πράγµατι στην Ελλάδα γίνονται σεβαστές
οι διατάξεις των νόµων και οι συλλογικές συµβάσεις.
Αυτή είναι η φιλοδοξία µας και προχωρούµε προς αυτήν την
οργάνωση. Επεξεργαστήκαµε τον οργανισµό, πολύ σύντοµα θα
προκηρύξουµε και τις σχετικές διατάξεις για τις προσλήψεις. Οι
επιθεωρήσεις εργασίας θα λειτουργήσουν µε νέο πνεύµα, νέα δοµή
και λειτουργία και πιστεύω, ότι θα κάνουν πια πολύ καλά τη δουλειά
τους, προς το καλό όλης της κοινωνίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Λουκάς Αποστολίδης έχει το λόγο για
δύο λεπτά.
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ (Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Από
άποψη φιλοσοφίας ασφαλώς θα µε ικανοποιούσε και µε ικανοποιεί
η απάντηση του Υφυπουργού. Η αλήθεια όµως είναι ότι, όπως είναι
και η γεωγραφική διάταξη, αλλά και ο χωροταξικός προσδιορισµός
και η ανάπτυξη της βιοµηχανίας στο Νοµό µας, θεωρώ, ότι εάν
δηµιουργηθεί το γραφείο της επιθεώρησης, θα είναι λυσιτελής και
µη αποτελεσµατική, αν θέλετε, η παρέµβαση της επιθεώρησης του
γραφείου.
∆ιότι, έστω και πειραµατικά, λειτούργησε το γραφείο επιθεώρησης
εργασίας σήµερα στη βιοµηχανική περιοχή και αυτή είναι η
αντικειµενική πραγµατικότητα. Υπάρχουν πάνω από τετρακόσιες
πενήντα περίπου επιχειρήσεις και υπάρχει συνεχώς ενδιαφέρον
από τους επενδυτές, είτε να αποκεντρωθούν από το χώρο του
λεκανοπεδίου Αττικής είτε αν θέλετε, να µετακοµίσουν στο χώρο
των Οινοφύτων Σχηµαταρίου.
Θεωρώ, κύριε Υφυπουργέ, ότι χρειάζεται οπωσδήποτε -και θα
πρέπει ειλικρινά να επανεξετάσετε το θέµα- εάν όχι στο δεύτερο
γραφείο στο Νοµό Βοιωτίας, να υπάρξει παράρτηµα στις δύο αυτές
κωµοπόλεις πλέον, γιατί ξεκίνησαν από χωριά των χιλίων
πεντακοσίων και των δύο χιλιάδων κατοίκων και αυτήν τη στιγµή
είναι πόλεις πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες στο συγκεκριµένο χώρο.
Εξυπηρετούνται περίπου πάνω από πενήντα µε εξήντα χιλιάδες
λειτουργίες και σε άµεσο εργατικό δυναµικό. Μιλάω για µεγάλες
επιχειρήσεις, ΕΑΒ µε τρεις χιλιάδες εργαζόµενους, η στρατιωτική
µονάδα 114 που είναι εκεί και υπάρχουν και πάρα πολλές άλλες
µεγάλες βιοµηχανίες µε δεκαπέντε χιλιάδες περίπου εργαζόµενους.
∆εν νοµίζω ειλικρινά ότι ήταν αποτελεσµατικός ο έλεγχος. Και σ'
αυτήν την κατεύθυνση εγώ θα ήθελα να εξαντλήσετε όλη την
ευαισθησία σας µια και γνωρίζετε τον εργατικό χώρο, γνωρίζετε τι
σηµαίνει επιθεώρηση εργασίας, γνωρίζετε την περιπέτεια του
θεσµού µε το πέρασµα από τις Νοµαρχιακές Aυτοδιοικήσεις που σε
κάποιους χώρους ενδεχόµενα δεν λειτούργησε παντελώς, σε
κάποιους άλλους χώρους η επιστηµονική και διοικητική υποστήριξη
αυτού του θεσµού, για να υπάρχει αποτέλεσµα στο έργο είτε για τις
συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων είτε για το θέµα της τήρησης
της εργατικής νοµοθεσίας δεν ήταν αποτελεσµατική. Και ασφαλώς
θα ήθελα πραγµατικά να επανεξετάσετε το θέµα και τη δυνατότητα
δηµιουργίας έστω ενός παραρτήµατος. Πάντως είναι αδύνατο να
λειτουργήσει η επιθεώρηση εργασίας χωρίς να υπάρξει εκεί
συγκεκριµένο γραφείο, διότι γνωρίζετε ότι είναι µία βιοµηχανική
ζώνη που είναι κάτω από άθλιες βιοµηχανικές υποδοµές.
Σας λέγω αυτή την τελευταία κουβέντα και κλείνω, ότι ενώ είναι ο
τρίτος βιοµηχανικός πόλος σήµερα της χώρας µας, δεν έχει
χαρακτηριστεί ως βιοµηχανική περιοχή. Αυτό τα λέγει όλα. Και
καταλαβαίνετε πως µεταχειρίζονται το εργατικό δυναµικό,
καταλαβαίνετε και την εκµετάλλευση που υφίσταται το εργατικό
δυναµικό της περιοχής.
Γι'  αυτό  κάνω  και  πάλι  έκκληση,  κύριε  Υφυπουργέ,  διότι
ειλικρινά  οι  εργαζόµενοι  της  περιοχής  και  δυναµικά,
εξαντλώντας  κάθε περιθώριο διαλόγου και µαζί σας και µε το
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Υπουργείο, θα αντιδράσουν. Νοµίζω ότι δεν θα είναι ένα θέµα που
θα κλείσει εύκολα, εάν δεν δοθεί µία διέξοδος και µία λύση σαν αυτή
που σας προτείνω εγώ, αλλά και η Τοπική Αυτοδιοίκηση, ο ∆ήµος
Σχηµαταρίου και ο ∆ήµος Οινοφύτων σε µια περιοχή ειλικρινά που
έχει ανάγκη αυτές τις υπηρεσίες. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο Υφυπουργός
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Πρωτόπαπας, έχει το
λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι ο
προβληµατισµός του κυρίου συναδέλφου, πιστεύω ότι εκφράζει τη
µέχρι τώρα κατάσταση και την αναγκαιότητα σωστών ελέγχων
ιδιαίτερα σε µία κρίσιµη βιοµηχανική περιοχή, σε µια περιοχή που
δουλεύουν χιλιάδες εργαζόµενοι και που βέβαια, όπως γνωρίζουµε,
και πάρα πολλές επιχειρήσεις από την Αθήνα σπεύδουν να
εγκατασταθούν εκεί.
Θα κοιτάξουµε µε βάση τον τρόπο που σας είπα, κύριε συνάδελφε,
να το καλύψουµε. Θα φροντίσουµε να υπάρχουν οι αναγκαίοι
έλεγχοι θα δούµε και τη δυνατότητα µιας υποδοµής προς την
περιοχή του Σχηµαταρίου. Εάν διαπιστωθεί ότι στην πράξη δεν
γίνεται σωστά η δουλειά µας, είµαστε έτοιµοι να εξετάσουµε όλες τις
λύσεις οι οποίες προτείνονται. Ας ξεκινήσουµε έτσι. Χρειαζόµαστε
αυτήν τη στιγµή σωστές επιθεωρήσεις εργασίας καλά
στελεχωµένες. Να µην τις σπάσουµε σε πολύ µικρά κοµµάτια γιατί
φοβάµαι ότι στο πρώτο τους ξεκίνηµα δεν θα κάνουν σωστά τη
δουλειά τους. Ας ξεκινήσουµε το νέο θεσµό σε µεγαλύτερες, θα
έλεγα, δοµές και δυνατότητες παρεµβάσεων πολύ πιο ενισχυµένες
και ισχυρές και στην πορεία θα εξετάσουµε όλες τις αδυναµίες που
υπάρχουν οργανωτικού χαρακτήρα και µαζί σας και µε όλους τους
Βουλευτές του νοµού θα κοιτάξουµε µε ποιο τρόπο το σύνολο των
αναγκαίων ελέγχων θα διακλαδωθεί και θα επεκταθεί και στην
κρίσιµη περιοχή του Σχηµαταρίου. 'Ακουσα την πρότασή σας για το
παράρτηµα. Θα δούµε τι καλύτερο µπορεί να γίνει. Ευχαριστώ
πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Η δεύτερη µε
αριθµό 752/8.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατία κ. Γεωργίου Τρυφωνίδη προς τον Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε την αλλαγή του τρόπου
χρέωσης της αστικής µονάδας από τον Οργανισµό
Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος, διαγράφεται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού.
Η τρίτη µε αριθµό 767/10.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ορέστη Κολοζώφ προς τον
Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τα δηµοσιεύµατα του Τύπου,
αναφερόµενα στη λήψη µέτρων, ενάντια της δραστηριότητας του
ΡΚΚ στην Ευρώπη, τις θέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης κλπ.,
διαγράφεται λόγω ασθένειας του κυρίου Βουλευτή.
Η τέταρτη µε αριθµό 766/10.3.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής
Λουλέ προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την απόφαση της Ιεράς Συνόδου, για
την ανέγερση νέου µητροπολιτικού ναού στο τρίγωνο της Ριζαρείου,
διαγράφεται λόγω κωλύµατος του Υπουργού.
Η πέµπτη µε αριθµό 763/10.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Αναστασίου Ιντζέ, προς
την Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων, προκειµένου να αποπερατωθεί
εγκαίρως το τµήµα της εθνικής οδού Σερρών-Βουλγαρίας, από τον
κόµβο Στρυµονοχωρίου-Προµαχώνος, διαγράφεται ύστερα από
συνεννόησης µεταξύ Υπουργού και Βουλευτή.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Η πρώτη η µε αριθµό 753/8.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Iωάννη Καλαµακίδη
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις προθέσεις
του Υπουργείου για την ανέγερση νέου νοσοκοµείου στη Χαλκίδα,
διαγράφεται λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.
∆εύτερη είναι η µε αριθµό 756/9.3.99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Παπαφιλίππου προς

την Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε την αποκατάσταση των ζηµιών
που υπέστησαν από τους σεισµούς οι παλιές βυζαντινές και
µεταβυζαντινές εκκλησίες και µοναστήρια στους Νοµούς Κοζάνης
και Γρεβενών.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαφιλίππου έχει ως εξής:
"Οι κάτοικοι πολλών χωριών των νοµών Koζάνης και Γρεβενών
διαµαρτύρονται έντονα γιατί το Υπουργείο Πολιτισµού αδιαφορεί και
δεν επιδεικνύει τη δέουσα µέριµνα, για την αποκατάσταση των
ζηµιών που υπέστησαν οι παλιές βυζαντινές και µεταβυζαντινές
εκκλησίες, ως και τα µοναστήρια µας από το µεγάλο σεισµό της
13ης Μαϊου 1995.
Πέρασαν τέσσερα ολόκληρα χρόνια από την τραγική ηµέρα του
σεισµού και παρά τις εξαγγελίες και τις υποσχέσεις της Κυβέρνησης
καµία ουσιαστική παρέµβαση δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα,
απεναντίας διαπιστώνεται καθηµερινά ότι οι καταστροφές
συνεχίζονται από την επίδραση των καιρικών συνθηκών.
Με δεδοµένο ότι:
α) υφίστανται οι µελέτες αποκατάστασης των ζηµιών,
β) δεν ευσταθεί η άποψη περί δήθεν ελλείψεως ειδικών για την
αποκατάσταση των µνηµείων αυτών και
γ) σε πολλά χωριά δεν έχει που να εκκλησιαστεί ο κόσµος.
Ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
1. Αν προτίθεται να προβεί σε άµεσες ενέργειες για την έναρξη των
εργασιών αποκατάστασης ζηµιών στα πιο πάνω µνηµεία και
2. Αν το Υπουργείο Πολιτισµού έχει εξασφαλίσει τα απαραίτητα
χρηµατικά ποσά για τις επισκευές αυτές".
Η Υπουργός Πολιτισµού κ. Ελισάβετ Παπαζώη έχει το λόγο για τρία
λεπτά.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑΖΩΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόεδρε,
κύριε συνάδελφε, είναι γνωστές πράγµατι οι µεγάλες ζηµιές που
προξένησε ο καταστροφικός σεισµός στην Κοζάνη και στα Γρεβενά
το 1995.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Απ' αυτό το σεισµό καταστράφηκαν ολοσχερώς τουλάχιστον τρεις
ναοί και έπαθαν πολύ σηµαντικές καταστροφές αρκετοί άλλοι.
'Οσα όµως διατείνεται ο κύριος Βουλευτής δεν ευσταθούν, δηλαδή
ότι δεν έχει γίνει καµιά ουσιαστική παρέµβαση στους ναούς που
υπέστησαν ζηµιές. Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής για
ενηµέρωση του Σώµατος το σύνολο των παρεµβάσεων που έχουν
πραγµατοποιηθεί αυτά τα χρόνια.
Θα σας πω κατ' αρχήν ότι ήδη τα δύο πρώτα χρόνια δόθηκαν από
το Υπουργείο Πολιτισµού διακόσια ογδόντα εκατοµµύρια
(280.000.000) δραχµές, περίπου τα µισά σε κάθε νοµό είτε στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση είτε στην Ιερά Μητρόπολη είτε σε
εκκλησιαστικά συµβούλια. Στους ναούς που κατέρρευσαν
τοποθετήθηκαν στέγαστρα, ενώ στους υπόλοιπους ναούς έγιναν
εργασίες υποστήλωσης, και προληπτική συντήρηση τοιχογραφιών
κλπ.
Από τότε έγιναν συστηµατικά οι αναγκαίες µελέτες. Χαρακτηριστικά
σας ενηµερώνω ότι η ΙΑ' Εφορεία, που είναι υπεύθυνη για τις
περιοχές, από έναν αρχαιολόγο και δυο µηχανικούς που είχε
εξαιτίας ακριβώς των σεισµών σήµερα αποτελείται από τρεις
αρχαιολόγους και τρεις µηχανικούς.
Θα µπορούσα να αναφέρω και άλλα έργα -και έχω τον πλήρη
κατάλογο των έργων, των παρεµβάσεων και των χρηµατοδοτήσεων
που έγιναν- αλλά συνοπτικά θα σας πω ότι σε είκοσι δύο ναούς στα
Γρεβενά και σε δεκαεννέα ναούς στη Κοζάνη έγιναν παρεµβάσεις
στερέωσης και υποστήλωσης. Σε κάποιους µάλιστα από αυτούς
ολοκληρώθηκαν τα έργα.
Επίσης,  επειδή  κάποιες  από  τις  εργασίες  αποκατάστασης  που
χρειάστηκαν  να  γίνουν  ήταν  ιδιαίτερα  σηµαντικές,  επτά  έργα
για  το  Νοµό  Γρεβενών  έχουν  προταθεί  -και  κάποια  έχουν
ενταχθεί  ήδη-  στο  δεύτερο  Κοινοτικό  Πλαίσιο  Στήριξης  µε
διακόσια  τριάντα  εκατοµµύρια  (230.000.000)  δραχµές,  ενώ
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στην Κοζάνη έχουν ενταχθεί τρία έργα στο δεύτερο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης µε τριακόσια είκοσι εκατοµµύρια (320.000.000)
δραχµές.
Καταθέτω, όπως είπα, στα Πρακτικά της Βουλής αναλυτικά τις
παρεµβάσεις που έχουν γίνει, καθώς και τη χρηµατοδότηση που
έγινε από την πρώτη στιγµή από το Υπουργείο Πολιτισµού.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Ελισάβετ Παπαζώη
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστούµε την κυρία
Υπουργό.
Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κυρία Υπουργέ, εκείνο το οποίο
πράγµατι έχει γίνει είναι οι υποστηλώσεις και ορισµένα υπόστεγα.
'Ετσι σε πρώτη φάση για να προστατευθούν αυτά τα µνηµεία.
Πρέπει δε να σηµειωθεί ότι συζητούµε για τις βυζαντινές και
µεταβυζαντινές εκκλησίες και παλαιά µοναστήρια που έχουν
κατασκευαστεί πριν από εκατό χρόνια.
Εκείνο που βλέπουµε µπροστά µας καθηµερινά είναι ότι συνεχίζουν
να µένουν αυτές οι υποστηλώσεις και αυτά τα υπόστεγα τα οποία
έχουν καταστραφεί. 'Ενα υπόστεγο µπορεί να καλύψει ένα µνηµείο
µε τις δυσµενείς καιρικές συνθήκες που έχουµε εµείς µόνο από τη
βροχή. Αλλά αυτό είναι το ζητούµενο µετά από τέσσερα χρόνια,
κυρία Υπουργέ;
Εµείς περιµέναµε να προχωρήσουν οι κατασκευές, δηλαδή, η
επισκευή εκεί που χρειάζεται και µάλιστα σε ορισµένους παλαιούς
ναούς, διότι δεν έχει πού να εκκλησιαστεί ο κόσµος. Ακόµα και το
µέγαρο στη Μητρόπολη Σερβίων και Κοζάνης, µένει ακόµα έτσι. Και
µάλιστα έχουν γραφεί ουκ ολίγα γι'αυτό το θέµα, έχουν έρθει
έγγραφα σε σας από τον ίδιο το Μητροπολίτη και πράγµατι
βλέπουµε ότι υπάρχει µια αδιαφορία.
Εκείνο, το οποιο µπορώ να σας επισηµάνω είναι το εξής. Λόγω του
ότι η 11η εφορεία Βυζαντινών Μνηµείων δεν έχει την επαρκή
στελέχωση, δόθηκε η δυνατότητα να γίνουν µελέτες από πολιτικούς
µηχανικούς και αρχιτέκτονες εξειδικευµένους στον τοµέα αυτό µε
επιτήρηση από πλευράς της 11ης εφορείας. Αυτό είναι ένα θετικό
βήµα. Από κει και πέρα όµως, όταν έχουµε αυτές τις µελέτες,
υπάρχει ο προϋπολογισµός, υπάρχει το εξειδικευµένο προσωπικό,
δεν µένουµε, κυρία Υπουργέ, µετά από τέσσερα χρόνια µόνο µε τις
υποστηλώσεις και τα στέγαστρα. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
δείτε. Το θέµα είναι σοβαρό και δεν έχει επαναλαµβάνω, πού να
εκκλησιαστεί ο κόσµος. Είναι κρίµα όταν πάτε σ'ένα απ'αυτά τα
χωριά και βλέπετε αυτήν την κατάσταση µε τις ζηµιές που
υπέστησαν τα µνηµεία. Εξάλλου χάνουµε από τον πολύτιµο
πολιτισµό που έχουµε στην περιοχή µας, διότι αυτά τα µνηµεία που
είναι εκατό, διακοσίων και τριακοσίων ετών δείχνουν την παράδοση
και την αρχιτεκτονική µας. Αν, λοιπόν, δεν τα προσέξουµε και δεν
παρέµβουµε άµεσα, τότε θα καταστραφούν και αυτά. ∆ιότι η
επίδραση των καιρικών συνθηκών συµβάλλει αρνητικά.
Στην 'Ανω Κώµη, που είναι ένα κεφαλοχώρι δίπλα στην Κοζάνη,
όπου υπάρχει η εκκλησία που υπέστη ζηµιά και το καµπαναριό που
είναι λιθόκτιστο, η εκκλησιαστική επιτροπή, προκειµένου να µην
κινδυνεύει ο κόσµος που περνάει από κει και τα παιδιά που
παίζουν, αναγκάστηκε µε δικές της δαπάνες να το κατεδαφίσει και
βεβαίως µετά από συνεννόηση µε την 11η εφορεία. Πρέπει να
κάνετε κάτι και γι'αυτό το θέµα, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κυρία Υπουργός
Πολιτισµού έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑΖΩΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε
συνάδελφε, κατ'αρχήν, πρέπει να διευκρινίσω ότι, παρόλο που το
ΥΠΟ έχει ευθύνη µόνο για τα µνηµεία, δηλαδή, για τους ναούς που
έχουν κηρυχθεί ως διατηρητέοι, χρηµατοδότησε και την
αυτοδιοίκηση και την Ιερά Μητρόπολη και εκκλησιαστικά συµβούλια
και για άλλους ναούς.
Από τον κατάλογο που κατέθεσα στη Βουλή θα εντοπίσετε τα έργα
εκείνα που έχουν ολοκληρωθεί και τα έργα που εκκρεµεί η

ολοκλήρωσή τους. ∆ιότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι σε µερικές
περιπτώσεις πρόκειται για πολύ σηµαντικά µνηµεία και οι
διαδικασίες αποκατάστασής τους είναι πάντοτε χρονοβόρες.
Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να δείτε αυτόν τον κατάλογο και να
µας επισηµάνετε συγκεκριµένα να δούµε σε ποιες περιπτώσεις
µπορούµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες ή να κάνουµε µια µικρή
παρέµβαση, εάν πρόκειται για µικρές παρεµβάσεις, ώστε να
υπάρχει η δυνατότητα εκκλησιασµού. Θα ήθελα σ'αυτό να
συνεργαστούµε. ∆ιότι η ενηµέρωσή µου από την αντίστοιχη εφορεία
Βυζαντινών Αρχαιοτήτων είναι ότι τα πράγµατα πηγαίνουν αρκετά
καλά.
Θα ήθελα, λοιπόν, να δείτε τον κατάλογο και να συνεννοηθούµε
µαζί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Αυτό που είπατε, θα το κάνω, κυρία
Υπουργέ, γιατί το πρόβληµα υπάρχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι Βουλευτές, ο
συνάδελφος κ. Θεόδωρος Κασσίµης ζητεί την έγκριση του Σώµατος
για ολιγοήµερη άδεια στο εξωτερικό. Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
Η τρίτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 768/10.3.199 είναι του
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. ∆ηµητρίου
Κωστόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων ασφάλειας και
προστασίας των εργαζοµένων στους χώρους εργασίας κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:
"'Ενας ακόµη εργαζόµενος προστέθηκε στην ατέλειωτη λίστα των
ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους στον αγώνα για το
µεροκάµατο. Ο άτυχος εργάτης των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά Θ.
Μαυραειδόπουλος πλήρωσε µε τη ζωή του την εντατικοποίηση της
δουλειάς από την πολυεθνική που διοικεί το ναυπηγείο, την έλλειψη
µέτρων ασφαλείας και την άρνηση της Κυβέρνησης να πάρει
ουσιαστικά µέτρα, για την ασφάλεια και την προστασία της ζωής
των εργαζόµενων.
Επίσης, το Σάββατο 9.3.1999 συνέβη εργατικό ατύχηµα και στα
Ναυπηγεία Ελευσίνας, που είχε σαν αποτέλεσµα το σοβαρό
τραυµατισµό εργάτη και την προσπάθεια του ναυπηγείου και του
υπεύθυνου εργολάβου να καλύψουν το γεγονός και να αλλοιώσουν
τα στοιχεία.
∆εν έχουν περάσει πολλές ηµέρες από τότε που ο Πρωθυπουργός,
εγκαινιάζοντας τα νέα γραφεία του Ελληνικού Ινστιτούτου Υγιεινής
και Ασφάλειας της Εργασίας, προσπάθησε να ωραιοποιήσει το
κυβερνητικό έργο και την κατάσταση που επικρατεί στη χώρα µας,
όσον αφορά τα εργατικά ατυχήµατα και τις συνθήκες υγιεινής και
ασφάλειας στους χώρους δουλειάς, όµως δυστυχώς, η
πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: Προτίθεται η Κυβέρνηση να πάρει
ουσιαστικά µέτρα για την ύπαρξη και την τήρηση στους χώρους
δουλειάς των αναγκαίων µέτρων ασφάλειας και προστασίας των
εργαζόµενων και να σταµατήσει η ασυδοσία των εργοδοτών που
θυσιάζουν ανθρώπινες ζωές στο βωµό του κέρδους;".
Ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Χρήστος
Πρωτόπαπας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι ο κύριος
συνάδελφος θίγει ένα πολύ σηµαντικό θέµα, στο οποίο όλοι είµαστε
ευαίσθητοι -και χαίροµαι που το θέτει- και προς το οποίο όλοι
οφείλουµε να παίρνουµε τα αναγκαία µέτρα και να συµφωνούµε σε
αυτά, προκειµένου να προστατεύονται ανθρώπινες ζωές, αλλά και
να εξασφαλίζεται η οµαλή ροή της εργασίας µε την παροχή
προστασίας για την υγεία και για την ασφάλεια των εργαζοµένων
στους εργασιακούς χώρους.
Αποτέλεσµα  της  πολιτικής  που  έχουµε  ακολουθήσει  είναι  τα
εξής:  Στα  Ελληνικά  Ναυπηγεία  υπάρχουν  τέσσερις  τεχνικοί
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ασφάλειας, δύο γιατροί εργασίας, επιτροπή υγιεινής και ασφάλειας
εργασίας, που έχει συσταθεί µε βάση την υπάρχουσα νοµοθεσία.
Και βέβαια, αµέσως µετά το ατύχηµα έδωσα εντολή και
επιλήφθηκαν οι αρµόδιοι τεχνικοί επιθεωρητές εργασίας, οι οποίοι
περιµένω να µας συντάξουν τη σχετική έκθεση για να παραδοθεί
και στο Υπουργείο αλλά και στην αρµόδια εισαγγελική αρχή.
Υπήρχαν όλοι οι αρµόδιοι, που προβλέπει η νοµοθεσία, όλοι οι
τεχνικοί και οι γιατροί, που προβλέπει η νοµοθεσία, υπήρχαν όλες
οι επιτροπές, που προβλέπει η νοµοθεσία. Και δώσαµε εντολή να
γίνει ο σχετικός έλεγχος. Και θα παραδώσουµε και στον εισαγγελέα,
αλλά και θα αποδωθούν διοικητικές ευθύνες, εάν διαπιστωθεί ότι
έχει ευθύνες κάποιος από αυτούς.
Το ίδιο έχει γίνει και στα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Υπάρχουν εκεί δύο
τεχνικοί ασφάλειας. Και όχι µόνον αυτό. Φροντίσαµε και
παρενέβηµεν και προς τους εργολάβους, οι οποίοι
δραστηριοποιούνται στους χώρους αυτούς. Και αυτοί πλέον
διαθέτουν υποχρεωτικά τεχνικούς ασφάλειας, πράγµα το οποίο
σύµφωνα και µε τα στοιχεία τα οποία έχουµε εδώ από την
υπηρεσία, συνέβαινε και µε την επιχείρηση "Ν.ΠΑΛΑΙΟΥ∆ΗΣ ΚΑΙ
ΣΙΑ Ε.Π.Ε." στην οποία ανήκει ο τραυµατισθείς. Υπάρχει επίσης και
γιατρός εργασίας. Και εκεί όµως, στείλαµε τεχνικούς επιθεωρητές
εργασίας, για να συνταχθούν τα σχετικά πορίσµατα, που και αυτά
θα διαβιβαστούν στην αρµόδια εισαγγελική αρχή.
∆εν έχουµε να κρύψουµε τίποτε και όλα θα βγουν στο φως.
Θέλω όµως να σηµειώσω ότι έχουν γίνει πολλοί έλεγχοι για την
τήρηση των µέτρων υγιεινής και ασφάλειας. Ο τελευταίος έλεγχος,
που έγινε σε αυτήν την επιχείρηση, στα Ναυπηγεία Ελευσίνας, ήταν
στις 12.2.1999. Και δεν έγινε µόνον από εµάς. Συµµετείχε και η
Οµοσπονδία Εργατών Μετάλλου µε την παρουσία του ίδιου του
γενικού της γραµµατέα.
'Οσον αφορά το θέµα του ΕΛ.Ι.Υ.Α.Ε. και της επίσκεψης του
Πρωθυπουργού, θέλω να σας τονίσω, ότι ο Πρωθυπουργός
αναφέρθηκε στην πραγµατικότητα. 'Εχουµε αυτήν τη στιγµή το
καλύτερο νοµοθετικό πλαίσιο ή έστω ένα από τα καλύτερα
νοµοθετικά πλαίσια για την υγιεινή και την ασφάλεια της εργασίας
στην Ευρώπη. Και δεν έχουµε λόγο να µην το πούµε αυτό. 'Εχουµε
καλύψει ένα µέρος και τώρα µε το προεδρικό διάταγµα για την
οργάνωση του χρόνου εργασίας, θα καλύψουµε πλήρως όλες τις
σχετικές οδηγίες. 'Εχουµε προσαρµόσει πλήρως τη νοµοθεσία µας
στα ευρωπαϊκά πρότυπα. Από εκεί και πέρα, κάνουµε προσπάθεια
εφαρµογής. Και κάνουµε αυτήν την προσπάθεια και µε εκπαίδευση
ειδικών και µε προώθηση των τεχνικών ασφάλειας -γι' αυτό και
κάναµε την ειδική υπηρεσία της ΕΞΥΠ, που προωθούµε µε
προεδρικό διάταγµα τώρα- αλλά και µε την αντικατάσταση του
παλιού Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας, µε το καινούριο. Και
φροντίζουµε, όχι µόνον η νοµοθεσία να είναι καλή και να µη µένει
στα χαρτιά -όπως τόνισα πριν και προς τον κύριο Πρόεδρο- αλλά
να γίνεται πράξη, να εφαρµόζονται οι νόµοι και να τηρούνται οι
συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας στην εργασία και στην Ελλάδα.
Πρέπει να σας πω ότι στα πλαίσια του ΣΕΠΕ προβλέπονται ειδικές
διευθύνσεις υγειονοµικής επιθεώρησης µε αρµόδιους τεχνικούς,
ειδικά εξοπλισµένες, µε κατάλληλα µηχανήµατα και ανθρώπους
που γνωρίζουν τις σχετικές διαδικασίες, ώστε η επιθεώρηση να µην
περιορίζεται µόνο στο νοµοθετικό µέρος ή στις συµβάσεις. Να είναι
ουσιαστική και στο µείζον ζήτηµα της υγιεινής και ασφάλειας και να
έχουµε πρόληψη -η πρόληψη είναι το ζητούµενο- για τα ατυχήµατα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κωστόπουλος έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, καθηµερινά διαβάζουµε, δυστυχώς στα
ψιλά των εφηµερίδων, ότι εργάτης σκοτώθηκε χθες από εργατικό
ατύχηµα κλπ.
Τα περισσότερα απ' αυτά νοµίζω ότι θα συµφωνούν και οι αρµόδιοι
του Υπουργείου Εργασίας, δεν είναι ακριβώς ατυχήµατα. 'Εχουν το
στοιχείο του αντικειµενικού δόλου, όπως η εντατικοποίηση της

δουλειάς, το κυνήγι του κέρδους κλπ., που οδηγούν σ' αυτά τα
αποτελέσµατα.
Πρέπει να συµφωνήσουµε σ' αυτό, γιατί και σεις και ο καθένας µας
µπορεί να διαπιστώσει πως κόπηκε το παλάγκο και πλάκωσε το
δυστυχή τον Μαυραειδόπουλο στο Σκαραµαγκά. Γιατί δεν είχε τα
καβαλέτα από κάτω; Είναι απλά πράγµατα. Βλέπετε ότι ήθελαν να
τελειώσουν γρηγορότερα και δεν έπαιρναν αυτά τα απλά µέτρα. Θα
γίνει ο έλεγχος, το καταλαβαίνω, και θα δούµε ποιο θα είναι το
αποτέλεσµα. Σας λέω όµως ότι αυτή είναι η καθηµερινή
πραγµατικότητα.
Κύριε Υφυπουργέ, όλα αυτά που είπατε ακούγονται καλά. Ακούστε
να σας πω και εγώ τώρα. ∆εν υπάρχουν γιατροί εργασίας µε βάση
το "καλό" νοµοθετικό πλαίσιο που είπατε. ∆εν υπάρχουν τεχνικοί
ασφάλειας µε βάση το νοµοθετικό πλαίσιο. Για τις επιθεωρήσεις θα
διαφωνήσουµε; Πρέπει να συµφωνήσουµε ότι δηµιουργήθηκε µια
απαράδεκτη κατάσταση, να µη χρησιµοποιήσω άλλη έκφραση,
σχετικά µε τις επιθεωρήσεις.
Οι επιθεωρήσεις δεν είναι µόνο για να καταγράφουν. 'Οπως
καταλαβαίνετε, για άλλα πράγµατα επιθυµούσα να ενεργοποιηθούν
οι επιθεωρήσεις, όλοι µας, υποθέτω, στο παρελθόν, γιατί τώρα δεν
ξέρω αν αλλάζουν µερικά πράγµατα.
Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, εµείς εκτιµάµε, βάσιµα,
πιστεύω, ότι τα ατυχήµατα δεν καταγράφονται σωστά και ότι
γίνονται αποκρύψεις. Ιδιαίτερα µε βάση την ελαστικότητα στην
εργασία πολλά δεν καταγράφονται. Θα πρέπει να σηµειώσω ότι δεν
καταγράφονται τα περισσότερα που συντελούνται στο χώρο της
µαύρης αγοράς εργασίας. Από την άποψη αυτή, έχουµε κάποια
διαφωνία στα στοιχεία. Αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. 'Αντε να τα
καταγράψουµε. Και τι σηµαίνει αυτό;
Χρειάζεται να παρθούν µέτρα γιατί τα ατυχήµατα θα αυξηθούν κατά
τη γνώµη µας, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ. Και θα
αυξηθούν, γιατί αυτό το κυνήγι του κέρδους και της έντασης της
εκµετάλλευσης εκεί θα οδηγήσει. Και από την άποψη αυτή η
πολιτική ευθύνη είναι ακόµη µεγαλύτερη από τη µεριά της
Κυβέρνησης.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να κάνω ένα σχόλιο για το Ελληνικό
Ινστιτούτο Υγιεινής και Ασφάλειας της Εργασίας. 'Εχω εικόνα για το
πως δηµιουργήθηκε, πως ξεκίνησε. Για αλλού ξεκίνησε, αλλού
οδηγείται όµως. ∆εν φταίει αυτό καθ' εαυτό. ∆εν φταίει το
αυτοκίνητο αν ο οδηγός δεν είναι στα καλά του να οδηγήσει και το
τρακάρει. Κάτι άλλο φταίει. Φταίει η γενικότερη κατάσταση, φταίνε
κάποιοι που προσπαθούν από εργαλείο προστασίας των
εργαζοµένων να το µετατρέψουν σε µηχανισµό συγκάλυψης
αδικηµάτων και ποινικών ακόµα αδικηµάτων. Να πω και κάτι άλλο.
Φταίει και το εργατικό κίνηµα µε µια έννοια ή ορισµένοι µέσα στο
εργατικό κίνηµα, που επαναπαύονται και δεν ενεργοποιούνται και
αφήνουν να λειτουργεί σα µηχανισµός συγκάλυψης και απόκρυψης.
Να πω και κάτι ακόµα. Το εργατικό κίνηµα θα ήταν άνανδρο αν
τέτοια εργαλεία δεν προσπαθούσε να ενεργοποιηθούν σε θετική
κατεύθυνση και ιδιαίτερα στην κατεύθυνση για την προστασία της
υγείας και της ασφάλειας του εργάτη. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, τόνισα και στην
πρωτολογία µου, το λέω και τώρα, ότι σέβοµαι απόλυτα την
ανησυχία και την αγωνία του κ. Κωστόπουλου για τα εργατικά
ατυχήµατα και πολύ καλά κάνει.
Πρέπει δε να τονίσω προς το Σώµα, ότι ο κ. Κωστόπουλος είναι
από τους ανθρώπους οι οποίοι την εποχή που ήταν στο
συνδικαλιστικό κίνηµα µερίµνησαν πολύ για τα θέµατα αυτά.
Νοµίζω δε ότι έχετε συνυπογράψει, αγαπητέ συνάδελφε, και το
ιδρυτικό του Ελληνικού Ινστιτούτου για την Υγιεινή και την Ασφάλεια
της Εργασίας, πράγµα το οποίο είναι προς τιµήν σας.
Εκείνο  που  θέλω  να  πω  είναι  ότι  δεν  πρέπει  να  αδικούµε  όλη
αυτήν  την  πορεία.  Το  Ελληνικό  Ινστιτούτο  Υγιεινής  και



5322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ασφάλειας Εργασίας, έχει προσφέρει πάρα πολλά. Μπορεί να
προσφέρει περισσότερα; Το τέλειο είναι εχθρός του καλού. Πάντα
µπορείς να κάνεις βελτίωση των πραγµάτων.
Με χαρά µας θα δούµε και τις προτάσεις σας, αν και αυτό δεν
αφορά και εµάς τόσο. Απλώς το βοηθάµε το ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε. 'Οπως
ξέρετε είναι των κοινωνικών εταίρων- πιστεύω πως θέλουν να
κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Η ΓΣΕΕ ιδιαίτερα δουλεύει µε
µεγάλη προσοχή και ένταση σ'αυτά τα ζητήµατα και ενδιαφέρεται
ιδιαίτερα για τους εργαζόµενους, την υγιεινή και την ασφάλειά τους,
όµως µε προσοχή µπορούµε ν'ανοίξουµε µια συζήτηση, να δούµε τι
άλλες βελτιώσεις µπορούν να γίνουν.
Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι πρέπει να ξέρετε, ότι και εµάς
µας ενοχλεί και το να υπάρχουν εργατικά ατυχήµατα και το να
αποκρύβονται εργατικά ατυχήµατα. Γι'αυτό έχουµε πάρει και µια
πρόσθετη πρωτοβουλία από εκείνες που σας είπα στην
πρωτολογία µου.
Ζητήσαµε απ'όλους τους νοµάρχες στους οποίους όπως γνωρίζετε,
µέχρι αυτή τη στιγµή που µιλάµε ανήκουν οι επιθεωρήσεις
εργασίας, να είναι απόλυτα συνεπείς και να µας δώσουν στοιχεία
γύρω από τα ζητήµατα των εργατικών ατυχηµάτων, τα στοιχεία τα
οποία υπάρχουν για την πρόληψη του επαγγελµατικού κινδύνου,
την εφαρµογή της οδηγίας, δηλαδή, και των διατάξεων για την
πρόληψη του επαγγελµατικού κινδύνου, ακριβώς γιατί Θέλουµε να
δηµιουργήσουµε ένταση, πίεση στα ζητήµατα που σχετίζονται µε
την πρόληψη και όχι µόνο µε την καταστολή -και αυτή είναι
αναγκαία όταν υπάρχει- αλλά κύρια µε την πρόληψη του εργατικού

ατυχήµατος.
Είναι µια µάχη που δίνουµε και θα δίνουµε. Και πρέπει να σας πω -
και το λέω αυτό χωρίς να σηµαίνει, ότι λύθηκε το πρόβληµα- ότι
υπάρχει σοβαρή κατιούσα τάση των εργατικών ατυχηµάτων στην
Ελλάδα. Και αυτή σε µεγάλο βαθµό οφείλεται και στο νοµοθετικό
πλαίσιο, το οποίο έχουµε δηµιουργήσει και στα µέτρα που έχουµε
πάρει και µε χαρά θα συνεργαστούµε µε όλους εσάς, για να δούµε
µε ποιο τρόπο το νέο σώµα επιθεωρητών εργασίας, θα παίξει ένα
αποφασιστικό, κατά τη γνώµη µου, καθοριστικό ρόλο στην ίδια
κατεύθυνση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η τέταρτη µε αριθµό
765/10-3-99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου κ.Σπυρίδωνος ∆ανέλλη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας του ιστορικού τόπου της
νήσου Μακρονήσου, διαγράφεται λόγω κωλύµµατος των
Υπουργών.
Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 764/10-3-99 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ.Γεωργίου
Καρατάσου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας από την
καταπάτηση και τα µπαζώµατα του Λυκορέµατος στην περιοχή της
Βούλας, διαγράφεται λόγω κωλύµατος των Υπουργών.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριο Βουλευτές,
εισερχόµαστε στην ηµερησία διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα συζητηθεί η υπ'αριθµ.35/3-3-99 επερώτηση των Βουλευτών της
Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Ε. Παπαγεωργόπουλου, Β.
Σωτηρόπουλου, Σ. Σπύρου, Α. Γιαννόπουλου, Ε. Παπανικολάου και
Α. Χειµάρα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης για την
καταπολέµηση της ανεργίας και την ενίσχυση της απασχόλησης.
Πριν δώσω το λόγο στο συνάδελφο κ.Παπαγεωργόπουλο, έχω την
τιµή ν'ανακοινώσω στο Σώµα ότι από µέρους της Νέας
∆ηµοκρατίας ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Β.
Μιχαλολιάκος.
Επίσης, από µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
ορίζεται ο κ. ∆. Κωστόπουλος και από µέρους του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου η κ. Σ. Αλφιέρη.
Ορίστε, κύριε Παπαγεωργόπουλε, έχετε το λόγο.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν
γνωρίζω αν θα πρέπει να εκφράσω τη λύπη µου, γιατί η
πρωτοβουλία του κόµµατός µου να φέρει προς συζήτηση την
παρούσα επερώτηση, για το ζήτηµα της ανεργίας και της
απασχόλησης αποσπά την προσοχή σας από το συνέδριο του
ΠΑΣΟΚ, µε το οποίο, όπως φαίνεται, από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, αποκλειστικά ασχολείστε τελευταίως. 'Οµως το
ζήτηµα της ανεργίας είναι µεγάλο, είναι σπουδαίο και επείγον και
δεν µπορεί να περιµένει.
Υπάρχουν προβλήµατα που απαιτούν άµεσες λύσεις και
ερωτήµατα που ζητούν απαντήσεις και αυτό είναι το ζητούµενο της
σηµερινής συζήτησης.
Πιστεύω ότι συµφωνούµε όλοι στη διαπίστωση ότι οι ραγδαίες
εξελίξεις του σύγχρονου κόσµου µε την οικουµενική ολοκλήρωση
των αγορών, την άνοδο του ανταγωνισµού, τη ραγδαία εισαγωγή
των τεχνολογιών, της πληροφορίας, την παραγωγή αγαθών και
υπηρεσιών, έχουν καταστήσει σαφές σε όλους ότι στο εξής οι
χώρες που θα αξιοποιούν καλύτερα το ανθρώπινο δυναµικό είναι
εκείνες που θα διατηρήσουν ή θα βελτιώσουν τη θέση τους στο
διεθνές οικονοµικό σύστηµα.
'Ετσι τα ζητήµατα της αγοράς εργασίας, της απασχόλησης, της
ανεργίας και της ανάπτυξης νέων δεξιοτήτων εκ µέρους των
εργαζοµένων, αναδεικνύονται σε ζητήµατα καίριας σηµασίας για
όλες τις χώρες.
Αναµφίβολα η χώρα µας έχει σηµαντικά καθυστερήσει και βρίσκεται
πολύ πίσω στον ευρωπαϊκό στίβο του τεχνολογικού
εκσυγχρονισµού και της οικονοµικής ανάπτυξης. Η κατάσταση
όµως εξακολουθεί ακόµα και τώρα να είναι αναστρέψιµη. Απαιτείται
όµως πρωτοβουλία, τόλµη και διορατικότητα. ∆ιαφορετικά,
ξεκοµµένοι από τους εταίρους µας θα σερνόµαστε µόνοι µας και
αργά σε αδιέξοδους δρόµους, ενώ οι άλλοι γύρω µας θα κινούνται
µε ηλεκτρονική ταχύτητα στο ρυθµό των υπερλεωφόρων των
πληροφοριών.
Στο µακροσκελή κατάλογο των άλυτων προβληµάτων που
µαστίζουν την κοινωνική οικονοµική και πολιτική ζωή του τόπου µας
έχει προστεθεί απειλητικά και µε πρωταγωνιστικό ρόλο και η
ανεργία. Πληθαίνουν καθηµερινά οι στρατιές των ανέργων, καθώς
συρρικνώνονται επικίνδυνα οι αγορές εργασίας. Η οικονοµική
ύφεση, η µακροχρόνια λιτότητα, η αποεπένδυση, ο µαρασµός της
οικοτεχνίας και βιοτεχνίας, η έλλειψη ανάπτυξης και καταλλήλων
προγραµµάτων επαγγελµατικής κατάρτισης συντείνουν στην
ανεξέλεγκτη µεγέθυνση του προβλήµατος. Αναµφίβολα η ανεργία
καταγράφεται σήµερα σαν το σηµαντικότερο κοινωνικό πρόβληµα,
που απασχολεί τον τόπο µας.
Σύµφωνα µε το Eυρωπαϊκό Παρατηρητήριο Απασχόλησης η
ανεργία στη χώρα µας έφτασε το 14%, ενώ σύµφωνα µε τα
αισιόδοξα αλλά εντελώς αναξιόπιστα στοιχεία του ΟΑΕ∆, το
ποσοστό της ανεργίας το 1998 ξεπέρασε κάθε προηγούµενο,
καθώς το ποσοστό των ανέργων το ∆εκέµβριο του 1998 ήταν
10,37%, ενώ το ∆εκέµβριο του 1997 το αντίστοιχο ποσοστό ήταν

7,65%. Σύµφωνα και µε αυτά τα στοιχεία έχουµε αύξηση της
ανεργίας περίπου 30%.
Είναι χαρακτηριστικό ότι ο ΟΟΣΑ δεν δέχεται να περιλάβει στους
πίνακες τις µετρήσεις του ΟΑΕ∆, ενώ αντίστοιχη είναι και η
αξιοπιστία της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας, η οποία µετρά την
ανεργία µόνο στις αστικές περιοχές, δεν τη µετρά στις ηµιαστικές
και στις αγροτικές, όπου είναι πολύ µεγάλη.
'Ηδη µε οδηγίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι γνωστό ότι
θεσπίζονται νέοι δείκτες για τον υπολογισµό της ανεργίας, ώστε να
υπάρξουν νέα αξιόπιστα στοιχεία. Στους καινούριους δείκτες
µέτρησης της ανεργίας, οι οποίοι θα πρέπει να θεσµοθετηθούν και
να εφαρµοστούν µέχρι το 2002 παραλείπεται το στοιχείο της
καταγραφής των εισερχοµένων ανέργων στα γραφεία ευρέσεως
εργασίας. Θεωρείται το πιο εικονικό στοιχείο και γι'αυτό δεν δίνουµε
καµία σηµασία σ'αυτό. Είναι όµως το στοιχείο στο οποίο επιµένει
κάθε φορά η Κυβέρνηση όταν θέλει να αναφερθεί στο ζήτηµα.
Η αγορά εργασίας στην Ελλάδα έχει κύρια χαρακτηριστικά την
αύξηση του αριθµού των ανέργων και την επέκταση της "µαύρης"
εργασίας που είναι φθηνότερη, όπως επίσης και την
υποαπασχόληση µεγάλης µερίδας του ενεργού πληθυσµού. Το
µεγαλύτερο πρόβληµα πραγµατικό αδιέξοδο εντοπίζεται στους
νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών. 'Ενας στους τρεις νέους είναι
άνεργος. Εδώ έχουµε και µία ευρωπαϊκή πρωτοπορία σε αυτά τα
δυσµενή ποσοστά.
Στις γυναίκες τα ποσοστά είναι διπλάσια από τα αντίστοιχα των
ανδρών.'Ετσι, λοιπόν, οι νέοι και οι γυναίκες συνεχίζουν να
πληρώνουν το µεγαλύτερο τίµηµα της έλλειψης απασχόλησης,
γεγονός που είναι δυνατόν να έχει καίριες επιπτώσεις στις
κοινωνικές και πολιτικές εξελίξεις.
Ακόµη πιο ανησυχητικό είναι το γεγονός της διαρκούς αύξησης των
µακροχρονίων ανέργων, που για δύο και πλέον χρόνια µένουν
εκτός παραγωγής. Μακροχρόνια ανεργία πλήττει όχι µόνο τους
ανέργους, αλλά γενικότερα την οικονοµία και το εργατικό δυναµικό,
γιατί καταστρέφεται ο εργαζόµενος, όσον αφορά τις δεξιότητες ή την
τέχνη την οποία έχει.
Το 58% των ανέργων βρίσκεται στην ανεργία περισσότερο από ένα
έτος -µακροχρόνια ανεργία- αλλά πιο εφιαλτική είναι η κατάσταση
των µακροχρόνια ανέργων, οι οποίοι δεν εργάστηκαν ποτέ. Στην
Ευρώπη ξεκίνησαν πριν από δύο χρόνια µε µεγαλύτερο ποσοστό
µακροχρόνια ανέργων από ό,τι εµείς. Σήµερα, το ποσοστό έχει
πέσει κάτω από το 50%, ενώ εµείς έχουµε φτάσει το 58% και έπεται
συνέχεια.
Η µακροχρόνια ανεργία πλήττει µάλιστα ορισµένες περιοχές,
κυρίως αποµακρυσµένες ή παρακµάζουσες βιοµηχανικές ζώνες -
θύλακες ανεργίας- όπως για παράδειγµα, την Εύβοια, τη Βοιωτία,
την Πάτρα και άλλες. Εδώ έχουµε να παρατηρήσουµε ότι τα τοπικά
σύµφωνα απασχόλησης, τα οποία θεσµοθετήθηκαν πρόσφατα µε
το µίνι εργασιακό νοµοσχέδιο το καλοκαίρι, µένουν στην
πλειοψηφία τους γράµµα κενό περιεχοµένου στα χαρτιά, χωρίς να
εφαρµόζονται.
'Ετσι λοιπόν αυτήν την επιδροµή της φτώχειας και της ανεργίας, η
Κυβέρνηση την ατενίζει απαθής. Είναι χαρακτηριστική η απουσία
ενεργού πολιτικής για τα ζητήµατα της απασχόλησης. Την απουσία
συγκεκριµένης πολιτικής πρότασης της Κυβέρνησης για την
αντιµετώπιση της ανεργίας και την ενίσχυση της απασχόλησης, δεν
είναι δυνατόν να συγκαλύψουν οι καλές δηµόσιες σχέσεις της
Κυβέρνησης, οι ακριβοπληρωµένες συνεχείς διαφηµίσεις -είδαµε σε
όλα τα κυριακάτικα φύλλα διαφηµίσεις πληρωµένες απο τον ΟΑΕ∆
µε τα λεφτά των εργαζοµένων- και οι συνεχείς άνευ αντικρύσµατος
κυβερνητικές διακηρύξεις και υποσχέσεις. 'Ολα αυτά δεν µπορούν
να καλύψουν την απουσία πολιτικής. Τρανή απόδειξη και
επιβεβαίωση των καταγγελιών µας για την απουσία πολιτικής στον
τοµέα της απασχόλησης αποτελούν τα γενικά συµπεράσµατα της
ενοποιηµένης έκθεσης για την απασχόληση σχετικα µε το εθνικό
σχέδιο δράσης της Ελλάδας για το 1998.
Οι παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι ότι αυτό
περιλαµβάνει µόνο γενικές δεσµεύσεις. ∆εν υπάρχει όπως
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παρατηρείται, συγκεκριµένη στρατηγική για την αντιµετώπιση των
προβληµάτων ένταξης των νέων στην αγορά εργασίας, όπως
επίσης και για την αντιµετώπιση της µακροχρόνιας ανεργίας.
Επίσης παρατηρείται στα συµπεράσµατα ότι τα µέτρα που
λαµβάνονται από την ελληνική Κυβέρνηση είναι, θα έλεγε κανείς,
φλύαρα, ασύνδετα µεταξύ τους, χωρίς συγκεκριµένες στρατηγικές
στοχεύσεις.
Η Κυβέρνηση δεσµεύθηκε µετά από αυτό να εστιάσει τις
προσπάθειές της, το εθνικό σχέδιο δράσης για το 1999, στις
κατευθυντήριες γραµµές του πρώτου πυλώνα, δηλαδή, βελτίωση
της ικανότητας επαγγελµατικής κατάρτισης, ένταξη των νέων, όπως
επίσης και στην αντιµετώπιση των µακροχρονίως ανέργων. Αλλά,
ας έρθουµε σε κάποιες επί µέρους δραστηριότητες οι οποίες
αφορούν την υπόθεση της ανεργίας και της απασχόλησης.
Θα αναφερθώ ειδικότερα στον ΟΑΕ∆, στις δραστηριότητές του, οι
οποίες έχουν καταστεί δύσοσµες και κακόφηµες και δικαστικού
ενδιαφέροντος σε πολλές περιπτώσεις.
Πρώτον, στη σκανδαλώδη και παράτυπη προµήθεια σχολικών
βιβλίων ύψους 1,35 δισεκατοµµυρίων δραχµών, η οποία
διαπιστώνεται από το πόρισµα των ελεγκτών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και ήδη έχει επιληφθεί η δικαιοσύνη. Προµήθειες 1,35
δισεκατοµµυρίων δραχµών εδόθησαν µόνο σ' ένα ενδιαφερόµενο
κατ' εικόνα και οµοίωση.
∆εύτερον, στην κοµπίνα -και ακριβολογώ- ύψους 3,5
δισεκατοµµυρίων δραχµών, µε την απευθείας ανάθεση του
συστήµατος µαθητείας και πρακτικής άσκησης των εκπαιδευοµένων
σε βρετανικό πανεπιστηµιακό ίδρυµα. Ανέθεσαν πριν ένα χρόνο σε
ένα βρετανικό πανεπιστηµιακό ίδρυµα το RSA, θυγατρικό του
Cabridge, να κάνει µία µελέτη για το πιο ίδρυµα θα µπορούσε να
θέσει κάποια στάνταρ όσον αφορά τη µαθητεία και την πρακτική
άσκηση των εκπαιδευοµένων αντί αµοιβής εκατό εκατοµµυρίων
(100.000.000) δραχµών. Αυτό το ίδρυµα υπέδειξε τον εαυτό του ως
το καλύτερο να δείξει αυτά τα συστήµατα. Και µε απευθείας
ανάθεση πάλι ανατίθεται εργασία ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων
δραχµών. Γι' αυτό πιστεύω ότι ακριβολογώ στο χαρακτηρισµό που
χρησιµοποίησα πριν από λίγο.
Τρίτον, απο το ξεκοκάλισµα των κοινοτικών κονδυλίων από
απατεώνες και αεριτζήδες. Οι αναφορές και του Προέδρου της
Βουλής του κ. Κακλαµάνη είναι πρόσφατες και έχουν δηµοσιευθεί
στις εφηµερίδες. Η δύσοσµη υπόθεση των ΚΕΠ η οποία είχε
καταγγελθεί από τους προηγούµενους, προκάτοχους υπουργούς
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι νωπή στη µνήµη µας. Φαίνεται ότι στο ΠΑ.ΣΟ.Κ.
κάποιοι έχουν βρει τον τρόπο να πετυχαίνουν τζόκερ καθηµερινώς,
αλλιώς δεν εξηγείται.
Παράλληλα ο ΟΑΕ∆ παρά τη θεσµοθετηµένη αποστολή του,
χρησιµοποιώντας κεφάλαια τα οποία προέρχονται από εισφορές
των κοινωνικών εταίρων, κυρίως τον τελευταίο καιρό καταβάλλει
αγωνιώδεις προσπάθειες, όχι µόνο για να κρατήσει το ετοιµόρροπο
ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην εξουσία, αλλά για να υφαρπάξει για λογαριασµό του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. ψήφους εµπαίζοντας χιλιάδες ανέργους νέους.
Είναι ανάγκη, λοιπόν, να υπάρξει κάθαρση στον ΟΑΕ∆, να υπάρξει
εξυγίανση και να γίνει ριζική αναδιοργάνωση. Η ειδικότερη αναφορά
µου στον ΟΑΕ∆ δεν σηµαίνει ότι στους άλλους τοµείς ευθύνης σας
τα πράγµατα είναι καλύτερα.
Στον τοµέα του ΟΕΚ, ο οποίος για αρκετό διάστηµα εξαιτίας
εσωκοµµατικών διαφωνιών είναι ακέφαλος εξαγγέλλονται συνεχώς
νέα µέτρα και νέα προγράµµατα στέγασης για τους
εργατοϋπαλλήλους, ενώ η σχετική ρύθµιση που θα θέσει το θεσµικό
πλαίσιο για όλες τις παρεµβάσεις στην υπόθεση της στέγης των
εργαζοµένων δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή µολονότι έχει εξαγγελθεί
εδώ και έξι µήνες. Απλώς στην υπόθεση της εργατικής στέγης όταν
το ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει προβλήµατα ο Πρωθυπουργός ή ο αρµοδιος
Υπουργός εξαγγέλλουν παροχή κατοικιών και δανείων στους
εργαζοµένους. 'Οµως αυτό το έργο το έχουν δει τόσες πολλές
φορές, ώστε έχετε φθάσει στο σηµείο να σας ειρωνεύονται οι
εργατικοί συντάκτες και τα οικονοµικά φύλλα των εφηµερίδων.
Ούτε στο κυρίως Υπουργείο Εργασίας είναι καλύτερα τα πράγµατα.
Επικρατεί κοµµατισµός, φαυλότητα, αναξιοκρατία. Παράδειγµα είναι

η διάλυση των ελεγκτικών µηχανισµών των επιθεωρήσεων
εργασίας µε το πήγαινε έλα -παρά τις τότε αντιρρήσεις µας- στη
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Τότε που ελέγχατε τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση είχατε εµπιστευθεί αυτές τις υπηρεσίες στους
νοµάρχες. Τώρα που τους χάσατε τα ξαναπαίρνετε πάλι πίσω, πριν
τις εκλογές.
Το βέβαιο είναι ότι η Κυβέρνηση είναι κατώτερη των περιστάσεων.
Είναι κατάλληλη µόνο για µικρά πράγµατα. Οι µόνες παρεµβάσεις
της τα τελευταία δύο χρόνια περιορίστηκαν στο µίνι εργασιακό και
στο µίνι ασφαλιστικό. Οι αναγκαίες παρεµβάσεις µετατίθενται να
γίνουν από την επόµενη Κυβέρνηση, την κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας, που φαίνεται ότι την εµπιστεύεστε περισσότερο για να
διαχειριστεί σηµαντικά και επείγοντα προβλήµατα.
Βέβαια, η Κυβέρνηση εµφανίζεται στις συζητήσεις στη Βουλή πολύ
ευχαριστηµένη. 'Οµως η αντίθετη άποψη δεν είναι µία µίζερη
αντιπολιτευτική προσέγγιση, µία κρίση η οποία εξάγεται από µία
συγκεκριµένη οπτική, πολιτική γωνία. Είναι η άποψη της µεγάλης
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, ο οποίος είναι απογοητευµένος.
Αυτό φαίνεται από σφυγµοµετρήσεις που δηµοσιεύτηκαν σε
σηµερινές εφηµερίδες. 'Οπως ανακοινώθηκε, µόνο σε ποσοστό
7,3% οι 'Ελληνες πολίτες έχουν πολύ ή αρκετή εµπιστοσύνη στην
Κυβέρνηση. Σε ποσοστό 63,4% δεν έχουν καθόλου εµπιστοσύνη
στην Κυβέρνηση. Σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα της εταιρείας
"ΟPINION" που δηµοσιεύθηκε στην "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ" στις 8
Μαρτίου 1999, δύο στους τρεις απορρίπτουν εντελώς την πολιτική
σας. Σε αυτούς τουλάχιστον οφείλετε µία απάντηση.
Η Νέα ∆ηµοκρατία πιστεύει ότι η αντιµετώπιση του προβλήµατος
της ανεργίας απαιτεί µία κοινή επιθετική στρατηγική, µία
συντονισµένη πολιτική οικονοµικής και κοινωνικής ανόρθωσης που
θα προσανατολίζεται προς την οικονοµική ανάπτυξη, προς τη
µεγαλύτερη ανταγωνιστικότητα, προς την προώθηση της
απασχόλησης. Απαιτείται επειγόντως να αναληφθούν δράσεις για
µία συντονισµένη κοινωνικοπολιτική επίθεση κατά της ανεργίας, για
τη διαµόρφωση ενός ευρύτερα αποδεκτού πλαισίου
µακροπρόθεσµης κοινωνικής δράσης απαλλαγµένης από
δογµατισµούς, κοµµατισµούς, µικρόψυχες λογικές και
υστεροβουλίες.
Και αυτό, γιατί το ΠΑ.ΣΟ.Κ. χρησιµοποιεί τους θεσµούς µόνο έτσι.
Και πρόσφατο παράδειγµα είναι το πώς χρησιµοποίησε τον
κοινωνικό διάλογο, για να µην ακούσει κανέναν, για να φαλκιδεύσει
προτάσεις και για να περάσει στο τέλος αυθαίρετα και αλαζονικά
αυτά που από καιρό είχαν σχεδιάσει. Αναφέροµαι στις ελάχιστες
παρεµβάσεις, στις µίνι, στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, αλλά και στο
εργασιακό. Χρησιµοποιήσατε τον κοινωνικό διάλογο και δεν τον
σεβαστήκατε µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, για το κύρος και για τη
συνέχεια του θεσµού.
Την ευθύνη για την επεξεργασία αυτού του σχεδίου
µακροπρόθεσµης κοινωνικής δράσης πρέπει να έχουν η νοµοθετική
και η εκτελεστική εξουσία, το συνδικαλιστικό κίνηµα και οι
εργοδότες. Να βρεθεί απαραιτήτως η αναγκαία συναίνεση, το
απαραίτητο consesous.
'Ετσι, µε δεδοµένη την κυβερνητική αποτυχία στον τοµέα της
καταπολέµησης της ανεργίας, σύµφωνα µε την πάνδηµη και
πασίδηλη διαπίστωση, επερωτάται ο Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γιατί δεν έχει µέχρι σήµερα διαµορφώσει
συγκεκριµένη πολιτική για την καταπολέµηση της ανεργίας και την
ενίσχυση της απασχόλησης. Γιατί δεν έχει προετοιµάσει εθνικό
σχέδιο δράσης για την αντιµετώπιση των προβληµάτων ένταξης
των νέων και των µακροχρονίως ανέργων στην αγορά εργασίας.
Γιατί δεν λαµβάνει µέτρα για την εξυγίανση και αναδιοργάνωση του
ΟΑΕ∆. Γιατί δεν λαµβάνει µέτρα για τη δηµιουργία δοµών για τη
σύγχρονη επαγγελµατική κατάρτιση και εκπαίδευση. Γιατί δεν
εφαρµόζει ειδικά αναπτυξιακά προγράµµατα σε θύλακες ανεργίας,
σε παρακµάζουσες βιοµηχανικές περιοχές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
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από τα δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα επτά
µαθητές και δύο συνοδοί-καθηγητές από το 2ο Γυµνάσιο Παλαιού
Φαλήρου.
Τους καλωσορίζουµε στο Εθνικό Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Σωτηρόπουλος έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
συνειδητοποίησουµε όλοι αυτό που έχει συνειδητοποιήσει ο
ελληνικός λαός, ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα ανεργίας στη χώρα
µας. Για πρώτη φορά στα µεταπολιτευτικά χρόνια το ποσοστό
ανεργίας έφτασε σε ύψος ρεκόρ, εγγίζει το 10,4%, περίπου
τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες άνεργοι, βάσει των επίσηµων
στοιχείων του ΟΑΕ∆. ∆ιότι υπάρχουν και τα άλλα στοιχεία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που το ποσοστό αυτό το ανεβάζουν γύρω
στο 14%.
Πέσατε έξω στις εκτιµήσεις, κύριε Υπουργέ, και στο δεύτερο
Πρόγραµµα Σύγκλισης που κάνατε για το 1994-1998 όπου είχατε
υπολογίσει την ανεργία για το 1998 ότι δεν θα ξεπερνούσε το 9,8%.
Ξεπέρασε το 10%, έχει φθάσει στο 10,4% και το σπουδαιότερο είναι
ότι υπάρχει ανοδική τάση. Τα στοιχεία τα έχετε πει από το 1994 και
τα υποστηρίζετε µέχρι σήµερα. Είχατε υπολογίσει ότι το 1998 δεν
θα ξεπερνούσε το 9,7% και το 1999 το 9,3%. Από το ∆εκέµβριο του
1998 έχει ξεπεράσει το 10,37% και έχει ανοδική τάση.
'Ολη τη βάση της πολιτικής σας τη δώσατε στους δείκτες σύγκλισης
της οικονοµίας για το Ευρώ, για να µπείτε στην ΟΝΕ. Η λάµψη του
Ευρώ σας έχει θαµπώσει και ιδιαίτερα τον κύριο Πρωθυπουργό,
που καθηµερινώς ονειρεύεται την ΟΝΕ και το Ευρώ και παραβλέπει
όλα τα άλλα µείζονα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα ο
ελληνικός λαός.
Το πρόβληµα της ανεργίας είναι ένα σύνθετο πρόβληµα, που έχει
πολλές παραµέτρους για να αντιµετωπισθεί. Η οικονοµική
ανάπτυξη, η ικανότητα των εργαζοµένων, τα προγράµµατα, τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, τοξικοµανείς, γυναίκες, µητέρες
ανύπαντρες, όλα αυτά είναι πολλοί παράγοντες που πρέπει να
εκτιµηθούν σωστά, για να αντιµετωπισθεί αυτό το σύνθετο
πρόβληµα της ανεργίας.
Και είναι περίεργο ότι παραβλέπετε τα πάντα και αντιµετωπίζετε
µόνο την οικονοµική σας πολιτική, µόνο το δείκτη του πληθωρισµού
και των ελλειµµάτων.
Και βέβαια ο πληθωρισµός έπεσε κατω από το 4%, παρ' όλα ταύτα
είναι τετραπλάσιος από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Στην εποχή τη δική µας και το 1981 ήταν µόνο διπλάσιος. Μην
επαίρεστε, λοιπόν, ότι ρίξατε τον πληθωρισµό κάτω από το 4%,
ενώ είναι τέσσερις φορές πάνω από το µέσο όρο της Ε.Ε.
Καθηµερινώς νέες στρατιές ανέργων προστίθενται στον τοµέα της
ανεργίας γενικά.
Οι αγρότες εγκαταλείπουν την ύπαιθρο. Σε µία έκθεση που διάβασα
το ποσοστό των Ελλήνων αγροτών που εγκαταλείπει την ύπαιθρο,
είναι διπλάσιο από το ποσοστό των ευρωπαίων αγροτών που
εγκαταλείπουν τις πατρογονικές τους εστίες. Μη µου πείτε ότι
έχουµε πολύ µεγάλο ποσοστό αγροτικού πληθυσµού και
δικαιολογείται αυτό το φαινόµενο. 'Οχι. Απλώς οι συνθήκες που
αντιµετωπίζει ο 'Ελληνας αγρότης είναι φοβερές σήµερα, γι'αυτό οι
νέοι δεν µένουν στην ύπαιθρο, παρ' ότι τα προγράµµατα που θελετε
να εξαγγείλετε για τους νέους αγρότες τα θεωρείτε ικανοποιητικά.
'Οχι, κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι.
∆εν έχετε κάνει σωστή αξιοποίηση των πόρων της ΕΟΚ. Η ΕΟΚ
χρηµατοδοτεί προγράµµατα κυρίως για µη προνοµιούχους, για
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, για ανέργους άνω των σαράντα ετών,
άτοµα που έχουν χάσει τη δουλειά τους µετά τα σαράντα τους
χρόνια και έχουν µεγάλες δυσκολίες να προσαρµοστούν στις νέες
συνθήκες εργασίας. Ο ΟΑΕ∆ µε τα προγράµµατα επαγγελµατικής
κατάρτισης, δεν µπορεί να προσφέρει θετικά στον τοµέα της
ανεργίας. Ούτε το 1% δεν καλύπτει στις νέες θέσεις εργασίας. Τώρα
τελευταία έρχονται και τα γραφεία συµβούλων ευρέσεως εργασίας
εδώ, ιδιωτικά γραφεία για να αναλάβουν την ανεύρεση ειδικών

εργατών, για να ικανοποιήσουν τις ανάγκες των επιχειρήσεων. Εδώ
βέβαια συµβαίνει το εξής παράλογο, να έχουµε ένα µεγάλο
ποσοστό ανεργίας και παρόλα αυτά να µην υπάρχουν ειδικοί
εργάτες, που αναζητούν ορισµένες επιχειρήσεις. ∆εν σας
προβληµατίζει αυτό; ∆ιερωτηθήκατε ποτέ από τα προγράµµατα
επαγγελµατικής κατάρτισης και τα προγράµµατα συνεχούς
εκπαίδευσης, πόσοι έχουν απορροφηθεί; ∆εν είχατε το αποτέλεσµα
που περιµένατε και αυτό γιατί δεν έχουν γίνει τα εξειδικευµένα
προγράµµατα, όπως έκανε η Ολλανδία που απορροφήθηκε το 80%
αυτών των ανέργων που τα παρακολούθησαν. Εδώ έχετε κάνει ένα
γενικό πλαίσιο παρακολούθησης αυτών των προγραµµάτων για
όλους τους ανέργους µε αποτέλεσµα να µην απορροφώνται αυτοί
που έχουν χάσει τη δουλειά τους.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να αντιµετωπίσετε µε µεγάλη σοβαρότητα
το θέµα της ανεργίας. Ο ελληνικός λαός σήµερα έχει έναν άνεργο σε
κάθε οικογένεια και µάλιστα κάτω των 29 ετών. 'Ετσι έχουµε φθάσει
περίπου στις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ανέργους, δηλαδή, το
45%-50% του συνόλου των εργαζοµένων. 'Οταν, λοιπόν, αυτός ο
νέος µπαίνει στο περιθώριο της κοινωνίας, φυσικό είναι να
αντιµετωπίζει µε αβεβαιότητα και ανασφάλεια το µέλλον του.
(Χειροκροτήµατα από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εκ µέρους του ∆Η.Κ.ΚΙ.
ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Ιωάννης ∆ηµαράς.
Ο κ. Σπύρου έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι οι ριζοσπαστικές και διαρθρωτικές αλλαγές που
χαρακτηρίζουν το τέλος του 20ου αιώνα, µε την επανάσταση στην
τεχνολογία και την πληροφορική, προκάλεσαν ανατροπή των µέχρι
σήµερα δεδοµένων και ήλθαν αντιµέτωπες µε νοοτροπίες και
βιώµατα πολλών δεκαετιών. Μεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού
αδυνατεί να παρακολουθήσει αυτές τις αλλαγές, γιατί για πολλά
χρόνια έχει επαναπαυθεί στην αντίληψη του κράτους προστάτη, του
κράτους εργοδότη, του κράτους επιχειρηµατία και παραγωγού, του
κράτους µονοπώλιου, µε µέσα και διαδικασίες πολιτικής εξάρτησης
και εφησυχασµού, αφού η επιδοµατική αντίληψη και η
χρησιµοποίησης µεγάλης µερίδας εθνικών πόρων, δόθηκαν για
καταναλωτικούς σκοπούς και όχι για ανάπτυξη νέων τεχνολογιών
και νέων υποδοµών.
Η έλλειψη πολιτικής βούλησης, η µη ανάληψη πολιτικών ευθυνών,
η χρησιµοποίηση του κοινωνικού διαλόγου ως προπέτασµα
καπνού, η απονεύρωση του συνδικαλισµού και η υποταγή του στην
κοµµατική πειθαρχία και η εισροή ξένων επενδυτικών κεφαλαίων,
αποθάρρυναν τις επενδύσεις και οδήγησαν στη χαµηλή
ανταγωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων.
Η ποσοτική επέκταση του κράτους που χρησιµοποιήθηκε ως
λάφυρο πολέµου µετά κυρίως τις εκλογές του 1981 και υποδοχέας
των φίλα προσκείµενων κοµµατικά ανέργων, χωρίς διαδικασίες
αξιοκρατικής επιλογής, οδήγησαν στα σηµερινά αδιέξοδα που
συνοψίζονται στην ανάγκη να επιχειρείτε να ξαναεισπράξετε ό,τι
φάγατε, ό,τι σκορπίσατε, ό,τι κακοδιαχειριστήκατε από τον 'Ελληνα
πολίτη της µέσης και χαµηλής εισοδηµατικής τάξης.
Η κρίση του κρατισµού άργησε να γίνει κατανοητή από τις
κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η σηµερινή Κυβέρνηση ακροβατεί
στην ανάγκη συµβιβασµού µεταξύ των βολεµένων κοµµατικών
φίλων, της οικονοµικής κρατικοδίαιτης ολιγαρχίας και της ανάγκης
να επιτευχθεί ο εθνικός στόχος της µετατεθείσης για το 2001
εισόδου µας στην Ο.Ν.Ε.
Από την άλλη πλευρά η ανεργία καλπάζει και λειτουργεί σαν βόµβα
έτοιµη να εκραγεί. Η βόµβα αυτή βρίσκεται ανάµεσά µας, αφορά
κυρίως νέους, γυναίκες και άνδρες που θέλουν αλλά αδυνατούν να
ενταχθούν στην παραγωγική δηµιουργική διαδικασία, αδυνατούν να
απολαύσουν στοιχειώδη κοινωνικά αγαθά, αδυνατούν να
δηµιουργήσουν οικογένεια και προσπερνώνται από τους
συµπολίτες που είναι βολεµένοι αλλά ξεχασµένοι στους ρυθµούς
της ζωής.
Οι  άνεργοι,  κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  είναι  όµηροι  και
ευάλωτοι  σε  υποσχέσεις  ποικίλης  αιτιολογίας  και  αναπτύσσουν
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ενίοτε αντικοινωνική συµπεριφορά, που βάζει σε κίνδυνο την
κοινωνική συνοχή.
Η κοινωνική αλληλεγγύη δοκιµάζεται µέσα από την ανεργία και
προωθεί κοινωνικές συµπεριφορές άγνωστες στην ελληνική
κοινωνία και ελληνική παράδοση, όπως ρατσισµό, βία,
εγκληµατικότητα, χρήση ναρκωτικών.
Η κατηγορία των πτυχιούχων ανέργων και των µακροχρονίων
ανέργων αποτελεί τραγική φιγούρα της σύγχρονης κοινωνίας, γιατί
απειλούνται από το ενδεχόµενο ποτέ να µην εργασθούν αυτοί οι
άνθρωποι.
Η αντιµετώπιση της ανεργίας που δεν υποτιµούµε τη δυσκολία του
εγχειρήµατος, είναι στενά συνδεδεµένη µε την αντιµετώπιση του
αναπτυξιακού ελλείµµατος της χώρας. Και δεν αντιµετωπίζεται µε
αποσπασµατικά µέτρα, ούτε µε πρόχειρους αναπτυξιακούς νόµους,
αλλά στα πλαίσια ενός συγκροτηµένου οικονοµικού προγράµµατος.
Η αποτυχηµένη οικονοµική σας πολιτική αύξησε επικίνδυνα τις
καταναλωτικές δαπάνες µέσα από το διογκωµένο,
αναποτελεσµατικό, δύσκαµπτο και υποταγµένο δηµόσιο και
ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και οδήγησε στην αφυδάτωση του
ιδιωτικού τοµέα, στην αποθάρρυνση εισροής ξένων επενδυτικών
κεφαλαίων, στην αύξηση της φορολογίας µε τους εξήντα δύο νέους
φόρους και φορολογικές ρυθµίσεις, στην τοκογλυφική επιδροµή των
τραπεζών, στην επιβολή και αύξηση των άδικων και
αντιαναπτυξιακών αντικειµενικών κριτηρίων και στο κλείσιµο
χιλιάδων µικροµεσαίων επιχειρήσεων, που γονάτισαν στην
επιδροµή της κρατικής µηχανής µετακινούµενες και αγωνιζόµενες
µεταξύ εφορίας, τραπεζών, ασφαλιστικών ταµείων και
πολεοδοµικών γραφείων που επέβαλαν αυθαίρετες οφειλές και
απαραίτητες διατυπώσεις.
Η µικροµεσαία επιχείρηση, η ραχοκοκαλιά της ελληνικής
οικονοµίας, γονάτισε, χάθηκε.
Η τύχη βέβαια του 'Ελληνα αγρότη δεν ήταν καλύτερη. Το εισόδηµά
του µειώθηκε σηµαντικά, η αγροτική ύπαιθρος εγκαταλείπεται µε
κίνδυνο να διαµορφωθεί η εικόνα της έρηµης υπαίθρου από τη µια
πλευρά και της πολυπληθούς άνεργης πόλης από την άλλη.
Σήµερα, οι αγρότες της Κέρκυρας κόβουν τα ελαιόδενδρά τους και
στο ερώτηµα γιατί τα κόβουν, λένε ότι "τα κόβουµε για να µην
κόψουµε το λαιµό µας."
Η κατάσταση στον τοµέα των υπηρεσιών που παρέχει τις
δυνατότητες νέων θέσεων εργασίας είναι απογοητευτική.
Ο τουρισµός και η ναυτιλία ταξιδεύουν χωρίς πυξίδα, χωρίς
µπούσουλα, αλλά στην τύχη τους. ∆είγµα η χαµηλή
απορροφητικότητα του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης στο σκέλος
του τουρισµού και του πολιτισµού που καθηλώθηκε στο 15%.
Στη ναυτιλία η φυγή πλοίων από το Εθνικό Νηολόγιο θέτει σε
κίνδυνο εκτός των άλλων και τις θέσεις εργασίας τόσο των ναυτικών
µας, όσο και αυτών που ασχολούνται µε παράλληλα επαγγέλµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανεργία έχει µπει στο καθηµερινό
µας λεξιλόγιο, είναι ορατή και βιώνουµε σταδιακά τις παρενέργειές
της.
Θέλω να πιστεύω ότι η ελληνική κοινωνία δεν είναι αδιάφορη
σ'αυτήν την κατάσταση και έχει τη δυνατότητα να δηµιουργήσει ένα
δίκτυο κοινωνικής προστασίας, ένα minimum κοινωνικής
αλληλεγγύης, για τα τµήµατα εκείνα του πληθυσµού που αδυνατούν
για λόγους δικούς τους ή για λόγους, που είναι πέρα από τη θέλησή
τους να ακολουθήσουν τις αλλαγές στους ρυθµούς ανάπτυξης της
σύγχρονης κοινωνίας µας.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Η έλλειψη στοιχειώδους ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στους
ανέργους ή και σ'αυτούς που καθίστανται άνεργοι, αυξάνει την
ανασφάλεια και το άγχος τους. Είναι ένα θέµα που πρέπει να το
αντιµετωπίσουµε.
Η άνεργη αλλά µοχθούσα Ελληνίδα µητέρα, νοικοκυρά, έχει ανάγκη
επιβράβευσης γι'αυτήν την προσφορά της στη συνοχή της

ελληνικής οικογένειας αλλά και στη στήριξη και την προσφορά της
στην εθνική µας οικονοµία.
Η φιλελεύθερη πολιτική την οποία υπηρετώ κινείται παράλληλα µε
την έννοια του κοινωνικού κράτους, γιατί δεν δηµαγωγεί αλλά
δηµιουργεί υγιείς συνθήκες και δηµοκρατικές διαδικασίες δίκαιης
ανακατανοµής του παραγόµενου εθνικού πλούτου. Παράλληλα,
απελευθερώνει δηµιουργικές δυνάµεις για ανάπτυξη µε διαδικασίες
υγιούς ανταγωνισµού, µε σύγχρονες δοµές που εδράζονται σε µια
σύγχρονη παιδεία.
Είναι ανάγκη να γίνουµε αποτελεσµατικότεροι είναι ανάγκη να
ξανασκεφθούµε ενδεχοµένως τις λιγότερες ώρες εργασίας αλλά µε
εργασία για όλους και µε λιγότερους φόρους για να γίνει πράξη η
επιθυµία που πιστεύω ότι πρέπει να είναι και επιθυµία ιδιαίτερα
ηµών των πολιτικών που υπηρετούµε τους πολίτες, ένα βασικό
ελάχιστο για το καθένα σε σχέση µε τον πλούτο της κοινωνίας µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Γιαννόπουλος έχει
το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, πραγµατικά πολλές φορές έχουµε ασχοληθεί µε
ερωτήσεις, επερωτήσεις, επίκαιρες ερωτήσεις µε το θέµα της
ανεργίας.Εµείς πιστεύουµε ότι το θέµα της ανεργίας έχει πλέον
εθνικές διαστάσεις. Πιστεύουµε δε ότι και η επανάληψη αποτελεί τη
µητέρα της µάθησης.
∆υστυχώς, όµως, ενώ θα περίµενε κανείς και σήµερα µετά από όλη
αυτήν την αγωνία του ελληνικού λαού για το θέµα της ανεργίας η
Kυβέρνηση να δώσει συγκεκριµένες λύσεις, αυτό που επιχειρεί είναι
να επιστρατεύσει όλη της την επιχειρηµατολογία, για να δείξει προς
τα έξω ότι υπάρχει µία µείωση ενδεχοµένως των αριθµών που
αναφέρονται σε όλα τα φύλλα ή παράλληλα να αποδείξει ότι µε τις
διαρθρωτικές αλλαγές τις οποίες προτίθεται να κάνει θα βελτιωθούν
οι δείκτες. ∆υστυχώς, όµως, για την Kυβέρνηση το ευρωπαϊκό
παρατηρητήριο την απογυµνώνει εντελώς, δείχνει την εικόνα πλέον
αυτής της αντικοινωνικής συγκεκριµένης θέσεως προς τον 'Eλληνα
εργαζόµενο. Και παράλληλα αν λάβει κανείς υπόψη του ότι είµαστε
οι πρώτοι στη µη καταγραφοµένη ανεργία, καταλαβαίνει κανείς το
πού βρίσκεται η ανεργία σε τι µεγέθη περπατάει.
Βεβαίως θα πείτε και εσείς αριθµούς, θα σας αντιπαραθέσουµε και
εµείς τους δικούς µας αριθµούς αλλά το τραγικότερο όλων είναι ότι
και εσείς και εµείς είµαστε µάρτυρες ενός συγκεκριµένου
φαινοµένου. Και ποιο είναι το φαινόµενο αυτό, κύριε Υπουργέ; ∆ιότι
εγώ µιλάω περισσότερο σήµερα όχι µε επιθετολογία πολιτικής
στείρας κοµµατικής αντιπαράθεσης αλλά µιλάω περισσότερο µε την
καρδιά µου. Και µιλάω περισσότερο µε την καρδιά µου γιατί και εγώ
είµαι κοινωνός αυτών των ερεθισµάτων που και εσείς λαµβάνετε
ασχέτως αν έχετε την πολυτέλεια να µπορείτε να ρυθµίζετε κάποια
φαινόµενα ανεργίας σε κάποιους αγαπητούς δικούς σας
κοµµατικούς φίλους.
Ο κόσµος, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε έχει αλλάξει, αλλάζει
συνεχώς. Τα νέα µοντέλα που δηµιουργούνται στη παγκοσµιότητα
της αγοράς, η εξειδίκευση της εργασίας, τα νέα µέσα, η ηλεκτρονική
επανάσταση, τα διαδίκτυα και τα πολυµέσα απαιτούν άλλες
στρατηγικές. ∆υστυχώς µε αυτήν την νοοτροπία την οποία εσείς
έχετε δεν µπορείτε να δώσετε απάντηση στο αύριο, τι θα γίνουν οι
νέοι µας. Και το αποτέλεσµα το τραγικότερο ποιo είναι; Το ξέρετε το
βλέπουµε το βιώνουµε όλοι. Είναι ότι οι νέοι µας έχουν γεράσει
πρόωρα.
Χθες υπήρξε ένα περίφηµο άρθρο του Σαράντου Καργάκου που µε
ενάργεια έλεγε "Τα νέα ΚΑΠΗ". Οι νέοι µας έχουν µεταβληθεί σε
ΚΑΠΗ. Αυτό είναι ακριβώς το αποτέλεσµα της σηµερινής
µακροχρονίου πολιτικής του ΠΑΣΟΚ. Νέοι χωρίς ελπίδα, νέοι χωρίς
να µπορούν να µπουν µέσα στη παραγωγή, νέοι µε εφόδια που δεν
µπορεί να τους απορροφήσει καµία εργασία, δεν έχουν µπροστά
τους προοπτική. Αυτοί, λοιπόν, συνεχώς απαξιώνονται ή αν δεν
απαξιωθούν τι κάνουν; Καταφεύγουν σε κάποιες εύκολες λύσεις.
Ποιες είναι οι εύκολες λύσεις; Είναι οι καφετέριες, τα µπαρ, ακόµα
δε  και  τα  ψευδαισθησιογόνα,  τα  εξαρτησιογόνα  φάρµακα  και
έτσι έχουµε αυτήν τη µεγάλη αύξηση των εξηρτηµένων νέων µας
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από τα ναρκωτικά.
Να πει δε και κανείς για τις γυναίκες οι οποίες και αυτές βρίσκονται
στο τραγικό αυτό αδιέξοδο;
Και βέβαια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να ξέρετε ότι εµείς µιλάµε,
µας ακούτε και πιθανόν έχετε υποβαθµίσει την όλη επερώτηση,
γιατί σπουδάζετε τα κείµενα που σας έχουν δώσει οι εκλεκτοί
συνεργάτες σας, αλλά θα σας πω το εξής. Ο κόσµος -το ξέρετε
πολύ καλά και αγγίζει και εσας- αδιαφορεί τραγικά για το συνέδριό
σας. ∆εν ενδιαφέρεται αν απεχώρησαν 42 ή θα προτείνετε και
άλλον αρχηγό, δεν ενδιαφέρεται για σας. Ξέρετε για τι ενδιαφέρεται;
Ενδιαφέρεται για δουλειά, για ψωµί και γάλα.
Ενδιαφέρεται για τα απλά δεδοµένα, τα οποία θα του δώσουν την
αυριανή του βιοτή. ∆εν ενδιαφέρονται και γι'αυτό έχουµε απαξιωθεί
όλοι µαζί. Εσείς έχετε απαξιωθεί ακόµα περισσότερο λόγω και της
µακροχρόνιας κυβερνητικής εµπειρίας, η οποία αποτελεί και
καταδυνάστευση του ελληνικού κοινού, µε αποτέλεσµα να
βρίσκεστε σ'αυτήν την τραγική θέση.
Απολογείστε, αλλά δώστε και κάποιες συγκεκριµένες λύσεις στο
εναγώνιο ερώτηµα των νέων µας: Αύριο θα έχω δουλειά; 'Η αν έχω
δουλειά σήµερα, αύριο θα τη διατηρήσω ή θα τη χάσω; Αυτά,
λοιπόν, θέλουν διαρθρωτικές λύσεις, τις οποίες πρέπει να τις
πάρετε τώρα, εσπευσµένα.
'Οσον αφορά τον ΟΑΕ∆, σας τα είπαν και οι προλαλήσαντες
συνάδελφοι. Ο ΟΑΕ∆ δεν µπορεί να είναι µία φάµπρικα που να µην
δίνει δεδοµένα υψηλής µαθησιακής απόδοσης. Αν µπείτε στη
λογική -που δυστυχώς έχετε µπει σε αυτό το αδιέξοδο- του να
δώσουµε δυνατότητα κάποιων χρηµατικών απολαβών και σε
συγκεκριµένα άτοµα τα οποία επιλέγονται από δεδοµένη επιτροπή,
καταλαβαίνετε ότι αύριο θα έχετε στρατιές που θα σας
καταψηφίσουν.
∆υστυχώς δεν µπορείτε να κάνετε οποιαδήποτε έντεχνη
αναδίπλωση. ∆υστυχώς, είστε µάρτυρες αυτού του φαινοµένου,
ωραιοποιείτε µε όλη σας την επιχειρηµατολογία την κατάσταση
αυτή, αλλά αύριο θα βρεθείτε προ εκπλήξεων. Ποια θα είναι η
έκπληξη; 'Οτι ο λαός θα απαντήσει µε δεδοµένη ψήφο και η ψήφος
είναι αυτή που θα σας βάλει στο περιθώριο πλέον της πολιτικής.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπανικολάου έχει
το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εκρηκτικές
διαστάσεις έχει πάρει το θέµα της ανεργίας και δικαίως έχει
χαρακτηρισθεί ως το οξύτερο πρόβληµα της σύγχρονης ελληνικής
κοινωνίας και µεγάλη απειλή για την κοινωνική συνοχή. 'Εφθασε
στο ποσοστό-ρεκόρ 14%, σύµφωνα µε στοιχεία του ευρωπαϊκού
παρατηρητηρίου και στους νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών
έφθασε στο 37%, ενώ στις γυναίκες το 59%.
Τα νέα ζευγάρια αδυνατούν να δηµιουργήσουν οικογένεια και
σχέδια για το µέλλον και το δηµογραφικό µας πρόβληµα γίνεται πιο
επώδυνο και ανησυχητικό.
Στη Μεσσηνία η ανεργία είναι πάνω από 20%, σύµφωνα µε στοιχεία
του εργατικού κέντρου. Τα τρία τελευταία χρόνια τέσσερις χιλιάδες
άνεργοι βρέθηκαν στο δρόµο, αφού όλες οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις έκλεισαν. Αναφέροµαι στη "Levis", που έκλεισε
τελευταία, πέρσι, όπου έγινε κάποια παρέµβαση από τον
Υφυπουργό, τέως εργατοπατέρα, κ. Πρωτόπαπα, που δυστυχώς
δεν ήταν παρέµβαση, αλλά το έπαιξε απλώς Πιλάτος.
'Οσον αφορά για τα έξοδα κηδείας, αναφέροµαι στα χρήµατα που
εδόθησαν στους απολυθέντες, αντί να χρησιµοποιηθούν και να
ενεργοποιηθούν σε τοµείς της αγροτικής πολιτικής, όπως υπήρχε
πρόταση από τους αρµόδιους φορείς, δυστυχώς και εκεί δεν
εισηκούσθηµεν.
Καθηµερινά δηµοσιεύµατα των Μέσων Μαζικής Ενηµερώσεως και
δηµοσκοπήσεις, αποδεικνύουν ότι το νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν µπορεί να
εξαπατά άλλο πλέον τον ελληνικό λαό. Απεδείχθη στυγνό και
ανάλγητο και αποσάθρωσε την ελληνική κοινωνία. Μόνο 16% του
ΑΕΠ χορηγεί για κοινωνικές δαπάνες η Κυβέρνηση Σηµίτη, ενώ ο

αντίστοιχος µέσος όρος των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως ανέρχεται µέχρι και το 29% του ΑΕΠ, ενώ σε µερικές
χώρες φθάνει και µέχρι το 36%.
Είναι δυνατόν στη σηµερινή Ελλάδα της ανεργίας, να ανέρχονται οι
παροχές για την ανεργία στο 0,4% του ΑΕΠ, έναντι του 2,5%, που
είναι ο µέσος όρος των άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως;
Αξίζει να αναφερθώ και στην εγκληµατική απραξία σας, αναφορικά
µε τη χαµηλή απορροφητικότητα, η οποία είναι γύρω στο 35%,
αλλά άκουσον-άκουσον, διά τις υποδοµές είναι 3,2% από πόρους
του ευρωπαϊκού κοινωνικού ταµείου.
Ανά τακτά χρονικά διαστήµατα γινόµαστε µάρτυρες των πιέσεων
που σας ασκεί ο αρµόδιος Επίτροπος κ. Φλιν της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως, για να ενεργοποιηθείτε και να αυξήσετε τις επιδόσεις σας
στην απορροφητικότητα των ευρωπαϊκών κονδυλίων. ∆υστυχώς,
όµως, εσείς περί άλλων µεριµνάτε και τυρβάζετε.
'Ολα αυτά είναι καταλυτικά για την Κυβέρνηση Σηµίτη και
αποκαλύπτουν ότι η έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας δεν συνιστά
απλώς αδυναµία της κυβερνητικής πολιτικής στο θέµα της ανεργίας,
αλλά συνειδητή επιλογή της.
∆εν είναι τυχαίες οι καθηµερινές δηλώσεις στελεχών του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
που εκφράζονται απερίφραστα πλέον για την απώλεια του
κοινωνικού προσώπου της Κυβερνήσεως και ταυτίζονται µε
δηµοσκοπήσεις που κατεβάζουν στο 7% αυτούς που επιδοκιµάζουν
τη γενική πολιτική για την ανεργία. Σε άλλους δε τοµείς της
κοινωνικής πολιτικής είναι ακόµα χαµηλότερα τα ποσοστά.
Είναι γεγονός ότι ο κ. Σηµίτης εκτός από πρωταθλητής της
φοροµπηχτικής πολιτικής αναδεικνύεται και πρωταθλητής της
ανεργίας. Χίλιοι πεντακόσιοι εργαζόµενοι χάνουν καθηµερινά τη
δουλειά τους, δεκάδες χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις έβαλαν
λουκέτο τους τελευταίους δέκα µήνες και πάνω από δύο
εκατοµµύρια νέων Ελλήνων σπρώξατε κάτω από τα όρια της
φτώχειας.
∆εν σας σώζουν οι φιέστες και τα εγκαίνια του κ. Σηµίτη στα Κέντρα
Προωθήσεως της Απασχόλησης, έτσι τα λέµε τώρα, µια
µετονοµασία των αποτυχηµένων δοµών του ΟΑΕ∆, µε τις γνωστές
του µηδενικές επιδόσεις στην ανεύρεση εργασίας. Ποιος
κυβερνητικός παράγων θα απαντήσει υπεύθυνα για τη δραµατική
αύξηση της ανεργίας στη χώρα µας, που από 2,6% το 1980 έφθασε
σήµερα στο ποσοστό ρεκόρ 14%;
Θα είναι λάθος να συνεχίσετε στρουθοκαµηλίζοντας να αρνείσθε
την ανεπάρκειά σας και τις ιστορικές σας ευθύνες. Είναι ανάγκη να
βγείτε και να ζητήσετε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό, όπως έκανε
άλλος Υπουργός πρόσφατα, γιατί είσθε υπεύθυνοι για τα ποσοστά
ρεκόρ της ανεργίας. Τούτο ήταν αποτέλεσµα της
αποβιοµηχανοποιήσεως της χώρας µας, αφού δηµιουργήσατε τις
προϋποθέσεις, για να κλείνουν η µία µετά την άλλη οι επιχειρήσεις
ή να µεταναστεύουν σε άλλη χώρα.
Αδίκως προσπαθείτε να αλλάξετε το κλίµα µε τα ανόητα σποτάκια -
παπάκια στο Ζάππειο. 'Εχετε δείξει όλο το βάθος της ανικανότητας
και της αναλγησίας σας στα θέµατα κοινωνικής πολιτικής και
δυστυχώς χάσατε εκτός από το πατριωτικό πρόσωπο και το
ελληνικό πρόσωπο.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
για άλλη µια φορά στην Εθνική µας Αντιπροσωπεία συζητάµε,
ασχολούµαστε µε ένα κορυφαίο ζήτηµα της χώρας µας, το κεντρικό
πρόβληµά της -θα έλεγα εγώ- όσον αφορά τον εσωτερικό τοµέα,
που είναι η ανεργία.
'Οµως  πιστεύω,  κύριοι  συνάδελφοι,  ότι  αυτό  το  µεγάλο  ζήτηµα
που  έχει  να  κάνει  µε  την  ολοκλήρωση  της  ανθρώπινης
προσωπικότητας,  που  έχει  να  κάνει  µε  την  ανθρώπινη  αγωνία
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και τον πόνο, δεν µπορεί να είναι αντικείµενο επιφανειακών
προσεγγίσεων και δηµαγωγίας. Και κυριολεκτώ.
∆εν υπάρχει ανάγκη στην αφετηρία των προτάσεων και των
σκέψεών σας, κύριοι συνάδελφοι, να χρησιµοποείτε ψεύτικα
στοιχεία. Το πρόβληµα ούτως ή άλλως είναι µεγάλο. 'Ετσι γίνεσθε
αναξιόπιστοι στην όποια προσέγγιση και καταγράφεσθε ως
ανεύθυνοι.
Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, για άλλη µια φορά να ξεκαθαρίσω εδώ
τι σηµαίνει ποσοστό ανεργίας, τι είναι εγγεγραµµένη ανεργία και τι
είναι το περίφηµο Εθνικό Παρατηρητήριο Απασχόλησης, το οποίο
επικαλείσθε, προφανώς µη γνωρίζοντας τι είναι αυτό το πράγµα και
ποια είναι η αποστολή του. Είµαι υποχρεωµένος να τα πω. Τα έχω
πει στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά δεν τα παρακολουθούµε
κάθε φορά ή δεν διαβάζουµε τα Πρακτικά, κύριοι συνάδελφοι.
Κατ' αρχήν όσον αφορά την ανεργία, η ανεργία καταγράφεται σε
όλες τις χώρες του κόσµου από την Εθνική Στατιστική τους
Υπηρεσία. Και όλα αυτά τα στοιχεία συγκεντρώνονται και
ελέγχονται από τη EUROSTAT. Τα επίσηµα στοιχεία, όσον αφορά
την κάθε χώρα, διασταυρώνονται, αξιολογούνται και δηµοσιεύονται.
Σε σχέση λοιπόν µε τη χώρα µας, η ανεργία -γιατί δεν έχουµε
στοιχεία για το 1998 ακόµη, γιατί αυτά είναι στο στάδιο της
επεξεργασίας, αν και άκουσα τον κύριο συνάδελφο να µιλάει για το
1998- είναι σύµφωνα µε τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής
Υπηρεσίας 10,3%, το ίδιο ήταν και το 1996 και το 1997, µετά από
µία ανοδική πορεία των προηγούµενων χρόνων. Θα επανέλθω
σ'αυτό, γιατί είµαστε σε µία χώρα, που πρέπει να τα θυµόµαστε
αυτά τα πράγµατα.
Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, τον ίδιο χρόνο η ανεργία στην Ελλάδα
είναι 9,6%. Και αυτό είναι το συγκρίσιµο στοιχείο µε τις άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Ξέρετε γιατί υπάρχει αυτή η διαφορά του 9,6%
η EUROSTAT και 10,3% η Ελλάδα; Γιατί εµείς µετράµε την ανεργία
από δεκατεσσάρων χρονών χωρίς όριο ηλικίας προς τα πάνω και
πρέπει να προσαρµοστούµε προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ενώ οι
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µετρούν από
δεκαπέντε χρονών µέχρι εξήντα πέντε.
Γι' αυτό εµείς παρουσιάζουµε παραπάνω ανεργία απ' ό,τι πρέπει.
Αυτή είναι η αλήθεια και όποιος κουνάει το κεφάλι και το χέρι του,
να ψάξει να τα βρει, για να είναι και υπεύθυνος απέναντι στην
Εθνική Αντιπροσωπεία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Ψέµατα λέτε και τα λέτε θυµωµένος.
Και δεν σέβεσθε τους άνεργους.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Λέτε εσείς ψέµατα και δεν ξέρετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Μιχαλολιάκο, δεν
σας διέκοψε κανείς.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Λυπάµαι που δεν γνωρίζετε τα
πράγµατα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επερώτηση κάνουµε
και τον εγκαλούµε να απολογηθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν έχετε το λόγο, κύριε
Μιχαλολιάκο. Θα πάρετε το λόγο µετά και θα εκφράσετε τις απόψεις
σας.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θέλετε να κυβερνήσετε τον τόπο και
δεν ξέρετε τι σας γίνεται.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι και έτσι.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας παρακαλώ, αυτό ισχύει ακόµη και
για τα επίσηµα στοιχεία.
Αυτό είναι το πρώτο στοιχείο, λοιπόν, η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία
µετράει, όπως και η EUROSTAT για όλα τα Ευρωπαϊκά κράτη και
αυτά δηµοσιεύονται.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Μετράει και η κοινωνία και θα σας
αντιµετωπίσει ανάλογα.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα φθάσω στην κοινωνία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ίδια νούµερα δίνουν.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Υπάρχουν δηµοσιευµένα σε όλα τα
δελτία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
προσθέτετε τίποτε µε το να διακόπτετε τον Υπουργό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Είσθε η µόνη Αντιπολίτευση στην
Ευρώπη, που συκοφαντεί τη χώρα της. Το έκανε και ο Αρχηγός σας
προχθές. Αµφισβητείτε τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής
Υπηρεσίας, στην οποία είναι τα ίδια υπηρεσιακά πρόσωπα, που
από τότε που ήσασταν εσείς στην Κυβέρνηση δεν άλλαξαν και έχει
µία πορεία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: 'Εχετε χάσει την ψυχραιµία σας.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ακούστε κάτι, για να θυµάσθε. Το
1990 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. σας παρέδωσε ανεργία, σύµφωνα µε την Εθνική
Στατιστική Υπηρεσία, της τάξης του 7%.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Το '81 τι παραλάβατε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας παρέδωσε 7% και σεις το πήγατε
το 1993 στο 8,7% και το 1997 είναι στο 10,3%. Κοιτάξτε πόσο την
ανεβάσατε µέσα σε τρία χρόνια. Αλλά δεν µπαίνω σ' αυτό το θέµα.
Θέλω να ξεκαθαρίσω τα ζητήµατα.
∆εύτερον, οι άνεργοι στην Ελλάδα, για να σας αναφέρω πραγµατικά
στοιχεία, είναι τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες και αυτό είναι το 10,3%
ή το 9,6%. Η εγγεγραµµένη ανεργία στον ΟΑΕ∆ δεν περιλαµβάνει
όλους τους άνεργους.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο, άρα είναι µεγαλύτερη.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Η ανεργία µετριέται µε άλλα
δεδοµένα, δηλαδή ποιοι έχουν πάει και έχουν γραφτεί και είναι
διαφορετική η αφετηρία. Γι' αυτό και αυτούς που θεωρεί και έχει
εγγράψει ο ΟΑΕ∆ είναι τριακόσιες εννέα χιλιάδες, ενώ η πραγµατική
ανεργία είναι τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες.
Χρησιµοποιείτε την αύξηση της εγγεγραµµένης ανεργίας, για να
δηµιουργήσετε πλαστή εικόνα στον κόσµο για το ότι αυξήθηκε η
ανεργία, ενώ ξέρετε ότι από τον Απρίλιο του 1998, όταν
διαµορφώσαµε το πρώτο εθνικό σχέδιο δράσης για την
απασχόληση, κάναµε µια ολόκληρη καµπάνια και είπαµε ότι για να
µπορέσουν οι νέοι άνθρωποι, αλλά και οι µακροχρόνια άνεργοι, να
µπουν στα προγράµµατα του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού, για να εξορθολογίσουµε το σύστηµα, για να
σταµατήσουµε τις διάφορες κοµπίνες, πρέπει να εγγραφούν οι
άνεργοι στα µητρώα ανέργων.
Τώρα µε το βιβλιάριο ασθενείας που δώσαµε στους νέους µέχρι
είκοσι εννέα ετών, πάλι απαραίτητη προϋπόθεση είναι να
εγγραφούν οι άνεργοι στα µητρώα ανέργων. Ιδιαίτερα τον Αύγουστο
που κάναµε αυτήν την καµπάνια για να εγγραφούν, είχαµε µία
αύξηση της τάξεως των εκατό χιλιάδων στην εγγεγραµµένη ανεργία,
για να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι αφού µείνουν στα µητρώα
ανέργων για ένα ή δύο µήνες, να πάνε παραπέρα.
Μακάρι η ανεργία να ήταν στο ποσοστό της εγγεγραµµένης
ανεργίας του ΟΑΕ∆ και να µην ήταν τετρακόσιες σαράντα χιλιάδες,
αλλά να ήταν τριακόσιες εννέα χιλιάδες. Γιατί, λοιπόν, επικαλείσθε
στοιχεία, τα οποία έχουν να κάνουν µε έναν εξορθολογισµό του
συστήµατος; Και θα ήταν οµαλή η αγορά, αν και οι τετρακόσιες
σαράντα χιλιάδες περίπου ήταν εγγεγραµµένοι στα µητρώα
ανέργων. Αυτήν την αξιόλογη προσπάθεια της Κυβέρνησης να
αποτυπώσει την εικόνα, την καταγράφετε ως δραµατική αύξηση της
ανεργίας.
Θα αναφερθώ στο περίφηµο Εθνικό Παρατηρητήριο Απασχόλησης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Ευρωπαϊκό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ναι, το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο
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Απασχόλησης. Τέλος πάντων, τι είναι αυτό το Ευρωπαϊκό
Παρατηρητήριο Απασχόλησης και τι δίνει;
Κύριοι συνάδελφοι, είναι µία µελέτη, η οποία έγινε για να δούµε τα
εκτεταµένα ποσοστά ανεργίας. Τι σηµαίνει αυτό πολύ απλά; Να σας
το διαβάσω, γιατί ξέρετε ότι καλό είναι οι συγχύσεις να αίρονται, για
να µπορούµε να προχωρήσουµε παραπέρα.
Ο δείκτης, λοιπόν, του Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου Απασχόλησης
είναι ένας συνθετικός δείκτης ανεργίας και όχι ο κανονικός. Σ' αυτό
υπολογίζονται, δηλαδή ποσοτικοποιούνται ορισµένες µορφές
συγκεκαλυµµένης ανεργίας, όπως είναι ο αριθµός των ατόµων που
συµµετέχουν στα επιδοτούµενα προγράµµατα, ο αριθµός των
ατόµων που είναι ακούσια µερικώς απασχολούµενα, ο αριθµός των
απασχολουµένων λιγότερο από το σύνηθες ως ποσοστό του
εργατικού δυναµικού και τέλος ο αριθµός των αποθαρρυµένων
απασχολουµένων ως ποσοστό του εργατικού δυναµικού. Γίνεται,
δηλαδή, µία αναγωγή της µερικής σε ολική απασχόληση, για να
έχουµε µία επιστηµονική εργασία, που να δίνει τη σύνθεση της
απασχόλησης και την πραγµατική της διάσταση.
Οι παραπάνω "συνθετικοί δείκτες" αναφέρονται σε δείκτες
συµπληρωµατικούς του κανονικού δείκτη ανεργίας και µε κανένα
τρόπο οι δείκτες αυτοί δεν αποτελούν υποκατάστατο του κανονικού
δείκτη ανεργίας.
Θα σας δώσω, λοιπόν, την έκθεση του Ευρωπαϊκού
Παρατηρητηρίου και θα σας πω ότι στο Βέλγιο -γιατί φαίνεται ότι
διαβάζετε, αλλά δεν τα διαβάζετε όλα- ενώ το ποσοστό ανεργίας
είναι 9,8% παρουσιάζεται ότι είναι 21,4%, στη ∆ανία το ποσοστό
ανεργίας 6,9% παρουσιάζεται ότι είναι 20,5%, στη Γερµανία το
κανονικό ποσοστό 9,6% παρουσιάζεται ως 15% και στη Γαλλία το
12,4% παρουσιάζεται ως 23%. Γιατί; Γιατί είναι χώρες που έχουν
µεγάλα ποσοστά µερικής απασχόλησης και αυτά ανάγονται σε
πλήρη απασχόληση. ∆εν πρέπει να ξεχνάτε ότι η Ελλάδα έχει το
χαµηλότερο ποσοστό µερικής απασχόλησης 5% στα πλαίσια της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όταν ο µέσος όρος είναι 17,8%. Αυτή είναι
µία καθαρά επιστηµονική εργασία.
Αυτό είναι το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο Απασχόλησης και δεν έχει
καµία σχέση µε τις τακτικές µετρήσεις απασχόλησης. 'Εχει να κάνει
µόνο µε µία επιστηµονική εργασία και έρευνα, η οποία έγινε. Εδώ
στην Αθήνα αυτήν την έρευνα την έκανε το Οικονοµικό
Πανεπιστήµιο Αθηνών.
'Εχω εδώ το έγγραφο -το οποίο θα σας καταθέσω- στο οποίο επί
λέξει αναφέρει η κυρία που έκανε την έρευνα, η κ. Κώττη, την οποία
και δηµοσίευσε ότι "οι δείκτες αυτοί δεν αποτελούν υποκατάστατο
του κανονικού δείκτη ανεργίας, απλώς συµπεριλαµβάνουν κάποιες
µορφές συγκεκαλυµµένης ανεργίας που είναι αδύνατον να
συνυπολογιστούν στον κανονικό δείκτη ανεργίας".
Και συνεχίζει: "Επιπλέον, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η
διαφορά µεταξύ του κανονικού δείκτη ανεργίας και του "συνθετικού
δείκτη" είναι µικρότερη στην Ελλάδα σε σύγκριση µε πολλές άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης".
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής).
Γιατί, λοιπόν; Η ανεργία είναι υψηλή. 'Οταν µιλάµε για 9,6% και
10,3% είναι ένας υψηλός δείκτης και µπορεί να ξεκινάτε µ' αυτήν
την αφετηρία. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, αισθάνεσθε την ανάγκη να
καταφεύγετε σε τεχνάσµατα και να πηγαίνετε σε πηγές, οι οποίες
δεν έχουν καµία σχέση µε τη µέτρηση του συγκεκριµένου
ζητήµατος; Ειλικρινά πιστεύω ότι κάποια στιγµή πρέπει να υπάρχει
µία αφετηρία και η αφετηρία είναι η αλήθεια.
Κεντρικό, λοιπόν, ζήτηµα η απασχόληση. Κατ' αρχήν µπαίνει ένα
κρίσιµο ερώτηµα: Μόνο στη χώρα µας; Γνωρίζετε σήµερα χώρα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή του κόσµου ολόκληρου που να µην έχει
τεράστιο πρόβληµα σε σχέση µε την απασχόληση; Είναι φανερό ότι
οι νέες αλλαγές που έγιναν στο χώρο της οικονοµίας, στο χώρο της

παραγωγής, έχουν φέρει µια επανάσταση παντού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Στην Αµερική δεν έχει.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Πράγµατι υπάρχουν αποτελέσµατα,
αλλά στην Αµερική πρέπει να ξέρετε ότι θεωρείται πλήρης
απασχόληση η απασχόληση των τριών ωρών. Η συνταγή ήταν η
µερική απασχόληση. Είπα στην Ελλάδα ότι έχουµε µόνο 5% που
ήταν υποκατάστατο της πλήρους απασχόλησης. Ξέρετε ποια ήταν η
συνταγή που έδωσαν στους Ευρωπαίους; Ξέρετε τι είπαν οι
Αµερικάνοι;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ωροµίσθιοι.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ακούστε γιατί υπάρχουν υψηλά
επιδόµατα ανεργίας. Τα επιδόµατα ανεργίας που είναι παθητικές
µορφές τα µετέτρεψαν σε επιδόµατα εργασίας. ∆εν πιστεύω ότι
αυτή είναι µία καλή συνταγή για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. ∆ηλαδή,
κόψτε αυτά και προκειµένου να έχετε τους ξενοδοχοϋπαλλήλους και
να κάθονται έξι µήνες, µε αυτά τα λεφτά να τους βάλετε να
δουλέψουν, έστω λιγότερες ώρες στα ξενοδοχεία όλο το χρόνο.
Αυτή είναι η συνταγή των Αµερικάνων. Είναι καθαρά µία
νεοφιλελεύθερη συνταγή. Εγώ κατανοώ ότι εσείς µπορείτε να την
προσεγγίσετε, αλλά εµείς είµαστε σε άλλη προσέγγιση σε σχέση µε
αυτό...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ανέπτυξαν τις
υπηρεσίες αυτοί.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Λοιπόν, παρακαλώ. Θα σας πω µετά
για τις υπηρεσίες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: ∆εν τα παρακολουθείτε φαίνεται.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εδώ, λοιπόν, το θέµα της
απασχόλησης είναι κεντρικό ζήτηµα, κύριοι συνάδελφοι, και έχει να
κάνει µε τις εξελίξεις. 'Εχει να κάνει µε την οικονοµία, µε την
παγκοσµιοποίηση. Σήµερα η εργασία µεταφέρεται, όπως το
κεφάλαιο.
Μιας και αναφερθήκατε στην Αµερική θα σας πω ένα στοιχείο µόνο.
'Οτι σήµερα οι µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες φορτώνουν ολόκληρα
µπόινγκ µε στοιχεία και τα πάνε στην Ινδονησία και στις Φιλιππίνες
και τα επεξεργάζονται µε πέντε δολάρια την ηµέρα και το βράδυ τα
ξαναέχουν στην Αµερική, γιατί εκεί θα τα πλήρωναν πενήντα
δολάρια την ηµέρα.
Σήµερα οι οικονοµικοί µετανάστες κινούνται εύκολα. Η Ελλάδα έχει
εξακόσιες χιλιάδες περίπου οικονοµικούς µετανάστες. Και µη µου
πείτε ότι υπάρχουν εύκολες συνταγές που θα σταµατήσουν την
κίνηση σήµερα του ανθρώπινου δυναµικού, ιδιαίτερα αυτών που
πεινάνε και είναι στο περιθώριο.
'Αρα, εδώ µαγικές συνταγές -γιατί εδώ θέλω να καταλήξω- δεν
υπάρχουν. Και θα ήθελα να ακούσω από εσάς ποιες είναι οι καλές
συνταγές, όχι οι µαγικές.
Πρώτη από όλες είναι η ανάπτυξη. Το πρώτο στοιχείο είναι η
ανάπτυξη. Αυτή είναι µια καλή συνταγή. ∆εν αρκεί από µόνη της.
Σας είπα προηγούµενα ότι η Ιρλανδία, η οποία έχει µεγάλα
ποσοστά ανάπτυξης και όλοι µιλάνε για το ιρλανδικό θαύµα, δεν
έχει χαµηλά ποσοστά ανεργίας, γιατί οι νέες επενδύσεις γίνονται
στις νέες τεχνολογίες. Με τις νέες τεχνολογίες στήνεις ένα ολόκληρο
εργοστάσιο και χρειάζεσαι δέκα µε δεκαπέντε ανθρώπους. ∆εν είναι
όπως παλαιότερα που χρειάζονταν εκατόν πενήντα ή διακόσιοι
άνθρωποι. 'Αρα, το πρόβληµα είναι δύσκολο.
'Οσον αφορά δε την ανάπτυξη ως πρώτη συνταγή, θα σας θυµίσω
ότι οι ιδιωτικές επενδύσεις -και θα πάω και στις δηµόσιες- το 1993
ήταν µείον µισό τοις εκατό, δηλαδή αρνητικές και σήµερα έχουµε
9,9% αύξηση των ιδιωτικών επενδύσεων.
Οι  δηµόσιες  επενδύσεις  το  1993  ήταν  1,1%  και  σήµερα  είναι
14,1%.  Να  µην  πηγαίνουµε  στους  αριθµούς  που  είπατε  και



5330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

στον πληθωρισµό, όπως είπε κάποιος συνάδελφος.
Ο γενικός δείκτης της βιοµηχανικής παραγωγής ήταν αρνητικός το
1993, ήταν µείον 3% και τώρα είναι 7,1%. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.
Από την άλλη µεριά όµως -και επειδή έχουµε απασχόληση- έχουµε
µια άλλη πραγµατικότητα. Η ελληνική αγορά εργασίας συµπιέζεται
από πολλές πλευρές. Πρώτα από όλα συµπιέζεται από τον
αγροτικό πληθυσµό. Είµαστε η µόνη χώρα της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης που έχουµε αγροτικό πληθυσµό περίπου στο 20%. Εγώ
πιστεύω ότι είναι πολύ πιο κάτω, µπορεί να είναι στο 17%. Ο µέσος
όρος στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι 5%. Εκεί πιέζονται
κυρίως από τις νέες γυναίκες.
Είµαστε µια χώρα που η γυναίκα ζητά διέξοδο στην αγορά
εργασίας, τα τελευταία χρόνια. Γι' αυτό υπάρχει αυτό το µεγάλο
ποσοστό και η µεγάλη πίεση από τις γυναίκες. Είµαστε µια χώρα
που γίνονται αναδιαρθρώσεις, οι αναδιαρθρώσεις βγάζουν
ανθρώπους εκτός των τειχών -αυτή είναι η πραγµατικότητα- και
από την άλλη µεριά, αναφέρθηκα προηγούµενα στο µεγάλο αριθµό
των οικονοµικών µεταναστών.
Παρότι υπάρχουν αυτές οι µεγάλες πιέσεις και παρ' ότι σε όλες
σχεδόν τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης τα τελευταία δύο, τρία
χρόνια είχαµε αύξηση του ποσοστού όσον αφορά την ανεργία, στην
Ελλάδα τουλάχιστον τη διετία 1996-1997 την κρατήσαµε σταθερή
και έχουµε το ίδιο ποσοστό. ∆εν έχω τα στοιχεία µπροστά µου,
όµως θέλω να πιστεύω ότι το 1998 θα έχουµε την ίδια περίπου
εικόνα ή και µια ελαφρά µείωση.
Λέτε ότι γίνονται απολύσεις. 'Ετσι είναι. Κλείνουν εργοστάσια,
υπάρχει µια κινητικότητα. Από την άλλη µεριά όµως θα πρέπει να
βλέπετε και τις προσλήψεις. ∆εν µπορείτε να βλέπετε µόνο τις
απολύσεις. Κλείνουν κάποιες επιχειρήσεις, δηµιουργούνται και
καινούριες. Αυτή είναι η κινητικότητα, αυτή είναι η δυναµική της
οικονοµίας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Θα σας δώσω ένα στοιχείο για το 1997, σε σχέση µε τα
προηγούµενα που είπαµε. Τα στοιχεία είναι από τον ΟΑΕ∆. Στον
ΟΑΕ∆ γραφόταν ένας στους δύο ανέργους. Σήµερα γράφονται τρεις
στους τέσσερις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Είναι η ανέχεια.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εκτός από την ανάπτυξη, λοιπόν, που
είναι ένα το κρατούµενο, όπως κάποιοι παλαιότερα µίλαγαν για το
ιρλανδικό θαύµα, σήµερα µιλούν για το ελληνικό θαύµα. Κανένας
δεν περίµενε ότι από τη λογική των αποκλίσεων, που µας είχε
οδηγήσει σχετικά µε τους στόχους της ΟΝΕ η Νέα ∆ηµοκρατία, θα
πηγαίναµε στη λογική των συγκλίσεων.
Θυµηθείτε τι λέγατε εσείς, κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγα χρόνια,
συγκεκριµένα πριν από ένα χρόνο, σχετικά µε το αν θα πετυχαίναµε
τους στόχους της ΟΝΕ. Και όµως, αυτό σήµερα είναι µία κατάκτηση
και σας απασχολεί τι θα γίνει τη µετά την ΟΝΕ εποχή. Καλό αυτό,
πολύ θετικό. Αλλά πώς φτάσαµε εδώ; Είναι αποτέλεσµα µιας
πολιτικής και ενός προγράµµατος σύγκλισης της ελληνικής
οικονοµίας, που δεν έχει κανένα προηγούµενο, σε σχέση µε τα
νεοφιλελεύθερα προγράµµατα και τις νεοφιλελεύθερες συνταγές.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Το θαύµα είναι που µείναµε
τελευταίοι;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ακούστε. Θα σας απαντήσω και για το
"τελευταίοι", γιατί κι εδώ δεν έχετε καλή µνήµη, κύριε Μιχαλολιάκο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα παρακαλέσω να
γίνει η συζήτηση µε ηρεµία. ∆εν είναι αναγκαίες οι διακοπές, δεν
χρειάζονται. Ακούστε και απαντάτε µετά. 'Αλλωστε, είστε
προνοµιούχος στο λόγο, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα σας θυµίσω, λοιπόν, τις άλλες
χώρες. Οι άλλες χώρες έφτιαξαν προγράµµατα, όπως φτιάξατε και
σεις το 1990 πρόγραµµα σύγκλισης της ελληνικής οικονοµίας, σε

σχέση µε την ΟΝΕ.
Ξέρετε τι είχαν στον πυρήνα του; Είχαν αύξηση της ανεργίας, µέσα
από µια αντιπληθωριστική πολιτική που οδηγούσε σε αύξηση της
ανεργίας και κυρίως είχε δραστική µείωση των πραγµατικών
εισοδηµάτων των εργαζοµένων ή παγώµατα.
Αυτό κάνατε και σεις. Την περίοδο του 1993 ο εργαζόµενος κατά
µέσο όρο έχασε σε πραγµατικές τιµές 9% µε 10%. Τόσο µειώθηκαν
τα πραγµατικά εισοδήµατα των εργαζοµένων.
Εµείς ήρθαµε το 1993-1994, αναθεωρήσαµε το πρόγραµµα και το
κάναµε ήπιας µορφής πρόγραµµα σύγκλισης µε την Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Ξέραµε ότι από τη στιγµή που θα πηγαίναµε σε ήπια
µορφή, αυτό σήµαινε προστασία του πραγµατικού εισοδήµατος των
εργαζοµένων και πολλές φορές αυξήσεις στο πραγµατικό εισόδηµα
των εργαζοµένων. Θα πηγαίναµε λίγο αργότερα στους στόχους,
αλλά δεν θα πηγαίναµε ούτε µέσα από κοινωνικές ταραχές ούτε
µέσα από το κλίµα που ζήσαµε την περίοδο 1990-1993. Και το
κάναµε µέσα από ένα γόνιµο και ουσιαστικό διάλογο, παρ' ότι
τορπιλλίστηκε αυτός ο κοινωνικός διάλογος τον οποίο αναφέρετε
παραταξιακά, χάριν κοµµατικών σκοπιµοτήτων.
Υπάρχει προηγούµενο, να καλεί η Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή, για
τη φορολογική µεταρρύθµιση κορυφαίες συνδικαλιστικές
οργανώσεις σε διάλογο και να λέει ελάτε εδώ να µιλήσουµε για την
κλίµακα για το αφορολόγητο, για την κατάργηση εδώ των
αντικειµενικών κριτηρίων; Και να αθροίζονται οι παραταξιακές
αντιστάσεις µέσα από κοµµατικές εντολές µε στόχο να µην
συµµετέχουν για να τορπιλλιστεί η κορυφαία διαδικασία της
δηµοκρατίας που είναι ο κοινωνικός διάλογος;
Περί αυτού πρόκειται. Και όλες οι αλλαγές έγιναν µε τη µεγαλύτερη
δυνατή συνεννόηση και συναίνεση. 'Ηταν ένας διαφορετικός τρόπος
για να πας στη σύγκλιση και να πετύχεις κοινωνικούς στόχους.
Ειλικρινά να µην προκαλείτε σ'αυτό.
Πέραν, λοιπόν, από τα ζητήµατα της ανάπτυξης, ένας άλλος
καθοριστικός παράγοντας είναι αναµφίβολα οι διαρθρωτικές
αλλαγές στην αγορά εργασίας. Θυµηθείτε τι έγινε εδώ µε το
εργασιακό νοµοσχέδιο. Αυτήν τη στιγµή έχουµε στη χώρα µας ένα
νέο δίκαιο της εργασίας, σύγχρονο, το οποίο δεν έχει να ζηλέψει
τίποτε από τα ευρωπαϊκά µε µία µόνο διαφορά. Πέρα από τα
ζητήµατα της ευελιξίας καθιερώνει και την ασφάλεια για τον
εργαζόµενο, κλασσική περίπτωση η µερική απασχόληση.
Τελειώνω, µε το θέµα των επιθεωρήσεων εργασίας. Είναι ένα
κεντρικό ζήτηµα. ∆εν συµµερίζοµαι την άποψη που έλεγε ότι οι
επιθεωρήσεις εργασίας όταν ήσαν στο κράτος, ήσαν
αποτελεσµατικές.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): 'Οχι, βέβαια.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε εµείς.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μη γίνει κανένα λάθος.
Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, διαµορφώσαµε ένα πλαίσιο που βάζει
άλλη δοµή, άλλη λογική όσον αφορά τη συγκρότηση, όσον αφορά
τη σύνδεση και όσον αφορά τους µηχανισµούς, για να υπάρχουν
κάποιοι που να ελέγχουν και τους ελέγχοντες, γιατί αυτό είναι
κεντρικό ζήτηµα για τη χώρα και θα ξεκινήσει αυτό να εφαρµόζεται
από τον Ιούλιο του 1999. 'Ηθελε µια διαδικασία και έχουν βγει τα
προεδρικά διατάγµατα στελέχωσης κλπ.
Υπάρχει και ένα άλλο κορυφαίο ζήτηµα. 'Ακουσα τον κ.
Γιαννόπουλο να µιλάει για την καρδιά. Θα θυµηθώ όµως τον
Λαφοντέν, ότι εδώ η καρδιά χτυπάει αριστερά. Αυτό το ξεχνάτε
απ'ό,τι φαίνεται. ∆εν χτυπάει δεξιά η καρδιά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν και δεξιοκαρδίες.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Να σας πω, λοιπόν, κύριοι
συνάδελφοι, ότι έπρεπε να έρθει η νίκη των σοσιαλιστών στις
µεγάλες χώρες...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Αυτό να µας το εξηγήσετε, πώς
χτυπάει ...
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Παπαφιλίππου,
σας παρακαλώ, µη διακόπτετε. ∆εν είναι προς όφελός σας οι
διακοπές, είναι προς ζηµία σας. ∆εν είναι εικόνα αυτήν την οποία
παρουσιάζετε να διακόπτει τον οµιλητή πότε ο ένας, πότε ο άλλος.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Επρεπε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι,
να νικήσουν οι σοσιαλιστές για να ακουστούµε και εµείς οι
µικρότερες χώρες, να λέµε ότι πέρα από την οικονοµική σύγκλιση,
πρέπει να πάµε και στην πραγµατική, στην κοινωνική. Και έχουµε
τώρα το 6ο Συµβούλιο Κορυφής. Πρώτο θέµα στην ατζέντα τους
έχουν τις πολιτικές απασχόλησης. 'Οχι ως ευχολόγια, γιατί κάποτε
µας λέγατε ότι ευχολόγια ήσαν και τα ΜΟΠ, αλλά ως χειροπιαστό
αποτέλεσµα.
'Οµως, να σας πω το εξής: Το κοινωνικό πρωτόκολλο στη Συνθήκη
του Μάαστριχτ, η κ. Θάτσερ και οι άλλες συντηρητικές δυνάµεις
στην Ευρώπη και εσείς από δω....
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Ο Παπαντωνίου είναι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επιτέλους, κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι τακτική αυτή. Είναι απαράδεκτο, δεν είναι
εικόνα Βουλή αυτή. Μιλήσατε όλοι χωρίς καµία διακοπή. ∆εν έχετε
την υποµονή να ακούσετε τον Υπουργό και να απαντήσετε µετά;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆εν συµφωνήσατε να ενσωµατωθεί.
Αυτή είναι η αλήθεια. Και σήµερα όχι µόνο υπάρχει ξεχωριστό
κεφάλαιο, αλλά υπεχρεώθησαν οι χώρες µε αποφάσεις να φτιάξουν
εθνικά σχέδια δράσης για την απασχόληση µε µετρήσιµους και
αξιολογήσιµους στόχους, µε σύνδεση του κοινωνικού ταµείου µε τις
πολιτικές απασχόλησης, µε την αναζήτηση πόρων από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων κυρίως όσον αφορά τη στήριξη
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, γιατί µόνο µέσα από τη
µικρή και µεσαία επιχείρηση µπορεί να υπάρξουν νέες θέσεις
απασχόλησης και στόχος είναι -και αυτή είναι η επιδίωξή µας- να
µπει και η Κεντρική Τράπεζα της Ευρώπης µέσα.
∆εν µπορεί να µείνουµε µόνο στη σύγκριση των αριθµών. Και
φτιάξαµε το εθνικό σχέδιο δράσης για την απασχόληση, το 1998
µέσα σε δύο µήνες, για να δείξουµε ότι δεν καθυστερούµε. Και
βρήκατε αδυναµίες. Λες και δεν ξέραµε ότι έχει αδυναµίες, όταν για
πρώτη φορά φτιάχναµε τέτοιο σχέδιο µέσα σε δυο µήνες. Αλλά
όµως όταν διαβάσατε την ενιαία έκθεση και αυτό µε εκπλήσσει, γιατί
δεν διαβάσατε την κριτική για όλες τις χώρες; Γιατί δεν διαβάσατε
την κριτική για τη Γαλλία, για τη Μεγάλη Βρετανία;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Η Ελλάδα µας ενδιαφέρει.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μα, να δείτε τις αδυναµίες και των
άλλων χωρών όταν κάνουµε για πρώτη φορά ένα εθνικό σχέδιο
δράσης.
'Ετσι τώρα διαµορφώνουµε το δεύτερο εθνικό σχέδιο δράσης, πολύ
βελτιωµένο σε σχέση µε το πρώτο, θα το συζητήσουµε στην
αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή -εγώ θα επιδιώξω να συζητηθεί και στην
Εθνική Αντιπροσωπεία- για να δούµε όλο αυτό το ζήτηµα όλο µαζί.
Γιατί εγώ πιστεύω ότι πρέπει να κινητοποιηθούν όλες οι δυνάµεις
του τόπου και οι εντός των τειχών και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και οι
εργοδότες για το µεγάλο θέµα της απασχόλησης. Πρέπει να γίνει
πράγµατι µια πανεθνική υπόθεση. Τι στόχους έχουµε;
Συγκεκριµένους. Προτεραιότητα η ανεργία των νέων. Ξέρετε αυτήν
τη στιγµή είναι σε εξέλιξη το πρόγραµµα "Νέοι στην ενεργό ζωή"
ένα πρόγραµµα που δεν έχει καµία σχέση µε τα προηγούµενα
προγράµµατα. 'Εχουµε στόχο τη διετία, να εντάξουµε ενενήντα
χιλιάδες νέους, γιατί είναι επιδότηση από δεκαοκτώ µέχρι είκοσι δύο
µήνες, γιατί είναι επιδότηση που πλέον ο φορέας δεν είναι η
επιχείρηση, όπως παλαιότερα, που δίνονταν εύκολα οι θέσεις
εργασίας, γιατί άλλαζαν οι καταστάσεις και την πλήρωναν κάποιοι
υπάλληλοι. Υπάρχει κάρτα εργασίας και επιλέγει κατάρτιση ή
απασχόληση ο ίδιος ο εργαζόµενος και είναι τέσσερις χιλιάδες την
ηµέρα, είναι δηλαδή εκατό χιλιάδες δραχµές το µήνα, για κάθε νέο
που θα βρει τη δουλειά µέσα από τον ΟΑΕ∆, αλλά και µε βάση τις
δικές του δυνατότητες, κανόνες και προοπτική. Και αν δεν µπορεί

εκεί, θα πάει να κάνει κατάρτιση. 'Εχετε καµία άλλη συνταγή; Είναι
το πιο φιλόδοξο πρόγραµµα στοχεύει στις
διακόσιες χιλιάδες -βάλτε τον πληθυσµό και µετρήστε τα αντίστοιχα
µεγέθη σε σχέση µε άλλες χώρες- και βέβαια για την
αυτοαπασχόληση. Και αν στην αρχή τα προγράµµατα είχαν µία
µικρή καθυστέρηση, είναι γιατί αλλάζαµε το σύστηµα και αυτό δεν
άρεσε στις επιχειρήσεις. 'Ηθελαν το παλιό σύστηµα που τα λεπτά τα
έπαιρναν απευθείας αυτοί, χωρίς να µεσολαβεί ο άνεργος,
µεταφέροντας τους υπαλλήλους από εδώ και από εκεί, να µην πάω
παραπέρα. Και το πρόγραµµα πάει καταπληκτικά. Εξελίσσεται
κανονικότατα. Και θα ζητήσουµε και άλλα χρήµατα. ∆εν θα µας
φθάσουν.
Υπάρχει το πρόγραµµα "ξανά στη δουλειά" για τους µακροχρόνια
ανέργους. Υπάρχει το πρόγραµµα για την εργασιακή εµπειρία των
νέων πτυχιούχων. Είκοσι προγράµµατα, ένα προς ένα για την
πορεία τους, ειδικά προγράµµατα, για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες,
για τα πάντα. Αυτές είναι οι πολιτικές απασχόλησης. Υπήρχαν πριν
από δυο-τρία χρόνια στη χώρα µας αυτές οι πολιτικές
απασχόλησης; Σας ερωτώ. Είκοσι διαφορετικά προγράµµατα.
'Εχουµε ως στόχο να βάλουµε την συµµετοχή του 20% των
ανέργων σε προγράµµατα κατάρτισης, µέχρι το 2000. Και βέβαια
αυξάνουµε τις ενεργητικές πολιτικές σε βάρος των παθητικών,
χωρίς να θίγεται όµως και η κοινωνική µέριµνα σε όσους είναι σε
επιδόµατα ανεργίας. Και εδώ προσπαθούµε να βάλουµε µέσα τους
κοινωνικούς εταίρους.
∆εν θέλω να µπω στα ζητήµατα κατάρτισης, απασχόλησης, δεν
έχω και χρόνο. Θα τα καταθέσω όλα. Κάτι είπατε σε σχέση µε τον
ΟΑΕ∆ και θέλω να πω δυο λόγια.
Κατ'αρχήν, υπάρχει ένα θέµα που θίξατε. Σας έχω απαντήσει αλλά
θα επανέλθω στο θέµα που αφορά την προµήθεια κάποιων
βιβλίων. Η προµήθεια των βιβλίων έγινε µέσα από µια διαδικασία,
παρουσιάστηκαν παρατυπίες όπως είπατε κλπ. Ο υποφαινόµενος,
µόλις έπεσε στην αντίληψή του ότι υπάρχουν παρατυπίες, δεν ξέρω
επί της ουσίας τι θα αποφασίσει η δικαιοσύνη αµέσως το
παρέπεµψε σε ένορκη διοικητική εξέταση, το εξέτασαν και οι
ελεγκτές ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, χωρίς δεύτερη κουβέντα και τα
πορίσµατα στον εισαγγελέα. Αν υπάρχει κάποιος υπάλληλος ή
κάποιοι υπάλληλοι που δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους, θα
τιµωρηθούν. Εσείς τι άλλο θα κάνατε; Μήπως έχετε τη συνταγή να
µου τη δώσετε και εµένα;
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ιώξατε τη διοίκηση.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Παρακαλώ γιατί; Γιατί καταλογίστηκαν
ευθύνες στη διοίκηση; Εύκολος είσαστε, κύριε συνάδελφε.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Τον Πιλάτο θα κάνετε;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆εν κάνω κανέναν Πιλάτο, όµως θέλω
καλύτερες συνταγές αν έχετε και αποτελεσµατικές, στο βαθµό που
υπάρχουν συνταγές. ∆εν θα γίνουµε και δικαστές εµείς. Θα
αποφασίσουν αυτοί, που πρέπει να αποφασίσουν.
∆εύτερον, αναφερθήκατε σε ένα θέµα που έχει να κάνει µε τη
µαθητεία. Ειλικρινά, ακόµη δεν έχω καταλάβει τι λέτε. Μπήκατε σε
µια διαδικασία, χωρίς να ζητάτε µια ενηµέρωση. Πρέπει να σας πω
το εξής ότι οι σχολές µαθητείας του ΟΑΕ∆ αυτήν τη στιγµή πρέπει
να εκσυγχρονισθούν, για να µπορεί πράγµατι να συνδεθεί η
µάθηση, η γνώση µε την απασχόληση.
Το µεγάλο ζήτηµα και στη χώρα µας, όπως και σε άλλες χώρες του
κόσµου, είναι πώς το παιδί που θα βγει από το σχολείο, να µπορεί
να πιάσει δουλειά. Εµείς αυξήσαµε τον αριθµό από τρεισήµισι
χιλιάδες σε οκτώ χιλιάδες στις σχολές µαθητείας του ΟΑΕ∆. Κι
εµένα δεν µου αρκεί να τελειώνουν τα παιδιά από εκεί και την άλλη
µέρα να είναι στον αέρα. Και το καλύτερο σύστηµα στην Ευρώπη,
µε απόφαση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, το έχει η Αγγλία. ∆ηλαδή το
καλύτερο σύστηµα σύνδεσης της µαθητείας µε την απασχόληση.
Με πλήρη διαδικασία, διαφάνεια και αντικειµενικότητα, για να κάνει
η εταιρία, που δεν θυµάµαι ακριβώς το όνοµά της, µε απόφαση



5332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

της Κοινότητας, εγκρίθηκαν εκατό εκατοµµύρια και έγιναν κάποιες
προτάσεις και είπε να αναλάβει πάλι από την αρχή το όλο πλέγµα.
Αυτή η πρόταση πρέπει να ξέρετε ότι δεν έχει ανατεθεί ακόµα και
µπορεί να µην ανατεθεί. 'Εχει δε πάει στο Πανεπιστήµιο Κρήτης για
να αξιολογηθεί, διότι µας ενδιαφέρει να είναι µε αποτελεσµατικότητα
η όλη πορεία. Σε κάθε περίπτωση να ξέρετε ότι θα τηρηθούν όλες οι
νόµιµες διαδικασίες. Παρατυπία δεν θα υπάρξει πουθενά, αλλά µας
ενδιαφέρει να προχωρήσουµε.
Επίσης, αναφερθήκατε στα ΚΕΚ. Βεβαίως, είχατε κι εσείς ΚΕΚ. Εγώ
ψάχνω να βρω πού είναι τα λεφτά των ΚΕΚ από το πακέτο Ντελόρ,
που διαχειριστήκατε. Και να θέλετε µπορώ να σας τα δείξω. 'Εγιναν
βίλλες στους πρόποδες της Πεντέλης.
(Θόρυβος, φωνές από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Ναι, είναι κάτι βίλλες στους πρόποδες της Πεντέλης, κύριοι
συνάδελφοι.
Ο Υπουργός Εργασίας που σας οµιλεί, µόλις πήγε στο Υπουργείο
κατήργησε όλα τα ΚΕΚ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Γιατί δεν τα πάτε στον εισαγγελέα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. Θα γίνει συζήτηση σ' αυτήν την Αίθουσα ή δεν θα γίνει;
Αντικαταστήσαµε τη συζήτηση εδώ µέσα µε άτακτες φωνές.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Επαναλαµβάνω, κατήργησα µόλις
πήγα στο Υπουργείο όλα τα ΚΕΚ ταυτόχρονα και έφτιαξα κέντρο
πιστοποίησης δοµών επαγγελµατικής κατάρτισης από το µηδέν, µε
πλήρη αξιοκρατία, µε πλήρη έλεγχο και καλώ οποιονδήποτε από
σας να µου φέρει έστω µια καταγγελία.
Θέλω να ξέρετε ότι την ηµέρα που γινόταν η αξιολόγηση, επειδή
κάποιος από τους αξιολογητές εκεί µέσα είχε κινητό τηλέφωνο, ενώ
απαγορευόταν, είπα ότι ακυρώνω ολόκληρη τη διαδικασία.
Θέλω, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή στα πιστοποιηµένα πλέον κέντρα
από µηδενική βάση να έρθετε να µου καταθέσετε µία καταγγελία.
Θα την ερευνήσω και θα την πάω σε βάθος. Επιφανειακές
προσεγγίσεις και ασύστολες καταγγελίες γενικά αιωρούνται, είναι
εύκολα λόγια, όµως εδώ θα µιλάµε µε υπευθυνότητα και
σοβαρότητα.
Το Εθνικό Παρατηρητήριο Απασχόλησης, που είναι ουσιαστικά
παράρτηµα του Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου Απασχολησης, πήρε
ταυτόχρονα εντολή να ερευνήσει την αγορά εργασίας για τον εξής
λόγο. Είπαµε να κάνουµε µια έρευνα και να µας πουν τι ανάγκες θα
έχει σε επαγγέλµατα ο κάθε νοµός την επόµενη πενταετία. Υπάρχει
ένας µεγάλος τόµος, που είναι στη διάθεσή σας, που λέγει για κάθε
νοµό τι χρειάζεται. Αυτό έγινε, διότι τα ΚΕΚ πλέον δεν θα πάρουν
ό,τι θέλουν εκείνα να κάνουν. Βγάζαµε τορναδόρους σε όλη την
Ελλάδα. Βγάζαµε µηχανικούς σε όλη την Ελλάδα κλπ. Και τα ΚΕΚ
έπαιρναν τα λεφτά, όπως και οι ίδιοι οι επιδοτούµενοι και δεν είχαν
µετά πού να πάνε...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα τα ανακαλύψατε αυτά;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Ετσι ανατίθενται πλέον τα
προγράµµατα κατάρτισης, µε βάση τις ανάγκες, ώστε να
συνδέσουµε τη γνώση µε την παραγωγή.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτό θα είναι το κεντρικό ζήτηµα τα επόµενα
χρόνια. Η Ελλάδα, όπως και οι ευρωπαϊκές χώρες, µόνο εκεί
µπορούν να επενδύσουν, στη γνώση. Οι σύγχρονες µελέτες λένε
ότι ένας νέος από τη στιγµή που µπαίνει στην παραγωγική
διαδικασία, πρέπει να αλλάξει πέντε επαγγέλµατα. Πέρασε η εποχή,
που µάθαινες ένα επάγγελµα και ολοκλήρωνες τον εργασιακό σου
βίο. Η δια βίου µάθηση και η δια βίου γνώση είναι το ζητούµενο. Γι'
αυτό και η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, γι' αυτό και όλα όσα
κάνουµε αυτόν τον καιρό, διότι διαφορετικά θα µείνουµε στη µαύρη
εργασία, που είπατε προηγούµενα. Γιατί οι ανειδίκευτοι εργάτες θα
έρχονται και από άλλες χώρες του κόσµου. Και µην ξεχνάτε ότι
είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη, που µπήκε στη διαδικασία
µαζικής καταγραφής και νοµιµοποίησης των οικονοµικών
µεταναστών. Γιατί υπήρχε µια σκληρή πραγµατικότητα, γιατί

διαπνεόµεθα από τις αρχές του ανθρωπισµού, γιατί η καταγραφή
και νοµιµοποίηση βάζει τάξη στην αγορά εργασίας, γιατί
προστατεύει το κοινωνικοασφαλιστικό σύστηµα µε θετικότατες
επιπτώσεις, όσον αφορά την αγορά εργασίας και την οικονοµία της
χώρας.
Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, λέγω ότι εγώ πιστεύω ότι το
µεγάλο πρόβληµα της ανεργίας χρειάζεται πάνω απ' όλα
υπευθυνότητα, χρειάζεται διάλογος, χρειάζεται, αν θέλετε, µια
προσπάθεια που µπορεί να πάµε µπροστά και δεν χρειάζεται εδώ
να πλειοδοτεί κανένας, γιατί πλειοδοτεί ανέξοδα πάνω στις αγωνίες
κυρίως νέων ανθρώπων, πάνω στη φτώχεια, που θεωρώ ότι είναι
ό,τι το χειρότερο για τον οποιονδήποτε το κάνει περισσότερο για
πολιτικούς αυξηµένης ευθύνης. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα πέντε µαθητές και δύο συνοδοί-καθηγητές
από το 2ο Γυµνάσιο Παλαιού Φαλήρου.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Βασίλειος Μιχαλολιάκος έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα
της ανεργίας και ιδιαίτερα των νέων δεν κινδυνεύει να γίνει το µείζον
πρόβληµα της χώρας. 'Εχει γίνει προ ετών.
Ανάµεσα στα όσα είπε ο κύριος Υπουργός είπε και κάτι που κατά τη
γνώµη µου είναι σωστό, ότι δεν προσφέρεται για πλειοδοσίες. Εγώ
θα προσέθετα ότι δεν προσφέρεται καθόλου ούτε στο πεδίο του
κοµµατικού ανταγωνισµού. Θα ήταν η χειρότερη εικόνα που θα
µπορούσαµε να δώσουµε στους νέους αν ως πολιτικό σύστηµα
αναδεικνύαµε το στοιχείο των πλειοδοσιών, ποιος ευθύνεται
περισσότερο και ποιος έχει τις εύκολες λύσεις στην τσέπη του. Θα
είχαµε προσθέσει και άλλα αίτια στην καταρρέουσα αξιοπιστία του
πολιτικού συστήµατος.
Θα ήθελα να πω µε άλλα λόγια ότι όπως στη σφαίρα των εθνικών
θεµάτων η πατριδοκαπηλεία και όσοι αποτελούν φορέα της
πατριδοκαπηλείας βλάπτουν, το ίδιο στα κοινωνικά θέµατα ο
λαϊκισµός και η δηµαγωγία και οι πλειοδοσίες είναι η χειρότερη
µορφή συνεισφοράς. Αλλά είναι καιρός σ' αυτήν την Αίθουσα και
κριτικής και προπαντός αυτοκριτικής πάνω στο ποια είναι η
παράταξη που υιοθέτησε από τα µπαλκόνια το σύνθηµα των
τιµηµένων γηρατειών και των υπερήφανων νιάτων και ποια
καλύτερη ζωή θα τους εξασφάλιζαν και ποια είναι η κατάσταση που
υπάρχει σήµερα στην προοπτική και για το µέλλον και στη δύση της
ζωής τους για τους απόµαχους της ζωής από την παρένθεση των
δεκαπέντε ετών εξουσίας του ΠΑΣΟΚ. Θα ωφελούσε πολύ τις
νεότερες γενιές, τουλάχιστον του ΠΑΣΟΚ, µια σκληρή, ειλικρινής
αυτοκριτική.
Ο κύριος Υπουργός κατανάλωσε περίπου το ήµισυ του χρόνου
προσπαθώντας να αναδείξει µε ποια µεθοδολογία και µε ποιους
θεσµούς µετριέται ακριβέστερα και επισηµότερα η ανεργία. Αυτή η
αριθµολαγνεία -αν είναι 10,3%, ή 10,7%, ή 9,7%, ή 13,5%, ή 14,5%-
ενισχύει την άποψή µας ότι έχετε αποκοπεί από τον άνθρωπο, από
την κοινωνία. Ζείτε στο δικό σας κόσµο των αριθµών.
Η ανεργία είτε καταγράφεται ως 10,5% είτε ως 10,7%, απειλεί, έχει
ανοίξει την πόρτα κάθε ελληνικού νοικοκυριού. Το συναντούµε όλοι.
Και θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς το συναντάτε ως κυβερνώσα
παράταξη κατά πιο δραµατικό τρόπο. ∆εν µπορείτε πλέον να
ανταποκριθείτε στις απαιτήσεις τους, όσο και αν συρρικνώνεται η
εκλογική σας βάση, δεν µπορεί να µειωθεί η κοινωνική ένταση και η
κοινωνική απαίτηση.
Ελέχθη  ότι  υπάρχει  τουλάχιστον  ένας  άνεργος  σε  κάθε
ελληνικό  νοικοκυριό.  Και  σε  ό,τι  αφορά  τους  νέους,  το  µέλλον
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τους διαγράφεται εφιαλτικό.
Εγώ θα προχωρήσω και λίγο πιο πέρα, κύριε Υπουργέ, και αν
θέλετε να µε παρακολουθήσετε...
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪ ΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας παρακολουθώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: ...σε κάποιους πολιτικούς
προβληµατισµούς είτε η καρδιά ή το µυοκάρδιο είναι στην αριστερή
θέση είτε εν πάση περιπτώσει µε την καρδιά που είναι στην
αριστερή θέση λειτουργεί και ο εγκέφαλος. Και ο εγκέφαλος ο
πολιτικός θα πρέπει να βλέπει σφαιρικά την κοινωνία και
προπαντός την κοινωνία της συνοχής και της αλληλεγγύης.
Βιώσαµε όλοι πολλά χρόνια µια πολιτική που ασκούσε αίγλη στη
νέα γενιά και οι νεολαίες ήταν η πρωτοπορία όλων των κοµµάτων.
Σήµερα βιώνουµε -και βιώνετε κατά δραµατικό τρόπο- την
αποστροφή τους προς τα κόµµατα και προπαντός προς το δικό σας
κόµµα. Και αυτό καταγράφεται και ως αποτέλεσµα στη µάχη των
φοιτητικών εκλογών. Είναι δραµατική εξέλιξη.
Σήµερα, ζούµε µια εποχή, αν θέλετε -θα κάνω και την υπέρβαση της
κοµµατικής µου ιδιότητας- όπου από τη νέα γενιά η ίδια η ζωή και η
εξέλιξή της έχει αφαιρέσει ακόµα και το δικαίωµα στο αριστερό
όνειρο που ήταν ένα καταφύγιο. Το αριστερό όνειρο δηµιουργούσε,
αν θέλετε, ψευδαισθήσεις, ότι µια κοινωνία που δεν απέδιδε
σύµφωνα µε τις προσδοκίες τους, θα την αλλάξουν. Και αυτό το
αριστερό όνειρο δηµιουργούσε συσπειρώσεις, αντισυσπειρώσεις,
οδηγούσε τα πράγµατα προς τα µπροστά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Θα την κάνουµε εµείς την αλλαγή αυτή,
κύριε Μιχαλολιάκο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Θα την κάνουµε εµείς αυτήν την
αλλαγή που δεν χρειαστήκαµε να πάµε ποτέ στο αριστερό όνειρο,
γιατί ανέκαθεν είχαµε µια ιδεολογική τοποθέτηση, αν θέλετε, ένα
ιδεολογικό όραµα που εµπεριείχε τα βασικά χαρακτηριστικά
στοιχεία που αναφέρονται και απευθύνονται στην ανθρώπινη φύση
που θέλει την πολιτική της ελευθερία, που θέλει την οικονοµική της
ευηµερία και που θέλει και την κοινωνία της συνοχής.
Προσπαθήσατε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε αναγωγές στο
παρελθόν, στο 1990-1993 και στο πόσο η ανεργία εκτινάχθηκε.
Γιατί δεν προσεγγίζετε τα πράγµατα µε τους πραγµατικούς τους
δείκτες; 'Εχουµε ως Ελλάδα µε δεκαπέντε χρόνια κυβερνήσεις
ΠΑ.ΣΟ.Κ., τεράστιο έλλειµµα κοινωνικού κράτους. Σας διευκολύνει
να δεχθώ γι'αυτό το έλλειµµα κοινωνικού κράτους και συνευθύνη
παλαιοτέρων κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας στο ποσοστό
που της αναλογεί; Να το δεχθούµε; Η Ελλάδα ξοδεύει 16% επί του
ΑΕΠ -θέλετε 17%;- για το κοινωνικό κράτος, για τη χρηµατοδότηση
των υπηρεσιών κοινωνικής προστασίας και 30% η υπόλοιπη
Ευρώπη. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την οποία δεν την αγγίζετε
και από χρόνο σε χρόνο την επιδεινώνετε.
Οποιαδήποτε αλχηµεία δεν µπορεί να επηρεάσει, να µικρύνει αυτό
το έλλειµµα κοινωνικού κράτους. Το µεγαλώνει. Θέλετε να είµαστε
ειλικρινείς και σοβαροί στο θεσµικό µας ρόλο; Συζητώντας θέµα
ανεργίας, σήµερα θα έπρεπε να βρίσκεται εδώ, εκτός από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αν θέλαµε να
είχαµε µια πληρότητα προσέγγισης του θέµατος, ο Υπουργός
Οικονοµικών ή ο Υπουργός Ανάπτυξης και Εθνικής Οικονοµίας και
ο Υπουργός Παιδείας.
Ψηλαφίσατε λίγο το θέµα, ότι πρέπει να επενδύσουµε στη γνώση.
∆εν επενδύει, όµως, µια χώρα στη γνώση µέσα από τη διάλυση της
εκπαιδευτικής διαδικασίας. Επενδύει στη γνώση µέσα από την
ανάδειξη της παιδείας ως κορυφαίο θέµα εθνικής ζωής. ∆εν το
κάνετε. Και εκεί έχουµε 2,9% επί του ΑΕΠ, για να αναφερθώ µόνο
στον οικονοµικό δείκτη και όχι στους άλλους συντελεστές που
αναδεικνύουν την προσέγγιση στην παιδεία.
Ποια είναι η σύνδεση παιδείας και παραγωγικών αναγκών; Ακόµα η
παιδεία µας εξακολουθεί ανεξέλεγκτα να παράγει γιατρούς,
δικηγόρους, µηχανικούς. 'Εχετε κτίσει καινούριες δοµές, έχετε κάνει
διαρθρωτικές αλλαγές, έχετε κάνει ενηµέρωση; Μόνο όταν
προσεγγίζει εκλογική διαδικασία, εκεί πέφτουν τα δισεκατοµµύρια
του ελληνικού λαού, χορεύουν τα δισεκατοµµύρια του ελληνικού
λαού, µέσα από ένθετα κυριακάτικων εφηµερίδων και από

τηλεοπτικά σποτ για να πείτε ότι θα κάνετε έργο. 'Οτι "θα" κάνετε
έργο! Πότε θα κάνετε έργο; Το 2000 που δεν θα είσαστε
κυβέρνηση. Και ασφαλώς ο ελληνικός λαός προετοιµάζεται ότι θα
έχει µια κυβέρνηση που θα κάνει έργο. ∆εν θα είναι η δική σας, θα
είναι η δική µας. Και δεν θα πούµε ποτέ στα µπαλκόνια ότι θα τα
λύσουµε εν µια νυκτί. Σαφώς η ανεργία θέλει µακράς διάρκειας
πρόγραµµα ανάταξής της. Και θέλει ανάπτυξη -και να το
οµολογήσετε- µε ρυθµούς αύξησης πάνω από 3% τουλάχιστον για
να λειτουργεί η ανάπτυξη ως προϋπόθεση µείωσης της ανεργίας,
χωρίς να είναι βέβαιο.
Μας είπατε ότι υποβάλατε για πρώτη φορά το 1998 το εθνικό
σχέδιο για την απασχόληση. Και δεν καταλαβαίνετε πως, όταν λέτε
"για πρώτη φορά", είναι µια µορφή έµµεσης αυτοκριτικής. Στην
προσπάθειά σας, της ρύθµισης των εσωκοµµατικών σας θεµάτων,
για να αναδείξετε τη σηµερινή ηγετική οµάδα, ουσιαστικά
συνεισφέρετε σε µια προσπάθεια απόρριψης και αποµυθοποίησης
ολόκληρου του ΠΑ.ΣΟ.Κ. 'Οταν λέτε ότι "για πρώτη φορά" έγινε
αυτό, σηµαίνει ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν έκανε το καθήκον του.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Ισως να µην το ξέρετε, αλλά όλες οι
χώρες της Ευρώπης το 1998 το υπέβαλαν για πρώτη φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, είναι σηµαντικό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός
µπορεί να µε διακόπτει όσες φορές θέλει.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αν το επιτρέπει και ο
οµιλητής.
Επιτρέπετε τη διακοπή, κύριε Μιχαλολιάκο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Αν µου δώσετε ένα λεπτό ακόµη,
την επιτρέπω. Μπορεί να µη µου χρειαστεί κιόλας.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Ενα θέλω να ξέρετε. Εθνικά σχέδια
δράσης για την απασχόληση υπεβλήθησαν στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, για πρώτη φορά απ' όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, τον Απρίλιο του 1998, άρα και από την Ελλάδα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Γι' αυτό το πολύ σηµαντικό
θελήσατε να µε διακόψετε;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Είναι πολύ σηµαντικό, για να
µπορούµε να ξεκινούµε µε γνώση. Γιατί, αν λείπει η γνώση µεταξύ
µας, πώς θα µιλήσουµε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Αυτά
µπορεί να τα λέτε σε συγκεντρώσεις ΠΑΣΟΚικών στελεχών ...
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆εν είναι έτσι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Σαφώς και είναι έτσι.
Πρέπει όµως να δεχθείτε, κύριε Υπουργέ, ότι οι άλλες χώρες δεν το
είχαν ανάγκη όσο το έχει η Ελλάδα, γιατί οι άλλες χώρες δεν έχουν
κυβέρνηση ΠΑ.ΣΟ.Κ. 'Εχουν ένα δίκτυο κοινωνικής προστασίας
σχεδόν επαρκές.
Αφού  όµως  µε  προκαλέσατε,  να  σας  πω  τι  λέει  στην  έκθεσή
της  η  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή  για  το  πρόγραµµά  σας.  Ξεκινάει,
λοιπόν,  η  έκθεση  που  έκανε  η  Ευρωπαϊκή  Επιτροπή,  µε  τη
διαπίστωση  ότι:  "Η  ελληνική  αγορά  εργασίας  χαρακτηρίζεται
από  χαµηλά  επίπεδα  απασχόλησης  και  αυξανόµενη  ανεργία."
Αυτό  είναι  που  µας  ανησυχεί:  Η  αυξητική  τάση  της  ανεργίας.
Και  περαιτέρω,  µε  την  ευγένεια  που  τους  χαρακτηρίζει  -γιατί
είναι  και  Ευρωπαίοι-  κατά  την  άποψη  της  Ευρωπαϊκής
Επιτροπής:  "Η  ελληνική  στρατηγική  για  την  απασχόληση  δεν
είναι  επαρκώς  διαρθρωµένη,  εµπεριέχει  επιµέρους  µόνο
στόχους  και  χαρακτηρίζεται  από  γενικότητες,  οι  οποίες  παραµέ-
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νουν στο επίπεδο του επιθυµητού." Να µην πω άλλα. Γενικώς, σας
συνιστά, για το 1999, να είστε σοβαρότεροι.
Εµείς προτιθέµεθα να σας βοηθήσουµε να είστε σοβαρότεροι. Αλλά
για να µπορούµε να σας βοηθήσουµε, πρέπει να αποδεχθείτε
βασικές αρχές διαλόγου. Και όχι, στην απόπειρά σας να
ξαναδώσετε υπόσταση στον κοινωνικό διάλογο τον οποίο σεις οι
ίδιοι ναρκοθετήσατε, να κατηγορείτε -έτσι κατάλαβα- ακόµη και τη
ΓΣΕΕ, γιατί δεν συµµετέχει. Γιατί δεν συµµετέχει; Γιατί δεν σας
πιστεύει πλέον, αφού για όλα όσα δεσµευθήκατε, δεν τηρήσατε
τίποτα. 'Ερχεται ακόµη και η φιλική ηγεσία της ΓΣΕΕ και λέει: "'Οχι
πλέον, δεν µπορούµε να παίξουµε το παιχνίδι σας. 'Εχουµε και
κάποιες υποχρεώσεις απέναντι στους εργαζοµένους που
εκπροσωπούµε."
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την ανεργία, αν θέλουµε να είµαστε
σοβαροί και να αντιµετωπίσουµε το µείζον πρόβληµα του κινδύνου
κοινωνικού αποκλεισµού µιας ολόκληρης γενιάς -εκατόν πενήντα
χιλιάδες οι άνεργοι πτυχιούχοι µε αυξητικούς ρυθµούς- πρέπει να
δεχθούµε:
Πρώτον, ότι δεν επιλύεται ως δια µαγείας εν µία νυκτί. Θέλει
προγράµµατα και θέλει και σύνθεση ιδεών. Και ασφαλώς, θέλει και
προτεραιότητα. Θέλουν και χρηµατοδότηση τα προγράµµατα. ∆εν
γίνονται δωρεάν. Θέλει και αξιοκρατία. Στη θέση του κοµµατισµού, η
αξιοκρατία.
Να σας πω ένα στοιχείο, πέρα απ' αυτά που είπαν οι συνάδελφοί
µου, για τις οσµές σκανδάλων, σε σχέση µε τις πιστοποιήσεις των
ΚΕΚ. Είπατε, και καλά κάνατε, ο καθένας έχει δικαίωµα και καθήκον
να υπερασπίζεται τον εαυτό του, όταν σε ένα γενικευµένο κλίµα
κινδυνεύει και ο ίδιος να χαρακτηρισθεί, ότι εσείς µε το που γίνατε
Υπουργός τα ακυρώσατε όλα. Πριν από εσάς όµως, ήταν η ίδια η
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη. Και εµµέσως πλην
σαφώς, είπατε, ναι µεν ευθύνεται για σκάνδαλα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αλλά
όχι ο Παπαϊωάννου. Και προσπαθήσατε να πάτε και στο 1990.
Εκεί, δεν θα σας παρακολουθήσω. Να πάµε τότε και στο 1955!
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εκεί, έγιναν όλα άψογα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Εγώ θα ήθελα να σας πω ένα άλλο
στοιχείο που δείχνει την προχειρότητα και την κατασπατάληση της
ελπίδας. Γιατί τα κοινοτικά χρήµατα και τα εθνικά χρήµατα είναι
χρήµατα του ελληνικού λαού. Και η υπόθεση της ευρωπαϊκής
πορείας είναι υπόθεση του ελληνικού λαού.
Είµαστε η µόνη χώρα της Ευρώπης που οι άνεργοι εξ αυτών που
δέχθηκαν τις διαδικασίες της επαγγελµατικής κατάρτισης είναι δύο
φορές περισσότεροι απ' ό,τι εκείνοι που δεν τις δέχθηκαν. Αυτό
χαρακτηρίζει και τα προγράµµατά σας και τους εκπαιδευτές σας και
τις επιλογές σας.
Μα, είναι δυνατόν να κάνουµε πολιτική για το µέλλον της χώρας µε
ρουσφέτι στην αντιµετώπιση της ανεργίας;
Θα προχωρήσω παραπέρα, στις ενεργητικές πολιτικές για την
αντιµετώπιση της ανεργίας, για την αύξηση των θέσεων
απασχόλησης. Είπατε πολύ σωστά και εσείς, ότι υπάρχει βελτίωση
της ανάπτυξης. Να συµφωνήσουµε όµως, για να είµαστε σοβαροί
σε αυτήν την Αίθουσα, ότι µε αυτούς τους ρυθµούς δεν µειώνεται η
ανεργία, αλλά αυξάνεται;'Οσο η αύξηση είναι κάτω του 3%
αυξάνεται µετά βεβαιότητας, ακόµα και αν δεν λειτουργήσουν οι
άλλοι παράµετροι: Παιδεία, διαρθρωτικές αλλαγές στην οικονοµία,
πάταξη της διαφθοράς, απορρόφηση όλων των κοινοτικών πόρων
και σωστή αξιοποίησή τους, φορολογικό σύστηµα σταθερό και
δίκαιο, ανάδειξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Γιατί µας
κατηγορείτε µερικές φορές ότι εµείς δεν έχουµε θέσεις. Εµείς έχουµε
θέση στην εξουσία για να λύσουµε προβλήµατα, αλλά δεν µας
ακούτε.
Συµφωνείτε ή δεν συµφωνείτε ότι οι επτά στις νέες θέσεις εργασίας
παράγονται από τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; ∆ιατηρείτε ή δεν
διατηρείτε ακόµα το βρόγχο των δήθεν αντικειµενικών κριτηρίων;
Κλείνουν έτσι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις ή δεν κλείνουν;
∆ηµιουργούνται νέες θέσεις ανεργίας, ναι ή όχι; Υπάρχει σταθερό
φορολογικό σύστηµα για την ανάπτυξη της βιοµηχανίας; Μπορεί να
δηµιουργηθεί επενδυτικό κλίµα χωρίς σταθερότητα στους νόµους

της οικονοµικής αγοράς; Και βεβαίως, επαναλαµβάνω µε έµφαση τη
φράση "πάταξη της διαφθοράς, εµπιστοσύνη στο κράτος".
Αφού το κράτος θα κάνει όλες τις προσπάθειες να δηµιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας, µένει ένα µεγάλο άλλο ζήτηµα -το ίδιο µεγάλο-
τι κάνει το κράτος µε εκείνους τους πολίτες που παρά την
προσπάθειά τους και τη µόρφωσή τους να βρουν στον ήλιο µοίρα,
να βρουν θέση εργασίας, δεν βρίσκουν, δεν τους παρέχει η
κοινωνία, δεν προσφέρεται. Τους αφήνουµε στον Καιάδα; ∆εν
υπάρχει καµία στήριξη; Για να συµφωνήσουµε µαζί πού υστερούµε.
∆εν έχουν ούτε ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη.
Μετά από πολύχρονες πιέσεις φορέων και κοµµάτων δέχθηκε η
Κυβέρνηση, όχι µε χρήµατα του κρατικού προϋπολογισµού, αλλά
των κοινωνικών εταίρων, να έχουν στο µέλλον οι νέοι άνεργοι
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.
Το στοιχειώδες χρέος µας, εάν θέλουµε να είµαστε σοβαροί στη
σχέση µας µε την κοινωνία και µε τους πολίτες, είναι, πλήρης
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και νοσοκοµειακή σε όλους τους
άνεργους. Είναι καθήκον εκ των ων ουκ άνευ, δεν συζητείται. Πόσο
κοστίζει; Πολύ λιγότερα σε σχέση µε τις σπατάλες του κράτους που
διαχειρίζεται η πολιτική εξουσία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Να µην αναφερθώ
στην Ολυµπιακή, στις αστικές συγκοινωνίες, σε κοµµατικούς
στρατούς κλπ.
Το στοιχειώδες χρέος µιας κοινωνίας για να δικαιούται να κοιτάζει
στα µάτια τους 'Ελληνες πολίτες είναι η ιατροφαρµακευτική και η
νοσοκοµειακή περίθαλψη. Για όνοµα του Θεού!
∆εύτερον, δεν πρέπει να έχει µία στοιχειώδη οικονοµική στήριξη ο
άνεργος που παρά τις προσπάθειές του να βρει εργασία, δεν
βρίσκει, παρά το γεγονός ότι δέχεται να πάει σε ποιότητα εργασίας
πολύ χαµηλότερη από τις σπουδές του; Γιατί οι άλλες χώρες της
Ευρώπης και όχι µόνο της Ευρώπης, έχουν εξασφαλίσει για όλους
τους πολίτες τους, ακόµα και για τους ξένους πολίτες που
διαµένουν στη χώρα τους επίδοµα ανεργίας για όλους όσους χωρίς
τη θέλησή τους είναι άνεργοι; Πόσο κοστίζει; Πολύ λιγότερο πάλι
απ' όσο κοστίζουν προγράµµατα ενίσχυσης του κοµµατικού σας
στρατού. Αλλά, εάν θέλετε να δούµε πόσο κοστίζει, να το δούµε.
Εµείς έχουµε κάνει µελέτη που θα µπορούσαµε να την
εφαρµόσουµε, γιατί είναι βασικές προγραµµατικές θέσεις της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Ο χρόνος που διαρκεί το επίδοµα ανεργίας,για όσους πολίτες η
ελληνική πολιτεία αναγνωρίζει ότι το δικαιούνται, είναι ο µικρότερος
σε όλη την Ευρώπη. Το ποσό του επιδόµατος ανεργίας,είναι το
µικρότερο, τηρουµένων όλων των αναλογιών. Είναι αυτό κοινωνική
πολιτική;
Για να δείτε, κύριε Υπουργέ, πόσο έξω από το πνεύµα
αντιµετώπισης του προβλήµατος είσαστε, έχετε µια σχετικά καλή -
σε σύγκριση µε άλλους τοµείς της κυβερνητικής δραστηριότητας-
απορροφητικότητα των κοινοτικών κονδυλίων, στα προγράµµατα
επαγγελµατικής κατάρτισης, που νοµίζετε ότι θα αποκοµίσετε
κοµµατικά οφέλη από πολιτικούς σας φίλους. Ξέρετε όµως πού
είναι δραµατικά χαµηλό; Ελπίζω να το έχετε εντοπίσει και να έχετε
την ίδια ανησυχία µε µένα. Εκεί που λέει για τις υποδοµές 3,1% ενώ
στα προγραµµατάκια στην επαρχία στους κοµµατικούς σας φίλους,
φθάνει και το 40% καµιά φορά. Υποδοµές για το µέλλον δεν
χρειαζόµαστε, µερικούς να εγκλωβίσουµε και ας είναι άνεργοι στο
µέλλον!
Για τη Νέα ∆ηµοκρατία και νοµίζω για όλες τις πολιτικές δυνάµεις
αλλά και για τα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που διατηρούν ακόµα την
επαφή τους µε την κοινωνία και δεν ζουν στο γυάλινο πύργο των
ψευδαισθήσεων της ηγετικής οµάδας, η ανεργία είναι το κορυφαίο
θέµα, δεν επιλύεται ως δια µαγείας, δεν επιλύεται εν µία νυκτί, θέλει
και χρηµατοδότηση, θέλει και έµπνευση, θέλει και αξιοκρατία, θέλει
και διαφάνεια. Θέλει πάνω απ' όλα να δεχθούµε ότι είναι το πρώτο
το κορυφαίο θέµα και πρέπει να το κτυπήσουµε στη ρίζα του.
Αξίζουν οι νέοι της Ελλάδας να έχουν µέλλον.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευ-
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τικός Εκπρόσωπος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Γεωργακόπουλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, πρέπει να κάνουµε µία παραδοχή. Από ό,τι ακούσατε
από τον Υπουργό, όχι µόνο σήµερα, αλλά και άλλες ηµέρες από τις
ερωτήσεις που έχετε κάνει και από τις διάφορες επερωτήσεις, δεν
αµφισβητεί η Κυβέρνηση ότι υπάρχει πρόβληµα ανεργίας. Το
ζητούµενο είναι, λοιπόν, εάν παίρνει τα απαραίτητα µέτρα για τη
µείωση αυτού του κοινωνικού προβλήµατος, το οποίο πράγµατι
ταλανίζει την ελληνική κοινωνία και ιδιαίτερα τους νέους ανθρώπους
και τις γυναίκες, αλλά και αυτούς οι οποίοι πέφτουν στην ανεργία
µετά από κλείσιµο επιχειρήσεων.
Αν θέλετε να πούµε αν υπάρχουν προγράµµατα ανάπτυξης, εάν
αυτά έχουν αρχίσει να δουλεύουν καλύτερα, να δούµε τι γινόταν στο
παρελθόν, εσείς που ασκείτε µία τόσο αυστηρή κριτική, τι έγινε στο
πακέτο του Α' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης για το θέµα της
εργασίας; ∆εν θέλω να κάνω παρελθοντολογία, δεν µε ενδιαφέρει
και δεν ασχολούµαι ποτέ, αλλά δεν µπορώ να ακούω εδώ θέµατα,
όπως ότι κατά τη διάρκεια των δεκαπέντε ετών που κυβερνάει το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. αυξήθηκε το έλλειµµα της κοινωνικής προστασίας και της
κοινωνικής πολιτικής. Πιο µεγάλη αναλήθεια δεν έχει ακουστεί σ'
αυτήν την Αίθουσα.
Εγώ µπορώ να σας πω αποσπασµατικά µερικά από τα µέτρα. Να
σας µιλήσω για τη φαρµακευτική περίθαλψη του ΟΓΑ, για τη
διαδοχική ασφάλιση, για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, για την Εθνική
Αντίσταση, για τα προγράµµατα της πρόνοιας και τόσα άλλα
προγράµµατα, τα οποία ούτε καν είχαν ακούσει οι 'Ελληνες
εργαζόµενοι ούτε καν υποψιάζονταν ότι υπάρχουν σε άλλες
προηγµένες κοινωνίες; Πριν το ΠΑΣΟΚ.
Εάν υπάρχει µία αντίσταση να µην περιπέσουµε και εµείς στην
περικοπή των κοινωνικών δαπανών, όπως κάνουν οι άλλες
προηγµένες κοινωνικά δυνάµεις, είναι ακριβώς γιατί η χώρα µας,
ποτέ δεν έφθασε στην κοινωνική ανάπτυξη των άλλων χωρών,
όπως είναι η Γερµανία, η Γαλλία, η ∆ανία, η Σουηδία. Αυτός είναι ο
λόγος για τον οποίο υπάρχει µία σταθερή και µόνιµη αντίσταση και
ιδιαίτερα όλων των Κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να µην
περιπέσουµε σ' αυτήν την περικοπή.
Το πρόβληµα της ανεργίας όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει
µόνο εδώ στη νησίδα που λέγεται Ελλάς. Είναι ένα πρόβληµα το
οποίο προέρχεται απο τις διαρθρωτικές αλλαγές, οι οποίες γίνονται
στην παγκόσµια οικονοµία. Τα πράγµατα δεν είναι εύκολα. 'Οσον
αφορά το θέµα της ανεργίας, αν δεν υπάρξει µία παγκόσµια
συµφωνία και στην προκειµένη περίπτωση µία πανευρωπαϊκή
συµφωνία και ιδιαίτερα των δεκαπέντε χωρών στα καινούρια
προγράµµατα που έχουµε δει να µπαίνουν τώρα πλέον στα
Συµβούλια Κορυφής, τότε θα πάρει τραγικές διαστάσεις.
Τα είκοσι δύο εκατοµµύρια άνεργοι οι οποίοι υπάρχουν στην
Ευρώπη δεν υπάρχουν γιατί και οι άλλες χώρες δεν πήραν µέτρα.
Αυτό οφείλεται σταθερά µόνο στην αναδιάρθρωση των οικονοµιών,
όπως γίνεται σήµερα. Η παγκοσµιοποίηση η οποία έχει φέρει αυτές
τις αλλαγές, µετακινεί τεράστιες δυνάµεις. Στις υποανάπτυκτες
χώρες χρειάζεται η ένταση εργασίας και αφήνει την ένταση
κεφαλαίου και την ένταση ιδιαίτερα των υπηρεσιών στις σταθερά
ανεπτυγµένες χώρες.
Θα σας συµβούλευα, για να δείτε πόσο τραγικό είναι το θέµα της
ανεργίας και της απασχόλησης σε παγκόσµιο επίπεδο, να
µελετήσετε το βιβλίο της Φόρεστερ "Η οικονοµική φρίκη". Εκεί θα
δείτε τι προβλήµατα έχει να αντιµετωπίσει σε κάθε χώρα ή
κυβέρνηση.
Είπατε ότι η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν έχει κανένα πρόγραµµα,
δεν έχει κάνει τίποτα. 'Εχω µπροστά µου µια σειρά προγραµµάτων,
τα οποία νοµίζω ότι και εσείς τα έχετε, αλλά δεν θέλετε να τα
αναγνωρίσετε, δεν θέλετε να τα παραδεχθείτε.
Υπάρχει το πρόγραµµα της βελτίωσης της κατάρτισης των νέων, το
πρόγραµµα Α για ανέργους δεκαπέντε µε εικοσιπέντε ετών, το
πρόγραµµα Ε, που αφορά την επιπλέον επιχορήγηση των

επιχειρήσεων που λειτουργούν σε θύλακες ανεργίας, που οι νέοι
µπορούν να ενταχθούν σ' αυτό το πρόγραµµα. Επίσης, υπάρχει το
πρόγραµµα επιχορήγησης νέων ελευθέρων επαγγελµατιών. Οι νέοι
µπορούν να ενταχθούν στο πρόγραµµα αυτό. Η επιχορήγηση είναι
η υψηλότερη για τη δηµιουργία επιχειρήσεων σε θύλακες ανεργίας.
Λήψη µέτρων υπέρ των ανέργων γυναικών και την προώθηση ίσων
ευκαιριών. Εφαρµόζονται µία σειρά προγραµµάτων, µε την
επιχορήγηση των εργοδοτών, νέων θέσεων εργασίας, ορισµένα εκ
των οποίων αναφέρονται ειδικά στις άνεργες γυναίκες.
Συγκεκριµένα, το πρόγραµµα Α, για ανέργους δεκαπέντε έως
εικοσιπέντε ετών. Οι νέες άνεργες γυναίκες µπορούν να ενταχθούν
στο πρόγραµµα αυτό. Το πρόγραµµα Β, για άνεργες γυναίκες
δεκαπέντε έως εξήντα τέσσερα ετών. Οι άνεργες γυναίκες µπορούν
να ενταχθούν σ' αυτό το πρόγραµµα, µε την προϋπόθεση ότι είναι
νεοεισερχόµενες ή επανεισερχόµενες, µετά από δωδεκάµηνη
τουλάχιστον απουσία από την αγορά εργασίας. Το πρόγραµµα Γ,
για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας για άτοµα ηλικίας είκοσι έξι έως
εξήντα τέσσερα ετών. Οι άνεργες γυναίκες µπορούν να ενταχθούν
στο πρόγραµµα αυτό. Το πρόγραµµα ∆, για ανέργους που
προέρχονται από οµαδικές απολύσεις ή από επιχειρήσεις που
απασχολούν περισσότερα από πενήντα άτοµα. Το πρόγραµµα Ε,
το οποίο αφορά επιπλέον επιχορήγηση των επιχειρήσεων που
λειτουργούν σε θύλακες ανεργίας ή σε µακροχρόνια άνεργες
γυναίκες, που µπορούν επίσης να ενταχθούν στο πρόγραµµα αυτό.
Τα προγράµµατα επιχορήγησης νέων ελευθέρων επαγγελµατιών.
Οι άνεργες γυναίκες µπορούν να ενταχθούν στα προγράµµατα
αυτά. Η επιχορήγηση είναι υψηλότερη για τη δηµιουργία
επιχειρήσεων σε θύλακες ανεργίας.
∆εν θέλω να σας διαβάσω όλο τον κατάλογο των προγραµµάτων,
τα οποία, καλό είναι, όταν κάνετε µία επερώτηση, να τα
συµβουλεύεσθε, έτσι ώστε να είστε πιο κοντά στην πραγµατικότητα.
Θα αναφερθώ σε δύο αριθµούς. Συνήθως δεν αναφέροµαι σε
αριθµούς όταν οµιλώ, αλλά είναι χαρακτηριστικοί.
Θα πάρουµε µία συγκριτική απεικόνιση που δείχνουν οι αριθµοί το
'93 και το '98. Οι εγγραφές των ανέργων το 1993 ήταν είκοσι εννέα
χιλιάδες εξακόσιοι τέσσερις. Το 1998 είναι εξήντα δύο χιλιάδες
τριακόσιοι εβδοµήντα τρεις. Θα δείτε όµως ότι τα τρία τελευταία
χρόνια, λόγω ακριβώς της ανάπτυξης αυτών των προγραµµάτων
που για να µπορέσουν να εισέλθουν οι νέοι σ' αυτά, έχουµε αύξηση
των εγγεγραµµένων ανέργων, ενώ δεν έχουµε αύξηση µ' αυτούς
τους ρυθµούς της πραγµατικής ανεργίας που καταµετρά η ΕΣΥΕ.
Ας δούµε τώρα ποιο ήταν το εργατικό δυναµικό το 1993. 'Ηταν δύο
εκατοµµύρια τετρακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες. Το 1998 το εργατικό
δυναµικό, όπως απεικονίζεται από τα στοιχεία, ήταν δύο
εκατοµµύρια εννιακόσιες εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες. ∆ηλαδή,
πεντακόσιες δέκα χιλιάδες παραπάνω ήταν το εργατικό δυναµικό.
Εάν δείτε πιο κάτω, οι απασχολούµενοι το 1993 ήταν δύο
εκατοµµύρια διακόσιοι ογδόντα µία χιλιάδες και το 1998 ήταν δύο
εκατοµµύρια εξακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες.
Βλέπετε, λοιπόν, εδώ κατά τριακόσιες πενήντα χιλιάδες αύξηση της
απασχόλησης. Παράλληλα όµως έχει αυξηθεί κατά πεντακόσιες
χιλιάδες το εργατικό δυναµικό, σύµφωνα µε τα στοιχεία του
Υπουργείου. Τα ίδια στοιχεία προκύπτουν εάν τα εξετάσουµε κατά
µήνα κλπ.
Ουσιαστικά, λοιπόν, βλέπετε ότι δεν είναι µόνο ότι αυξάνεται η
ανεργία, αλλά αυξάνεται και το απασχολούµενο δυναµικό. Επίσης,
έχουµε µείωση της απασχόλησης στη γεωργία, που από 25%, τα
πέντε τελευταία χρόνια έχει φθάσει στο 20%.
Αν αφαιρέσουµε ένα µέρος των αγροτών που φεύγουν στη σύνταξη
και είναι πέραν των πενήντα πέντε ετών και δεν αναπληρώνονται,
έχουµε ένα µέρος των νέων που φεύγουν από την αγροτική
οικονοµία και αναζητούν εργασία στις πόλεις. Αυτό είναι το
ποσοστό της αύξησης του 2% που παρουσιάζεται τα τελευταία
τέσσερα χρόνια.
Να δείτε όµως και ποια ήταν η αύξηση του '90 µε το '93.
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Το '90 ήταν 7% -το 1989 το τελευταίο χρόνο διακυβέρνησης του
ΠΑ.ΣΟ.Κ.- το ποσοστό ανεργίας και το '93 -ο τελευταίος χρόνος
διακυβέρνησης από τη Νέα ∆ηµοκρατία- 8,2%. ∆ηλαδή η αύξηση
2,2% αυτής της τριετίας.
Μην προσπαθείτε να φορτώσετε όλα τα προβλήµατα που
προέρχονται από την αναδιάρθρωση της παγκόσµιας οικονοµίας
και βεβαίως και της ελληνικής οικονοµίας σε αυτή την Κυβέρνηση
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Γιατί, όπως σας διάβασα, έχει µία σειρά
προγραµµάτων. Υπάρχουν και άλλα που δεν θεώρησα σκόπιµο να
καθίσω να αναγνώσω, αυτά που δίνουν µία ουσιαστική λύση στο
πρόβληµα.
Ακούστηκε εδώ για την απασχόληση στην Αµερική. Μα, δεν ξέρετε
ότι δεν υπάρχει ηµεροµίσθια απασχόληση στην Αµερική; Η
ουσιαστική απασχόληση των εργαζοµένων είναι ωροµίσθια στην
Αµερική. Και κάποιος που έχει πάνω από τρεις ώρες εργασία,
θεωρείται κανονικά απασχολούµενος. Και αυτή είναι η συνταγή που
έχουν συστήσει και στους Ευρωπαίους. Θα έχετε δει και µία σειρά
προγραµµάτων που προτείνει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση στις
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, έτσι ώστε να καλύψουν το θέµα της
απασχόλησης ή της υποαπασχόλησης, έτσι ώστε να µην υπάρχει
αυτή η αποµόνωση που δηµιουργεί η ανεργία. Ο Ανδρέας
Παπανδρέου έλεγε πως η χειρότερη µορφή αδικίας είναι η ανεργία.
Και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει κάνει προσπάθειες όλα αυτά τα χρόνια να
µειωθεί ή να µην αυξηθεί, να µην πάρει τις διαστάσεις που θα
έπαιρνε διαφορετικά η ανεργία. Αυτό θα πρέπει να το
αναγνωρίσουµε.
Κοινωνική πολιτική: Την κοινωνική πολιτική που έχει ασκήσει το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. στα δεκαπέντε χρόνια που είναι Κυβέρνηση, εσείς ως
παράταξη δεν µπορούσατε ούτε να την ονειρευθείτε. Λέτε στην
επερώτηση "για τους µακροπρόθεσµους στόχους και για τις
στρατηγικές µας επιλογές είναι µία οικονοµία που να τη
χαρακτηρίζει η αλληλεγγύη των γενεών". Χαίροµαι που
ανακαλύπτετε την αλληλεγγύη των γενεών, γιατί κάποτε αυτό δεν
ήταν στις λογικές σας.
"Η ανάπτυξη των υποδοµών:" Μεγαλύτερη ανάπτυξη υποδοµών
απ' ό,τι γίνεται στη χώρα µας σήµερα δεν νοµίζω ότι υπήρξε ποτέ.
"Ο ανοικτός χαρακτήρας": Μα, ποιος µίλησε για κλειστή οικονοµία
πλέον στην Ελλάδα; Μιλήσατε για αποκεντρωτική δοµή. Μα, ποιο
συγκεντρωτικό κράτος απ' ό,τι είχατε εσείς, υπήρχε ποτέ άλλοτε; Αν
υπήρξε αποκέντρωση στη χώρα µας και στην οικονοµία και
γενικότερα στην Ελλάδα είναι στην εποχή του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Λέτε για ανταγωνιστική λειτουργία. Κοµίζετε γλαύκας εις Αθήνας. Η
ανταγωνιστική λειτουργία της οικονοµίας ...
Μη γελάτε, γιατί εσείς στρεβλώσατε την ανταγωνιστική οικονοµία µε
τις κρατικοποιήσεις που έγιναν από το 1977 µέχρι το 1980. Μην το
ξεχνάτε αυτό.
Μιλάτε για τη συνεργασία των ισότιµων κοινωνικών εταίρων. Το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι εκείνο το οποίο έφερε κοντά τους κοινοτικούς
εταίρους, είναι εκείνο το οποίο έκανε τη σύνθεση όλων αυτών των
κοινωνικών τάξεων, των κοινωνικών δυνάµεων των µη
προνοµιούχων και γι' αυτό σήµερα αναγνωρίζεται και γι' αυτό
κυβερνάει δεκαπέντε χρόνια και θα κυβερνάει άλλα δεκαπέντε µε τα
µυαλά που έχετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ηµήτριος
Β. Κωστόπουλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, η ρητορική είναι ένα χρήσιµο όπλο, ένα
χάρισµα, όταν αναλύει, αναζητάει απαντήσεις, µπαίνει στα βαθιά. Η
ρητορική είναι µία απαράδεκτη επίκληση απ' αυτόν που τη
χρησιµοποιεί, όταν κουκουλώνει τα πράγµατα. Εγώ προσωπικά
διαπίστωσα την, ας µου επιτραπεί η έκφραση, κούφια ρητορική της
Νέας ∆ηµοκρατίας, των Βουλευτών του κόµµατος που µίλησαν, η
οποία συγκρούστηκε µε την κούφια ρητορική της κυβερνητικής
παράταξης. Αποτέλεσµα; Τι θα βγάλεις αν προσθέσεις το κούφιο µε
το κούφιο;
Τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρότερα. Ο κ. Γεωργακόπουλος
προσπάθησε να τα προσεγγίσει, αλλά δεν τόλµησε να µπει µέσα

στο χωράφι.
Βέβαια η ανεργία είναι σύµφυτη µε το σύστηµα. Είναι αντιφατικό να
λες ότι θα πάρεις µέτρα για να την αντιµετωπίσεις και την ίδια
στιγµή να ορκίζεσαι στην ελεύθερη αγορά και στην αναρχία της
παραγωγικής διαδικασίας. Ποιος απ'αυτούς που ασχολείται µε την
πολιτική δεν βλέπει την πραγµατικότητα στο σηµερινό κόσµο;
Ουσιαστικά υπάρχουν τρία δισεκατοµµύρια άνεργοι. Καταγραµµένο
είναι το ένα δισεκατοµµύριο. Είµαι σύµφωνος µε την αναφορά που
έγινε για τις Ηνωµένες Πολιτείες. Υπάρχουν και δύο δισεκατοµµύρια
υποαπασχολούµενοι. Αυτή είναι η τραγωδία της σηµερινής
ανθρωπότητας. ∆ύο δισεκατοµµύρια άνθρωποι ζουν µε ένα
δολάριο ηµερήσιο εισόδηµα και αυτοί θεωρούνται
"απασχολούµενοι".
Αυτή η πραγµατικότητα θα επιδεινωθεί περισσότερο. Η ραγδαία
ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών µοιραία θα χειροτερέψει τα
πράγµατα στον τοµέα της απασχόλησης. Νοµίζω ότι ο κοινός νους
µπορεί να το διαπιστώσει αυτό. Μία επιχείρηση η οποία µέχρι
πρότινος απασχολούσε δέκα λογιστές, τώρα µε τη χρησιµοποίηση
των νέων τεχνολογιών, είναι βέβαιο ότι θα χρησιµοποιήσει το 1/3
και λιγότερο, των λογιστών που χρησιµοποιούσε. Το ίδιο
παρατηρείται σε πάρα πολλούς τοµείς. Αυτήν την πραγµατικότητα
τη ζούµε και στην Ελλάδα, έστω µε πιο αργούς ρυθµούς από
αλλού.
Αυτό σηµαίνει ότι µε τα καινούρια µέσα παραγωγής παράγονται
περισσότερα προϊόντα. 'Εχουµε κρίση υπερπαραγωγής και κρίση
οικονοµική παγκοσµίως. Αλλού φαίνεται µε πιό έντονο τρόπο και
αλλού λιγότερο. Ο Φόρντ στην αµερικάνικη κρίση το 1929-1933,
βλέποντας ότι στοκάρονται προϊόντα στις αποθήκες, είχε πει να
µειώσουν το χρόνο εργασίας τους εργάτες δραστικά και να
βελτιώσουν την εισοδηµατική θέση των εργαζοµένων για να
αγοράζουν τα προϊόντα. Προσέκρουσε όµως στις απόψεις του
συνόλου των καπιταλιστών των ΗΠΑ και στη δική του καπιταλιστική
συνείδηση. Αν ανοίξεις τέτοιο παράθυρο, άντε να τους συµµαζέψεις
µετά τους εργάτες!
Η κατάσταση, λοιπόν, θα οξυνθεί περισσότερο. Γι'αυτό πρέπει να
αναζητήσεις εκείνο τον τρόπο µε τον οποίο θα µειωθεί η οξύτητα
του προβλήµατος. Για να λυθεί το πρόβληµα µέσα στο σύστηµα δεν
λύνεται. Πρέπει να καταργηθεί το αίτιο και το αίτιο παραµένει.
Πρέπει να µειωθεί η πίεση του προβλήµατος. Πρέπει να µειωθεί ο
αριθµός των ανέργων.
Η Κυβέρνηση είπε ότι παίρνει κάποια µέτρα. Οι Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας είπαν ότι και αυτοί θα πάρουν µέτρα. ∆εν
καταλαβαίνω την διαφορά. ∆εν φθάνει να λες να εφαρµόσεις µία
πολιτική, αφηρηµένα, γενικόλογα. Χρειάζονται συγκεκριµένα
πράγµατα. Αυτά τα µέτρα που λέτε µπορεί να παίξουν κάποιο ρόλο
ενδεχοµένως στις αναδιαρθρώσεις που γίνονται. Το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα ∆ηµοκρατία µπορούν για παράδειγµα να κάνουν µία πολιτική
επανεκπαίδευσης των εργαζοµένων ώστε ένας αριθµός των
εργαζοµένων, να µπορεί να παρακολουθήσει τις νέες τεχνολογίες
για να βρει δουλειά.
Να ένα στοιχείο γι' αυτό που γίνεται στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
σήµερα. Οι υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε τις
µετεκπαιδεύσεις και τις "µεταµορφώσεις" των εργαζοµένων,
κάλυψαν γύρω στις πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Αν
επιταχύναµε τα προγράµµατα, θα καλύπταµε ακόµα πεντακόσιες
χιλιάδες θέσεις εργασίας στις νέες τεχνολογίες, παραγωγή
εργαλείων νέων τεχνολογιών και εφαρµογή. Είναι κάτι, γιατί να
κλείσεις τα µάτια; 'Ενα εκατοµµύριο άνθρωποι θα βρουν δουλειά .
Την ίδια στιγµή µε την ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών, έχουµε
ραγδαία ανάπτυξη της ανεργίας. Το ερώτηµα δεν είναι αν θα
παρθούν κάποια µέτρα, για να καλυφθούν κάποιοι άνθρωποι στις
νέες τεχνολογίες. Το ζήτηµα είναι τι θα γίνει µε τα είκοσι
εκατοµµύρια ανέργους που αύριο θα γίνουν τριάντα εκατοµµύρια.
Βρισκόµαστε αντιµετώποι µε ένα ζήτηµα κλειδί και ούτε η Νέα
∆ηµοκρατία το έβαλε στο γραπτό κείµενο της επερώτησης και στις
τοποθετήσεις που έγιναν ούτε ο κύριος Υπουργός, παρ'ότι κατά
καιρούς βλέπουµε κάποια δηµοσιεύµατα που θίγουν το ζήτηµα, για
το οποίο µιλάω, δηλαδή το χρόνο εργασίας.
Αν γενικότερα και στον τόπο µας δεν δεις τη δραστική
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πραγµατική και όχι δόλια, µείωση του χρόνου εργασίας, το
πρόβληµα θα αναπαράγεται και θα οξύνεται.
Θα πω και κάτι άλλο, τώρα, κύριε Υπουργέ. Εσείς είστε Κυβέρνηση
εδώ, οι άλλοι είναι στη Γερµανία, ο άλλος παραιτήθηκε τώρα µε την
καρδιά αριστερά, που πολλά µπορεί να εκπέµπει αυτή η φράση.
Περί σοσιαλδηµοκρατίας µιλάω, αν υπάρχει, τι σόι είναι κλπ.
Ωστόσο, κυβερνάτε, όπως κυβερνάτε. Θα βάλετε συρµατοπλέγµατα
και στην Ελλάδα και σε όλη την Ευρώπη, αγκαθωτά, ηλεκτροφόρα
για να αναχαιτίσετε την άνοδο και την κάθοδο των νεοµυρίων, τα
τρία δισεκατοµµύρια που ψάχνουν για ένα κοµµάτι ψωµί; Βάζουµε
στοίχηµα και εκφράζοµαι µε την ιστορική σηµασία και όχι µε την
καθηµερινή χυδαία, ότι δεν πρόκειται κανένα συρµατόπλεγµα, ούτε
ηλεκτροφόρο καλώδιο να αναχαιτίσει αυτόν τον κόσµο. Η νέα
µετανάστευση δεν αντιµετωπίζεται µε ηλεκτροφόρα καλώδια ούτε
µε µέτρα τέτοιου χαρακτήρα, αλλά αντιµετωπίζεται -και οι λεγόµενοι
κοινωνικοί εταίροι όπως τους λέτε εσείς στη ∆ΟΕ, εκεί που
αποφασίζουν ένα σωρό πράγµατα- µε το να αποφασίσουν να
µειώσουν παγκόσµια το χρόνο εργασίας. Για να γίνει αυτό, πρέπει
να πιέσουν όλοι, και εσείς από εδώ και οι άλλοι από εκεί, πολύ
περισσότερο βέβαια έχει όλο το έννοµο συµφέρον να πιέσει το ίδιο
το εργατικό κίνηµα. Την ίδια στιγµή και αυτό δεν φτάνει γιατί
µιλήσατε για ανάπτυξη και δεν θέλω να αποφύγω σχολιασµό, αλλά
µιλάµε για ανάπτυξη και τέσσερα τρισεκατοµµύρια δολάρια
κινούνται αυτήν τη στιγµή στο τζόγο. Το ένα εκατοστό από το ποσό
αυτό πηγαίνει σε παραγωγικές επενδύσεις στις χώρες του άλλου
κόσµου, εκεί που γίνεται αυτό το κακό. Αν αυτά τα χρήµατα δεν
επενδυθούν, δεν πρόκειται να ανασάνει αυτός που θα βάλει
συρµατοπλέγµατα. Θα µοιάζει µε την πονηρή χελώνα που
κρύφτηκε στο καβούκι της και νοµίζει πως ο αετός δεν είναι
πονηρός να τη σηκώσει, να την πετάξει και να σπάσει το καβούκι
της. 'Αλλα µέτρα πρέπει να παρθούν.
Βέβαια µιλάµε τώρα για την Ελλάδα, για τριανταπεντάωρο,
επτάωρο και πενθήµερο. Θα αντιτείνει κάποιος ότι έχει τον
ανταγωισµό που τον πιέζει. Θα πρωτοστατίσω εγώ; Να
πρωτοστατίσεις, γιατί αν δεν φωνάξεις εσύ και ο άλλος, τι θα γίνει
µε αυτήν την κατάσταση; Μη πείτε τότε ότι ήλθαν οι άλλοι για να
µας πάρουν το ψωµί από τα χέρια. Μοιραία θα πάνε τα πράγµατα
εκεί και πρέπει να παρθούν µέτρα και γρήγορα µάλιστα. Αν δεν το
κάνετε αυτή η συζήτηση θα γίνει και σε άλλη επερώτηση. Πρέπει να
παρθούν µέτρα συγκεκριµένα για την ανάπτυξη µε δραστικό
περιορισµό του χρόνου απασχόλησης.'Ετσι µπορεί να
αντιµετωπίσεις σε ένα βαθµό το πρόβληµα. ∆εν είναι ώρα να
αναφέρω αριθµούς στοιχεία για θέσεις απασχόλησης που µπορούν
να δηµιουργηθούν µε εφαρµογή του τριανταπεντάωρου, του
επταώρου, του πενθήµερου.
∆εν το κάνετε και αρχίζετε και λέτε ο ΟΑΕ∆, η διοίκηση, ο άλλος λέει
να εκπαιδεύσω µερικούς, τα πακέτα των Βρυξελλών τα πρώτα και
τα δεύτερα. Μα, δεν είναι απαντήσεις αυτές. Ούτε απάντηση είναι,
να µοιράσετε την ανεργία σε περισσότερους, όπως κάνει η "Λευκή
Βίβλος". Γιατί ουσιαστικά οδηγούµαστε σε µια κοινωνία µερικά
απασχολούµενων, µερικά ασφαλισµένων, µερικά εργαζόµενων,
µερικά τελικά θα ζουν.
'Ετσι περίπου πάνε τα πράγµατα και πρέπει να δείτε όλοι σας, να
δούµε όλοι µας τη στάση µας απέναντι στο πρόβληµα. Αν δεν
παρθούν αυτά τα µέτρα µην περιµένετε από µας να µην
πυροδοτούµε εντάσεις, να µη λέµε δηλαδή, στον άνεργο πάλεψε για
να βρεις ένα κοµµάτι ψωµί να φας. Τι να κάνουµε δηλαδή; Να
πούµε και µεις "θα σε βολέψουµε" χωρίς να τον βολεύουµε;
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι
Υπουργοί Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
Εξωτερικών, Οικονοµικών και Γεωργίας κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
"Κύρωση της ∆ιεθνούς Σύµβασης για τη ∆ιατήρηση των
Αποδηµητικών Ειδών της Αγριας Πανίδας".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Η κ. Στέλλα Αλφιέρη, ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου έχει το λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ακόµα
µια φορά µια συζήτηση για το πρόβληµα της ανεργίας και πρέπει να
επισηµάνουµε ότι όλες αυτές οι συζητήσεις που γίνονται στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο δεν διαµορφώνουν πολιτικές για την
αντιµετώπιση της ανεργίας στη χώρα µας, δυστυχώς.
Πρέπει να δούµε τη σηµερινή εικόνα που υπάρχει. Το
Χρηµατιστήριο κερδίζει, κόµµα επενδυτών αναφύεται, αλλά οι
θέσεις εργασίας είναι καθηλωµένες, όπως είναι καθηλωµένες και οι
πολιτικές, που ρυθµίζουν ή που πρόκειται να ρυθµίσουν αυτά τα
προβλήµατα.
Το πρόβληµα της ανεργίας είναι το σοβαρότερο πολιτικό, κοινωνικό
και οικονοµικό πρόβληµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Είναι από τις
βασικές αιτίες του κοινωνικού αποκλεισµού και η διόγκωσή της
δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Το διευθυντήριο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης προσπαθεί να
παρουσιάσει την ανεργία σαν µια καθαρά οικονοµική υπόθεση, η
οποία επηρεάζεται αποκλειστικά από τα δηµοσιονοµικά και
νοµισµατικά µεγέθη. Στην Ελλάδα, αλλά και στις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες δεν υπάρχει πολιτική για την απασχόληση. Σποραδικά
λαµβάνονται µέτρα που στόχο έχουν να αντιµετωπίσουν τις
συνέπειες της ανεργίας και όχι την ίδια την ανεργία. Ο στόχος της
πλήρους απασχόλησης έχει ξεχαστεί και αυτά που σήµερα
συζητιούνται έντονα είναι η σταθερότητα των τιµών και το δηµόσιο
χρέος, οι πολιτικές απασχόλησης, νοµοθεσία, µέτρα εναρµόνισης
µεταξύ της εργασιακής και της οικογενειακής ζωής, ιδιαίτερα για τις
γυναίκες που φέρουν τη µεγαλύτερη ευθύνη για την οικογένεια και
προγράµµατα κατάρτισης επιφανειακά έρχονται και χάνονται χωρίς
θετικά αποτελέσµατα.
Για παράδειγµα οι καταρτιζόµενοι άνδρες και γυναίκες δεν βρίσκουν
ποτέ σχεδόν δουλειά, αλλά και τα ίδια τα προγράµµατα κατάρτισης
είναι περιορισµένης κλίµακας και δεν καλύπτουν τις υπάρχουσες
ανάγκες. Αν είναι διαφορετικά, κύριε Υπουργέ, θα µπορείτε να µας
καταθέσετε έναν απολογισµό, πόσες θέσεις εργασίας
διαµορφώθηκαν από τα προγράµµατα κατάρτισης που κατά
καιρούς έχετε εξαγγείλει.
Ο θεσµικός περιορισµός των µέτρων προστασίας της
απασχόλησης, αλλά και η µείωση των δαπανών εντάσσονται στις
γενικότερες οικονοµικές πολιτικές, που στόχο έχουν όπως είπαµε
παραπάνω τη διατήρηση της σταθερότητας των τιµών και την
αντιµετώπιση των δηµοσίων ελλειµµάτων.
Η προσπάθεια σταθεροποίησης της οικονοµίας έχει υψηλό κόστος,
ιδιαίτερα στις ασθενέστερες κατηγορίες του πληθυσµού. Και θέλω
να γίνω συγκεκριµένη: Οι φτωχοί ξεπερνούν σήµερα το 20% του
συνολικού πληθυσµού της Ελλάδος. Οι άνεργοι είναι µια µεγάλη
περιθωριοποιηµένη οµάδα και από αυτούς το 50% είναι
µαρκοχρόνια άνεργοι, δηλαδή, περισσότερο από ένα χρόνο. Οι
γυναίκες αποτελούν το 60% του πληθυσµού των ανέργων και
ανάµεσά τους οι χήρες και οι διαζευγµένες έχουν την πρώτη θέση.
Το οξυµένο πρόβληµα της ανεργίας των νέων στην Ελλάδα
προκαλεί ερωτηµατικά µε τον τρόπο που το χειρίζεται η Κυβέρνηση
και ειδικά µε τον τρόπο που εξαγγέλει διάφορους θεσµούς, που δεν
έχουν καµιά σχέση µεταξύ τους. Για παράδειγµα καθηµερινά
κατακλύζουν τη µεταλυκειακή ηλικία µε ΙΕΚ, ΚΕΚ και ιδιωτικά
κολέγια.
Το υπάρχον θεσµικό σύστηµα ενισχύει την ιδιωτική πελατεία και την
κερδοσκοπία σε βάρος της αγωνίας των νέων για επαγγελµατική
αποκατάσταση και εξέλιξη. Από την άλλη µεριά ο δηµόσιος τοµέας
δυσκίνητος, γερασµένος, γραφειοκρατικός και ελλειµµατικός δεν
είναι πια σε θέση να παίξει ρόλο στην αγορά εργασίας των νέων
είτε µε την Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση είτε αν θέλετε και µε
την κατάρτιση.
Οι  οικονοµικοί  µετανάστες  αποτελούν  σχεδόν  το  10%  του
ενεργού  πληθυσµού  και  είναι  µια  αναµφισβήτητη  οικονοµική
δύναµη  που  παίζει  βασικό  ρόλο  και  στηρίζει  την  είσοδο  της
Ελλάδος  στην  ΟΝΕ  -και  αυτό  θα  πρέπει  να  το  παραδεχτούµε,
κύριοι  συνάδελφοι,  για  να  εξαλειφθούν  και  οι  πολιτικές
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αποκλεισµού που εδραιώνονται µέρα µε τη µέρα στη χώρα µας-
στερούνται όµως όλων των εργασιακών και κοινωνικών
δικαιωµάτων και ζουν σε υποβαθµισµένες περιοχές πολλοί µαζί για
να αντιµετωπίσουν τα έξοδα διαβίωσής τους.
Η "µαύρη" εργασία ανθεί. Η αύξηση της εκµετάλλευσης έχει
ταυτόχρονα σαν αποτέλεσµα την παιδική εργασία αλλά και την
εκµετάλλευση των γυναικών. Ο Συνασπισµός πιστεύει ότι
φαινόµενα όπως αυτό των παιδιών των φαναριών και της άνθισης
των κυκλωµάτων αναγκαστικής πορνείας των γυναικών έχουν
κοινωνική αιτιολογία και ευθέως συνδέονται µε την απουσία
µεταναστευτικής πολιτικής και πολιτικής απασχόλησης.
Από τις κοινωνικές υπηρεσίες και την απασχόληση είναι επίσης
αποκλεισµένες και άλλες κοινωνικές οµάδες και κατηγορίες πολιτών
όπως είναι οι τσιγγάνοι µια βραδυφλεγής βόµβα που υπολογίζονται
σήµερα κοντά στις πεντακόσιες χιλιάδες και φέρνουν το στίγµα του
βρώµικου, του επικίνδυνου και του κλέφτη. Και πρέπει να πούµε ότι
η τελευταία απογραφή των τσιγγάνων έγινε το 1951 και έχουν
καταγραφεί µόνο επτάµισι χιλιάδες. Σήµερα, λοιπόν, ανέρχονται
στις πεντακόσιες χιλιάδες περίπου και κανείς δεν ενδιαφέρεται.
Για να βρει µια θέση εργασίας ένας τσιγγάνος έχει µια πιθανότητα
στις δύο χιλιάδες. Από τους τοξικοµανείς που πέρασαν από
µονάδες απεξάρτησης το 45% µόνο καταφέρνει να βρει κάποια
δουλειά γιατί λόγω των πολιτικών καταστολής αποκλείονται από το
δηµόσιο τοµέα, την Τοπική και Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση αλλά και
τις ιδιωτικές επιχειρήσεις αφού όλοι ζητούν λευκό ποινικό µητρώο.
Είναι γνωστό ότι οι περισσότεροι από την εποχή ακόµη που ήταν
χρήστες έχουν νοµικά και δικαστικά προβλήµατα.
Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλα κοµµάτια του
πληθυσµού που βρίσκονται έξω από την αγορά εργασίας. Ακόµα
υπάρχουν και πλήττονται οι εργάτες που έχουν πολλά χρόνια στην
ίδια δουλειά δεν έχουν εξειδικευτεί και εποµένως είναι δύσκολο να
επανενταχθούν επαγγελµατικά.
Στην περιοχή του Πειραιά η ανεργία αυξήθηκε στη δεκαετία του '80
κατά 97,6% µε ανάλογα ποσά αύξησης και στη δεκαετία του '90. Τα
προβλήµατα είναι αρκετά έντονα µεταξύ των νέων και των γυναικών
που αναζητούν για πρώτη φορά εργασία. Οι νέοι από δεκαεπτά έως
είκοσι εννέα ετών αντιπροσωπεύουν το 43,7% των ανέργων της
ευρύτερης περιοχής και από αυτούς το 56% είναι γυναίκες. Ο
Πειραιάς, λοιπόν, είναι χαρακτηριστικό δείγµα
αποβιοµηχανοποιηµένης περιοχής και µέχρι σήµερα, κύριοι
συνάδελφοι, δεν έχει ληφθεί κανένα συγκεκριµένο µέτρο για να
αντιµετωπιστεί αυτό το τόσο σοβαρό θέµα της ανεργίας.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Ούτε για τα ναυπηγεία ούτε για το Κερατσίνι;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Για τα θέµατα των ναυπηγείων να
µιλήσουµε συγκεκριµένα, κύριε Υφυπουργέ. 'Εχουµε τα είκοσι έξι
σηµεία, έχει ψηφιστεί από τη Βουλή το µητρώο και αν θέλετε να τα
παρακολουθήσετε δεν έχουµε καµία πρόοδο σ' αυτά. Μέσα στα
χαρτιά υπάρχουν κάποιες προτάσεις αλλά έχουν χαθεί, έχουν
εξανεµισθεί γιατί δεν υπάρχει υλοποίησή τους. Υπάρχει το
περίφηµο µητρώο το οποίο σχεδόν όλα τα κόµµατα το ψήφισαν στη
Βουλή και έχει ακυρωθεί από την αδιαφορία της Κυβέρνησης να το
εφαρµόσει. Παρακαλώ κατεβείτε κάτω στους χώρους δουλειάς να
δείτε πόσο θετικά είναι τα πράγµατα και πόσο θετικά είναι τα µέτρα
που έχει πάρει η σηµερινή Κυβέρνηση!
∆υστυχώς θέλω να πω ότι ειδικά στο χώρο του Περάµατος όσοι
εργάζονται εκεί και είναι πάνω από σαράντα πέντε ετών η ανεργία
τους πλήττει και διαρκώς αυξάνεται µε έντονα ψυχολογικές και
κοινωνικές επιπτώσεις. Γνωρίζουµε όλοι ότι σ' αυτές τις ηλικίες οι
ευκαιρίες λιγοστεύουν το κουράγιο και οι φυσικές αντοχές
µειώνονται.
Η αγορά εργασίας µεταβάλλεται µε γρήγορους ρυθµούς και
αποκλείει από την "πίττα" τις παραπάνω κατηγορίες συµπολιτών
µας ανδρών και γυναικών ανατρέποντας το µοντέλο εργασίας που
είχε κατακτηθεί στη βιοµηχανική εποχή. Σήµερα διαµορφώνεται ένα
νέο µοντέλο εργασίας στον παγκόσµιο καταµερισµό εργασίας. Το
οκτάωρο καταργείται οι θέσεις εργασίας προοδευτικά µειώνονται και

η ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων έχει τον πρώτο λόγο.
Η Ελλάδα όπως και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση παρακολουθούν, θα
έλεγα, µε ανεπάρκεια την κοσµογονία που συντελείται στον τοµέα
της εργασίας χωρίς να προχωρούν σε υποχρεωτικές
ολοκληρωµένες πολιτικές απασχόλησης µε στόχο την
καταπολέµηση της ανεργίας.
Και γίνοµαι συγκεκριµένη: Τα θέµατα της αντιµετώπισης της
ανεργίας και της χάραξης πολιτικής απασχόλησης πρέπει
υποχρεωτικά να τεθούν στο επίκεντρο της ευρωπαϊκής πολιτικής,
ώστε από κοινού να αναληφθούν δεσµεύσεις και πρωτοβουλίες κάτι
που σήµερα δεν γίνεται.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, που είναι και νόµος στη χώρα µας, δεν
είναι τίποτα άλλο παρά ευχολόγιον. Στα άρθρα 136 και 137, που
αφορούν την απασχόληση, τίθεται απλά και µόνο σε γενικές αρχές.
Η ανάγκη αφοµοίωσης των αποκλεισµένων από την αγορά
εργασίας προσώπων και η ισότητα ανδρών και γυναικών, όσον
αφορά τις ευκαιρίες στην αγορά εργασίας -για να αναφέρω δύο
συγκεκριµένα σηµεία του άρθρου 137- δεν οδηγούν σε δεσµεύσεις
και υποχρεώσεις τα κράτη-µέλη. Η χάραξη πολιτικής απασχόλησης
µέσω σχεδίων δράσης επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια των
κρατών-µελών, κάτι που δεν γίνεται για τα δηµόσια ελλείµµατα.
Με λίγα λόγια η ανεργία και η απασχόληση δεν αποτελούν
υποχρεωτικές πολιτικές και αυτό είναι κάτι που ο Συνασπισµός
πιστεύει ότι πρέπει να αλλάξει. Πρέπει να τελειώνουµε επιτέλους µε
τις ασάφειες και τις γενικές διακηρύξεις περί πολιτικών
απασχόλησης που θεωρούν τους άνεργους ως άµορφη µάζα και
µάλιστα ως µάζα ατάκτως ερριµένη. Είναι καιρός η ανεργία να
αντιµετωπισθεί σαν πρόβληµα του κάθε πολίτη, ως παραγωγική
οντότητα και ισότιµο µέλος της κοινωνίας. Οι πολιτικές που
αποξενώνουν τον άνεργο πολίτη πρέπει να εκλείψουν και να
υπάρξει µία προσπάθεια ένταξης του άνεργου ή της άνεργης ακόµη
και όσων επιδοτούνται, στο χώρο της παραγωγικής απασχόλησης.
Είναι καιρός ο κοινωνικός διάλογος να αποκτήσει αξιόπιστα
χαρακτηριστικά, συνέπεια και συνέχεια και να εδραιωθεί ανάµεσα
στο κράτος, στις οργανώσεις των εργαζοµένων, των ανέργων -κάτι
που δεν υπάρχει στην Ελλάδα- των εργοδοτών, στην Τοπική,
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, στην εκπαίδευση, στα επιµελητήρια και
να προωθήσει πολιτικές πλήρους απασχόλησης και καταπολέµηση
της ανεργίας. ∆ηλαδή, να γίνει συστατικό στοιχείο της πολιτικής µας
ζωής.
Είναι ανάγκη πια να καθοριστούν και να κατανεµηθούν ευθύνες σε
όσους καλούνται να συναποφασίσουν για τα θέµατα ανεργίας και
απασχόλησης.
Ο Συνασπισµός πιστεύει ότι η µείωση του εργάσιµου χρόνου, χωρίς
µείωση των αποδοχών, µπορεί να συµβάλει αποτελεσµατικά στην
αντιµετώπιση της ανεργίας. Γι' αυτό το λόγο προχωρήσαµε στη
κατάθεση πρότασης νόµου για την καθιέρωση του 35ώρου χωρίς
µείωση των αποδοχών. Αυτό το αίτηµα έχει αποκτήσει µία νέα
δυναµική µετά τις θετικές εξελίξεις στη Γαλλία και στην Ιταλία, όπου
οι κυβερνήσεις προχώρησαν στη θεσµοθέτηση του 35ώρου µε
καταληκτική ηµεροµηνία την 1.1.2001.
Θέλω να υπενθυµίσω στην Κυβέρνηση ότι µία τέτοια εφαρµογή που
είναι εφικτή στη χώρα µας, θα σηµάνει τη δηµιουργία εκατόν τριάντα
χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας και τη διατήρηση άλλων πενήντα
χιλιάδων θέσεων εργασίας.
Πιστεύω ότι η χάραξη πολιτικής απασχόλησης και καταπολέµησης
της ανεργίας και του κοινωνικού αποκλεισµού είναι ζήτηµα
ευρύτερων πολιτικών επιλογών στην οικονοµία και στην κοινωνική
πολιτική. Επιλογές που η Κυβέρνηση δεν θέλει να υιοθετήσει,
προσκολληµένη στις νεοφιλελεύθερες πολιτικές της.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ιωάννης
∆ηµαράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος, έχει το λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ακόµη µία
φορά ερχόµαστε στη Βουλή για να συζητήσουµε ένα από τα
µεγαλύτερα κοινωνικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η πατρίδα,
αυτό δηλαδή της ανεργίας.
Με ευκαιρία την επερώτηση των συναδέλφων Βουλευτών της Νέας
∆ηµοκρατίας, µας δόθηκε η δυνατότητα να προσεγγίσουµε αυτό το
µεγάλο θέµα, να καταθέσει ο καθένας τα στοιχεία του και να ακούσει
την άποψη των εκπροσώπων της Κυβέρνησης.
Πριν ξεκινήσω να προσεγγίσω και εγώ από την πλευρά του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος το θέµα, θέλω να πω στον
κύριο Υφυπουργό ότι όποια στοιχεία επικαλεστώ κατά τη διάρκεια
αυτής της προσέγγισης και αναφοράς, βρίσκονται σ' αυτή τη
βιβλιογραφία που έχω στα χέρια µου. Τα λέω αυτά γιατί είχατε µία
µικρή αµφιβολία λίγο πριν σε σχέση µε τον τρόπο που οι
συνάδελφοι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας προσέγγισαν το
θέµα.
Τα στοιχεία, λοιπόν, αυτά τα επικαλούµαι από: Το ΥΠΕΘΟ,
"Τρέχουσες εξελίξεις και προοπτικές στην ελληνική και διεθνή
οικονοµία", τεύχος Ιουνίου 1998 και τεύχος ∆εκεµβρίου 1998. Ιδού.
Πρακτικά της Βουλής, Θ' Περίοδος, Σύνοδος Α'. Ιδού. Πληροφορίες
από δηµοσιεύµατα εφηµερίδων. Είναι εδώ. Οικονοµικό δελτίο
Τράπεζας της Ελλάδος. Είναι εδώ. Τετράδια του Ινστιτούτου
Εργασίας της ΓΣΕΕ. Είναι εδώ. "Από το Μάαστριχτ στο
'Αµστερνταµ και στο ΕΥΡΩ", είναι ένα βιβλίο που εξέδωσε πριν από
λίγο καιρό ο πρώην συνάδελφός µας κ. ∆ρεττάκης. Είναι εδώ.
Eποµένως αν πρόκειται να διαψεύσετε τα στοιχεία, θα έπρεπε να
ζητήσετε τουλάχιστον να σας δοθεί η δυνατότητα να τα µελετήσετε
και να τα επικαλεστείτε µήπως και λέω ψέµατα.
Ετέθη ένα θέµα κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης αν αυξήθηκε
το έλλειµµα κοινωνικής προστασίας από το ΠΑΣΟΚ ή όχι. Και
σωστά ο συνάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
είπε ότι πολλά έγιναν τα τελευταία δεκαεφτά, δεκαοκτώ χρόνια.
Είναι αλήθεια ναι. 'Εγιναν πολλά. Το ζητούµενο όµως, µε αφορµή
την επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν είναι αν έγιναν πολλά,
είναι τι γίνεται σήµερα.
Και επειδή σας άκουσα πριν από λίγο, κύριε Υπουργέ, να
αναφέρεσθε στο πρόβληµα της ανεργίας, αναρωτήθηκα µήπως δεν
έχετε ακούσει τους συναδέλφους εν Βουλή και συντρόφους σας στο
κόµµα, αυτούς που αποκαλούνται σήµερα "εσωκοµµατική
αντιπολίτευση", τι λένε, σε τι καταγγέλλουν τη σηµερινή κυβερνητική
πολιτική ...
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Προσχωρείτε στην άποψή τους;
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: ∆εν κατάλαβα. Εγώ δεν είµαι εσωκοµµατική
αντιπολίτευση του ΠΑΣΟΚ, αλλά ούτε και µέλος της Κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ ούτε και Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. Πώς να προσχωρήσω;
Και δεν θέλω κιόλας, αν µε ρωτάτε.
Απλά σας λέω ότι θα ήταν πολύ χρήσιµο να ακούσετε αυτούς, που
από τις θέσεις εντός του κόµµατος, σας κατηγορούν. Και θα είχατε
πολλά να µάθετε και να ακούσετε. Ζητάτε από την Αντιπολίτευση να
σας πει τα στοιχεία της και µέµφεσθε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και τα µικρότερα κόµµατα που ανήκουν στο χώρο της
Αντιπολίτευσης γιατί σας επικρίνουν, αλλά οι δικοί σας οι σύντροφοι
που είναι στο ΠΑΣΟΚ, δεν σας αφορούν; 'Εχετε και το συνέδριο
Πέµπτη, Παρασκευή, Σάββατο και Κυριακή και ο Θεός να βάλει το
χέρι του τι θα γίνει. ∆ικό σας είναι το πρόβληµα, δεν µας αφορά
εµάς.
Μα, είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Εµείς σας εγκαλούµε για την
κοινωνική σας πολιτική; Οι ίδιοι οι σύντροφοί σας σας εγκαλούν
συνεχώς, καθηµερινώς και αδιαλείπτως εδώ και δυόµισι χρόνια. Και
έχετε -αν είναι δυνατόν!...
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Τα στοιχεία περιµένω να ακούσω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Τα στοιχεία, τώρα θα σας τα πω.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μα, αυτό περιµένω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Και έχετε την απαίτηση να εγκαλείτε τους
ανθρώπους που είναι γι' αυτόν ακριβώς το λόγο εν Βουλή,
απεσταλµένοι του ελληνικού λαού;

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Με στοιχεία όµως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Πάµε στα στοιχεία, λοιπόν.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Η βιβλιογραφία παραπέµπει στα στοιχεία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Μπας και δεν την έχετε; Τα στοιχεία τα έχετε
και τα ξέρετε.
Πρώτα απ' όλα ανεργία. Σύµφωνα µε την ετυµολογία είναι η
ακούσια αποχή από την εργασία και η έλλειψη απασχόλησης
θέσεων εργασίας.
Σηµαίνει τι; Κατ' αρχάς πρέπει να επισηµάνουµε το γεγονός πως η
εργασία αποτελεί κοινωνικό δικαίωµα, εποµένως υποχρέωση της
Πολιτείας να παρέχει τη δυνατότητα στον 'Ελληνα πολίτη να
εργάζεται.
'Αρθρο 22, παράγραφος 1 του ελληνικού Συντάγµατος. Η εργασία
αποτελεί δικαίωµα και προστατεύεται από το κράτος που µεριµνά
για τη δηµιουργία συνθηκών απασχόλησης όλων των πολιτών και
για την ηθική και υλική εξύψωση του εργαζόµενου, αγροτικού και
αστικού πληθυσµού. Το κάνετε; Βγείτε στον ελληνικό λαό να το
πείτε.
Πηγαίνετε στη δυτική Αττική, στους πρίγκιπες, όπως λέµε, της
δυτικής όχθης µε τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη να δείτε ότι µόνο
στο Πέραµα, όπως έχει πει ο συνάδελφός µου ο κ. Αράπης στη
Βουλή υπάρχει ανεργία που ξεπερνάει το 70% και ελάτε να µας
απαντήσετε.
Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Παρόµοιες διατάξεις, σύµφωνα και µε το
δικό µας Σύνταγµα υπάρχουν και σε νοµοθεσίες πολλών κρατών µε
την ανώτατη µορφή στο άρθρο 23 της Οικουµενικής ∆ιακήρυξης
των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, που υιοθετήθηκε από τη γενική
συνέλευση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών στις 10.12.1948.
Το πρόβληµα µε αριθµούς τώρα και µε στοιχεία...
Χαµογελάτε, χαµογελάτε ...
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆εν χαµογελώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: ...θα δείτε τους ανθρώπους που υποφέρουν
όταν πάτε να τους συναντήσετε και θα πάρετε απαντήσεις. ∆εν
πειράζει...
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Επαινετικό σχόλιο για σας µου έκανε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ. Αφήστε να γίνει η συζήτηση. 'Εχετε δικαίωµα να πάρετε
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, σας
παρακαλώ ακούστε µε λιγάκι. 'Εχετε µία έπαρση που δεν
αντιστοιχεί στο ρόλο και στην εντολή που σας έδωσε ο ελληνικός
λαός. Νοµίζετε ότι είσθε το παν και θα δείτε πολύ σύντοµα ότι δεν
είσθε τίποτα. 'Οτι αν δεν κάτσετε σοβαρά να δείτε τα προβλήµατα
της νεοελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού λαού, θα φύγετε
νύχτα και δεν θα ξέρετε κιόλας, δεν θα το καταλάβετε καν.
Απίστευτος είναι ο τρόπος µε τον οποίο συµπεριφέρεσθε ακόµα και
σε ανθρώπους που σας µιλάνε και προσπαθούν να σας βοηθήσουν
καταθέτοντας ό,τι γνωρίζουν.
∆εν το πιστεύω πια αυτό που συµβαίνει εδώ µέσα.
Εγώ θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, και ας µε διακόπτουν, για να
τους δείξω το πρόβληµα µε αριθµούς.
Από τη δεκαετία του 1970, η ανεργία σε παγκόσµιο επίπεδο
διαµορφώνεται σε πολύ υψηλά επίπεδα, σε σχέση µε την αµέσως
µεταπολεµική εικοσαετία. Στα µέσα της δεκαετίας του 1980, η
ανεργία στις περισσότερες χώρες του ΟΟΣΑ ήταν σε επίπεδα τρεις
φορές µεγαλύτερα από τα αντίστοιχα επίπεδα της δεκαετίας του
1960. Το ίδιο υψηλό ποσοστό παραµένει και στα µέσα της
δεκαετίας του 1990.
Ελλάδα.  Το  πρόβληµα  της  ανεργίας  διογκώνεται  εντυπωσιακά
από  το  1980.  'Ετσι,  οι  περίπου  εξήντα  χιλιάδες  εγγεγραµµένοι
στον  ΟΑΕ∆  άνεργοι  το  1983,  φθάνουν  στον  αριθµό  των
διακοσίων  χιλιάδων  το  1990.  Είναι  στοιχεία  από
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την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία της Ελλάδας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Εδώ θα πρέπει να επισηµάνουµε τη διαφορά των στοιχείων για το
ποσοστό της ανεργίας µεταξύ ΟΑΕ∆ και ΕΣΥΕ. Οι εκτιµήσεις του
ΟΑΕ∆ υποεκτιµούν το πραγµατικό µέγεθος της ανεργίας, αλλά και
οι εκτιµήσεις της ΕΣΥΕ για τον αριθµό των ανέργων που
εγγράφονται στον ΟΑΕ∆ υποεκτιµούν σηµαντικά τον αριθµό των
εγγεγραµµένων ανέργων.
Ακολουθεί πίνακας τον οποίον έχω από την Εθνική Στατιστική
Υπηρεσία της Ελλάδας. Το 1993 το ποσοστό ανεργίας ήταν 7,1%,
το 1994 ήταν 7,2% -σύµφωνα µε την ΕΣΥΕ 9,6%- το 1995 ήταν
7,1% -σύµφωνα µε την ΕΣΥΕ 10%- το 1996 ήταν 7,5% από τον
ΟΑΕ∆ -σύµφωνα µε την ΕΣΥΕ 10,3%- και πάει λέγοντας.
Αυτές είναι πληροφορίες και τρέχουσες εξελίξεις και προοπτικές
στην ελληνική και διεθνή οικονοµία, τις οποίες έχουµε από τα τεύχη
του Ιουνίου 1998 και ∆εκεµβρίου 1998 από το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ποιος τα αµφισβητεί;
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Εντάξει, δεν σας αφορούν εσάς.
Παρ'όλη την παγκόσµια προσπάθεια για τη µείωση της ανεργίας,
για το 1998 -στις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης το ποσοστό
µειώθηκε για τέταρτη συνεχόµενη χρονιά, το 1998 ήταν 10,7%, το
1997 ήταν 11,2%- στην Ελλάδα η ελληνική Κυβέρνηση για το µόνο
που ενδιαφέρθηκε είναι η άκριτη προσήλωση στους
µονεταριστικούς και συντηρητικούς στόχους της ΟΝΕ, µε
αποτέλεσµα η επίσηµα καταγεγραµµένη ανεργία, η οποία
σηµειωτέον υπολείπεται της πραγµατικής, να κινείται σταθερά στο
ποσοστό πάνω του 10%, ενώ έχει αυξηθεί ανησυχητικά η
µακροχρόνια ανεργία η οποία ξεπερνά πλέον στη χώρα µας το 50%
των ανέργων.
∆υστυχώς ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να συνεχίσω, µε όλα τα
στοιχεία τα οποία έχω συλλέξει, αλλά πρέπει να σας πω κάτι:
Υπάρχουν πλέον -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- δύο κατηγορίες
ανέργων. Αυτήν των νέων ανέργων, των ανθρώπων δηλαδή οι
οποίοι έχουν τελειώσει το λύκειο ή έχουν τελειώσει µια
πανεπιστηµιακή σχολή και έχουν πρόβληµα να βρουν εργασία.
Αλλά όπως µιλάµε για τους νεόπτωχους στην Ελλάδα, µιλάµε και
για τους ανθρώπους, οι οποίοι µετά από είκοσι χρόνια δουλειά
έχουν φθάσει στα σαράντα πέντε, στα σαράντα επτά και στα
πενήντα και τους απολύουν, εξαιτίας αντικειµενικών, αν θέλετε,
λόγων ή αφορµών ή προφάσεων στις χειρότερες των περιπτώσεων
και οι οποίοι στα σαράντα πέντε και πενήντα τους χρόνια δεν
µπορούν να βρουν δουλειά και να ζήσουν την οικογένειά τους και τα
παιδιά τους.
Τι θα γίνει µε όλους αυτούς; Το πρόβληµα δεν είναι απλό.
Θα µου επιτρέψετε να σας πω κλείνοντας ότι το ζήτηµα δεν είναι
µόνο το τι έχει να γίνει στο συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Το ζήτηµα είναι
τι εσείς οφείλετε, σύµφωνα µε τις εντολές, τις επιταγές και τις
επιθυµίες του ελληνικού λαού να πράξετε ως Κυβέρνηση για να
αντιµετωπίσετε ένα από τα σοβαρότερα κοινωνικά προβλήµατα της
χώρας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαγεωργόπουλος
έχει το λόγο για να δευτερολογήσει.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επερώτηση που είχα την τιµή µαζί µε τους
συναδέλφους του κόµµατός µου να υπογράψω θα πρέπει να µην
πέρασε απαρατήρητη, γιατί ήταν πολύ µεγάλη σε µέγεθος,
ασυνήθιστα µεγάλη.
Εκτός από τη σύντοµη περιγραφή του ζητήµατος αναφέρει µε
λεπτοµέρεια τη δική µας προσέγγιση, τη δική µας πολιτική άποψη
και καταλήγει µε το σχόλιό µας και την κριτική µας για την
κυβερνητική πολιτική. Θα έλεγε κανείς ότι αν τη δει δοµικά, µόνο τον
αναγκαίο ελάχιστο, απολύτως απαραίτητο χώρο διαθέτει,
προκειµένου να ασκηθεί αυτό το µείζον κοινοβουλευτικό όπλο.

Αυτό, γιατί ακριβώς η Νέα ∆ηµοκρατία είδε το ζήτηµα µε αίσθηση
χρέους και µε σεβασµό στο µεγάλο αυτό πρόβληµα πάνω από όλα.
∆εν το είδε, όπως το υπελάβατε, σαν ευκαιρία µιας ακόµη
αντιπαράθεσης. Βέβαια δεν πιστεύω να µας αµφισβητείτε το
δικαίωµα στη διαφορετικότητα, για την οποία παρά τη δική σας
άποψη -και δικαίωµά σας να την έχετε- είµαστε απόλυτα
υπερήφανοι και δικαιωµένοι.
Από εκεί και πέρα, η δική µας πρόταση ήταν µια απόπειρα
αναζήτησης σύνθεσης, γιατί εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία πιστεύουµε
ότι κοινωνικά µεγαθέµατα, σαν κι αυτό της ανεργίας, πρέπει να
ενώνουν και όχι να χωρίζουν. ∆εν ανταποκρίθηκε όµως, σ' αυτήν
την τοποθέτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η Κυβέρνηση.
Είδαµε ύφος αυθεντίας. Είδαµε στυλ δασκαλίστικο. Και µας
απευθύνατε και ψόγον, κύριε Υπουργέ, γιατί είχαµε την αυθάδεια -
εντός παρενθέσεως, το υπονοήσατε- να εκδηλώσουµε ενδιαφέρον
σε ένα κοινωνικό ζήτηµα, που κατά τη δική σας αρτηριοσκληρωτική,
δογµατική, κοµµατική αντίληψη, είναι αντικείµενο καθ' ύλην
αρµοδιότητος του δικού σας κοµµατικού µονοπωλίου.
Είσαστε εσείς οι ευαίσθητοι! Εσείς οι ασχολούµενοι µε τα κοινωνικά,
εσείς είσθε οι µονοπωλούντες το ενδιαφέρον για τους αδυνάτους
και δεν έχετε κανενός είδους παραχώρηση σε κανέναν, να έχει τη
δική του προσέγγιση σ' αυτά τα ζητήµατα.
'Ολα αυτά είναι παλιοµοδίτικα, γκρίζα, ξεπερασµένα, κακόγουστα,
κακόηχα. Για όνοµα του Θεού, αυτά ήρθαµε να κουβεντιάσουµε
σήµερα; Ξεκινήσατε από το 1990-1993 και όταν δεν σας φτούρισε,
φτάσαµε στο 1957-1958, κάπου εκεί. Είµαστε υπερήφανοι σαν
παράταξη, παρά τα όποια σφάλµατα στην πορεία, για τη συνολική
προσφορά µας, αλλά δεν είναι ώρα να κουβεντιάσουµε γι' αυτά τα
ζητήµατα. Ούτε του παρόντος είναι ούτε ο χρόνος το επιτρέπει ούτε
είναι αυτό το θέµα µας.
'Ολα αυτά, δεν είναι τίποτε άλλο παρά απόδειξη ενδείας
επιχειρηµάτων. Το πήγατε αλλού, για να πιάσουµε άλλη κουβέντα
και να ξεχάσουµε αυτό το µεγάλο ζήτηµα. Μα, είσθε Κυβέρνηση,
επερωτάσθε και πρέπει να απαντήσετε. Σας είπαµε και στην
πρωτολογία µας ότι δεν είναι µια προσέγγιση από τη δική µας
οπτική πολιτική γωνιά. Το σύνολο του ελληνικού λαού σε ποσοστά
που ξεπερνούν τα 2/3, σας αποδοκιµάζει σε όλες τις
δηµοσκοπήσεις. Πριν από ένα µήνα η "ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ" δηµοσίευσε
ότι οι 'Ελληνες είναι ο πιο απαισιόδοξος λαός και ότι από τα
µεγαλύτερα γεννεσιουργά στοιχεία της απαισιοδοξίας τους είναι,
πως επτά στους δέκα βλέπουν ότι µε αυτήν την Κυβέρνηση και τον
επόµενο χρόνο η ανεργία θα µεγαλώνει.
Μόνο εσείς είσθε αισιόδοξοι, µόνο εσείς τα βλέπετε ωραία, µόνο
εσείς τα βλέπετε καλά. Εποµένως υπάρχει κοινό στοιχείο, κοινή
βάση συνεννόησης; Και αφού δεν αποδέχεσθε τα στοιχεία µας και
τα επιχειρήµατά µας, που και τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης κατέθεσαν, αλλά ούτε και τις δηµοσκοπήσεις,
τουλάχιστον όσο είναι καιρός διδαχθείτε από το µάθηµα που
πήρατε πριν λίγους µήνες στις γενικές καθολικές εκλογές -Τοπικής
Αυτοδιοίκησης βέβαια, αλλά µε το δικό τους πολιτικό µήνυµα-
διαφορετικά σας περιµένει νέο, σκληρότερο µάθηµα και κανένα
συνέδριο δεν θα σας σώσει τότε. 'Ισως βέβαια να είναι καλύτερα για
τον τόπο.
Εν πάση περιπτώσει, µόνο εµείς δεν δηµαγωγήσαµε και µόνο εµείς
δεν χρησιµοποιήσαµε ψευδή στοιχεία. Το έκανε η Κυβέρνηση,
µολονότι δεν θα έπρεπε µε τίποτα, να το κάνει.
Να συµφωνήσουµε, αν και δεν πήραµε απάντηση ότι τα στοιχεία
που κατ' επανάληψη επικαλεστήκατε, του ΟΑΕ∆, δεν τα δέχεται ο
ΟΟΣΑ. Θεσπίζονται εννέα νέοι εναρµονισµένοι ευρωδείκτες για τη
µέτρηση της ανεργίας, οι οποίοι θα πρέπει να εφαρµοστούν
σταδιακά µέχρι το 2002.
Οι  νέοι  αυτοί  δείκτες  ελάχιστα  θα  λαµβάνουν  υπόψη  τους  τον
αριθµό  των  εγγεγραµµένων  ανέργων,  σε  ένα  ζήτηµα  στο  οποίο
έχετε  κολλήσει.  Το  απορρίπτουν  πια  στην  Ευρωπαϊκή  'Ενωση
και  εκεί  είναι  οι  οδηγίες.  Γιατί  θεωρούνται  αυτά  τα  στοιχεία
ακατάλληλα  για  την  εντύπωση  των  συγκρισίµων  ποσοστών
ανεργίας.  Στόχος  αυτής  της  προσπάθειας  είναι  να  αποκτήσει
και  η  χώρα  µας  επιτέλους  αξιόπιστα  στοιχεία  για
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την απασχόληση. Μα, η ύπαρξη αξιοπίστων στοιχείων
απασχόλησης είναι εργαλείο δουλειάς, αλλά θέλετε να ζούµε µε
µαγικές εικόνες. ∆εν βλέπετε την πραγµατικότητα.
'Οσον αφορά την ΕΣΥΕ που πολύ αναφερθήκατε, δεν είπατε ότι
µετράει µόνο αστικές περιοχές. ∆εν µετράει την υπόλοιπη χώρα.
Εποµένως και αυτά τα στοιχεία δεν είναι αξιόπιστα, δηµιουργούν
ψευδείς εικόνες. Πρώτα απ' όλο δεν βοηθούν την άσκηση σωστής
πολιτικής. Εποµένως πλαστή εικόνα δεν προσπάθησε να
δηµιουργήσει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πλαστή
εικόνα επιχείρησε να παρουσιάσει η Κυβέρνηση, η οποία
χρησιµοποιεί και άλλα τερτίπια και να τα θυµηθούµε. Χρησιµοποιεί
δηµιουργική πολιτική λογιστική, αν πάρουµε και παραφθείρουµε τον
όρο που χρησιµοποιείται στην προσπάθειά σας να ωραιοποιήσετε
τις εικόνες των οικονοµικών µεγεθών. Χρησιµοποιείτε δηµιουργική
λογιστική για να παρουσιάσετε πλαστές εικόνες, όσον αφορά το
ζήτηµα της απασχόλησης. Για ποιο λόγο; Γιατί όλους αυτούς τους
απασχολούµενους ή επιδοτούµενους, για έξι µήνες, για έντεκα
µήνες, για δεκαοκτώ µήνες. 'Ολους αυτούς που περνάτε από τα
διάφορα σεµινάρια, τους καταγράφετε σαν ενταχθέντες στην αγορά
εργασίας και γι' αυτό µας παρουσιάσατε παραφουσκωµένους
λογαριασµούς ότι βρήκατε δουλειά σ' ένα σωρό κόσµο. 'Ολοι αυτοί
είναι µαθητευόµενοι, είναι υπό προθεσµία ψευτοαπασχολούµενοι.
∆εν τους βρήκατε δουλειά.
Γι' αυτό αφήστε τη δηµιουργική λογιστική και ασχοληθείτε µε
σοβαρότερα και ουσιαστικότερα ζητήµατα. Χώρια ότι
χρησιµοποιείται αυτή η υπόθεση των σεµιναρίων σε µια
προσπάθεια που κάποιοι διεστραµµένοι εγκέφαλοι συµβούλων σας
έστησαν. Υπάρχει το εξής σύστηµα. Τους περνάτε από κάποια
άσχετα ανώδυνα σεµινάρια, τους δηµιουργούµε µια προϋπηρεσία
διέλευσης απ' αυτά τα σεµινάρια, πολλά δεν είναι σοβαρά και
πολλά δεν προσθέτουν και τίποτα, κάποιοι δεν πήγαν ποτέ στις
υπηρεσίες που τους βάλατε να δουλέψουν ή κάποιοι το πολύ
έκαναν τον κλητήρα. Αλλά από κει και πέρα κτίζετε µ' αυτήν τη
διαδικασία ένα point system, για να επιλέξετε µε δήθεν
αντικειµενικές διαδικασίες. Βέβαια το βασικό κριτήριο είναι η
συνέντευξη, το υποκειµενικό στοιχείο από επιτροπές που απόλυτα
ελέγχονται από σας, αλλά µ' αυτό το point system κτίζετε ένα δίκτυ
προστασίας των κοµµατικών σας φίλων. Κανείς δεν µπορεί να
γλιτώσει. Με τρία µάστερ να έρθει κανείς, πρύτανης της Σορβόνης
να είναι δεν µπορεί να γίνει δεκτός στις διαδικασίες που εσείς κατά
τρόπο φοβερό έχετε συνθέσει. Αυτά όσον αφορά τη δηµιουργική
λογιστική και τα τερτίπια του ΟΑΕ∆.
Ευχαριστούµε για το µάθηµα για το ευρωπαϊκό παρατηρητήριο
απασχόλησης, αλλά η πραγµατικότητα είναι µια. 'Οτι τα ποσά είναι
τεράστια. Σας θεωρώ σοβαρό άνθρωπο, κύριε Υπουργέ. Τι µας
είπατε; Απαντήσατε στον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο κ.
Μιχαλολιάκο ότι η Ελλάδα έχει σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό
Παρατηρητήριο Απασχόλησης τη µικρότερη ανεργία. Το πιστεύετε
αυτό; Πιστεύω µόνον ως χαριτολόγηµα. Είπατε 20% η ∆ανία, 25%
οι υπόλοιποι, µόνο εµείς βγήκαµε µε 14%.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Είπα από τα µικρότερα, εγώ ξέρω τι
λέω.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε, δυστυχώς, το
µεγαλύτερο. Αυτό µαζί µε την προσέγγισή σας για το ελληνικό
θαύµα, την ώρα που ακόµα είµαστε έξω από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, ενώ είχε βάλει την Ελλάδα και µε τα δυο πόδια ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής στην τότε ΕΟΚ, µόνο µια σοβαρή και
αξιόπιστη προσέγγιση και βάση σωστής κουβέντας δεν µπορεί να
αποτελέσει.
'Οσον αφορά τα βιβλία και το σκάνδαλο το οποίο αποδεχθήκατε και
συµφωνώ µ' αυτό, δεν σας αρµόζει ο ρόλος του Ποντίου Πιλάτου.
Τους στείλατε στη δικαιοσύνη. Αλλά από κει και πέρα υπάρχουν
πολιτικές ευθύνες και να στείλετε και τη διοίκηση στο σπίτι της.
Για τη µαθητεία, είναι µεγάλο σκάνδαλο. Τρεισήµισι δισεκατοµµύρια
τα τρώνε τρωκτικά του δηµοσίου. Οι αποφάσεις είναι συγκεκριµένες
του διοικητικού συµβουλίου του ΟΑΕ∆, η 2430/98, όπως επίσης η
239/99, τρεισήµισι δισεκατοµµύρια σε στηµένη υπόθεση, θα
ασχοληθεί σίγουρα ο εισαγγελέας.

'Εχω πρακτικά, έχω τα πάντα, ακόµα και τη στηµένη σύνθεση του
διοικητικού συµβουλίου που συνέρχεται εκτάκτως και µε
αναπληρωµατικά µέλη προκειµένου να βοηθήσει αυτήν την
κατάσταση.
Κύριε Υπουργέ, µη γίνετε συµµέτοχος αυτών των ατασθαλειών.
∆είτε το, ψάχτε το. Εµείς δεν θα το αφήσουµε.
'Οσον αφορά για τα Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης, ήταν
ανατριχιαστικές οι αναφορές του κ. Τζουµάκα, του προκατόχου σας.
Μιλούσε για βρώµα και δυσωδία, όσον αφορά την υπόθεση της
διαχείρισης των ΚΕΚ. Είδαµε τα µπιλιάρδα που τα είχατε
χαρακτηρίσει ιδρύµατα και πολιτιστικά κέντρα, όπως τα
χαρακτήρισε στη συνέχεια και ο κ. Γιαννόπουλος, ο επόµενος
Υπουργός. Αλλά οι υπαινιγµοί για τις διοικήσεις 1990-1993 σας
τιµούν; Αν έχετε στοιχεία και αν έχετε την πεποίθηση ότι κάποιοι δεν
έκαναν το καθήκον τους, να τους στείλετε στον εισαγγελέα.
∆ιαφορετικά πράττετε και σεις παράβαση καθήκοντος.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας &
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας το αντιστρέφω. Φέρετε και σεις
στοιχεία να τους στείλετε στον εισαγγελέα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σωτηρόπουλος έχει
το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πραγµατικά δεν µπόρεσα να
καταλάβω την οργή του κυρίου Υπουργού στην πρωτολογία του,
όταν ουσιαστικά επιβεβαίωσε τα νούµερα που δώσαµε σχετικά µε
την ανεργία.
∆εν είπαµε, κύριε Υπουργέ, εµείς τίποτα περισσότερο. Είπαµε
όπως και σεις ότι υπάρχουν τετρακόσιες πενήντα µε πεντακόσιες
χιλιάδες άνεργοι. Είπατε ότι το ποσοστό έχει ξεπεράσει το 10,3%.
Αυτά είπαµε και εµείς. Για ποιο λόγο, λοιπόν, ήσασταν τόσο
οργισµένος και ισχυριστήκατε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έδωσε
ανακριβή στοιχεία και ότι δεν ξέρουµε να διαβάζουµε τα στοιχεία.
Μου κάνει εντύπωση αυτό.
Ισχυριστήκατε και κάτι άλλο, ότι πετύχατε τη σύγκλιση χωρίς να
εφαρµόσετε νεοφιλελεύθερη πολιτική. ∆ηλαδή τι θέλετε να πείτε; Να
ταυτίσετε τη Νέα ∆ηµοκρατία µε νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις; Η Νέα
∆ηµοκρατία ξέρει τι πολιτική ακολουθεί. Πιστεύει στην ελεύθερη
οικονοµία. Μακριά από µας κάθε νεοφιλελεύθερη αντίληψη.
Πιστεύει στην ελεύθερη οικονοµία µε κοινωνική ευαισθησία και
αλληλεγγύη, µε συνοχή των κοινωνικών τάξεων και σµίκρυνση των
ανισοτήτων.
Εσείς όλοι οι σοσιαλιστές, οι κεντροαριστερές κυβερνήσεις που
κυβερνούν σήµερα την Ευρώπη, έχετε πρόβληµα αξιοπιστίας. Είστε
αναξιόπιστοι. Εσείς ακολουθείτε νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις,
οδηγίες και πολιτικές που έχουν εδώ που έχουν οδηγήσει τα
πράγµατα.
Ξεχνάτε ότι σήµερα στην Ευρώπη έχουµε είκοσι εκατοµµύρια
ανέργους, σαράντα εκατοµµύρια που ζουν στα όρια της φτώχειας
και κάτω, εκατοµµύρια αστέγων µε δικές σας κυβερνήσεις; Και
τολµάτε µετά να κατηγορήσετε τη Νέα ∆ηµοκρατία και τις άλλες
κυβερνήσεις ότι ασκούν µια νεοφιλελεύθερη πολιτική; Εσείς έχετε
γίνει τα εκτελεστικά όργανα του διεθνούς κεφαλαίου.
'Εφυγε προ ηµερών ο 'Οσκαρ Λαφοντέν, ο "κόκκινος". Γιατί; Αυτός
είναι ένας συνεπής κεντροαριστερός σοσιαλιστής. ∆εν ήθελε να
πειθαρχήσει στις εντολές του κεφαλαίου και της Κεντρικής
Τράπεζας της Ευρώπης και είπε όχι στις σταθερές τιµές, όχι στα
σταθερά επιτόκια που λένε οι τραπεζίτες, αλλά πιστεύει στη µείωση
των επιτοκίων και ήθελε να εφαρµόσει µια άλλη πολιτική, ακριβώς
για να ενισχύσει τις οικονοµικά ασθενέστερες τάξεις.
Κύριοι  συνάδελφοι,  δεν  υπάρχει  καµία  κοινή  πολιτική  που  να
εφαρµοστεί  σε  όλες  τις  χώρες  της  Ευρώπης,  για  να
καταπολεµηθεί  η  ανεργία.  Γι'αυτό  προσπαθούν  όλες  οι  χώρες
να  κάνουν  εθνικές  πολιτικές.  Αλλά  µας  είπε  ο  Υπουργός  κάτι
το  πολύ  πρωτότυπο.  'Οτι  τον  Απρίλιο  του  1998  υπεβλήθησαν
εθνικά  προγράµµατα  για  την  απασχόληση,  απ'όλες  τις  χώρες
της  ΕΟΚ  και  ότι  υπέβαλε  και  η  Ελλάδα  εθνικό  πρόγραµµα
απασχόλησης.  Ναι,  σ'αυτό  δεν  λέει  κανείς  όχι.  ∆ηµιουργούν
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όµως θέσεις εργασίας τα προγράµµατα αυτά, κύριε Υπουργέ; Για
πέστε µας. 'Αλλο να υποβάλουµε ένα πρόγραµµα εθνικής
απασχόλησης και άλλο να δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας. ∆ιότι
όπως ακούστηκε από τον κ. Μιχαλολιάκο και τον κ.
Παπαγεωργόπουλο και τον κ. Κωστόπουλο, ναι µεν έχουµε τα
προγράµµατα "ελεηµοσύνης", για να µη δηµιουργούνται αυτές οι
ανισότητες, για να ζήσουν και αυτοί οι άνεργοι, αλλά δεν
δηµιουργούνται θέσεις εργασίας. Και αν δηµιουργούνται πέντε
θέσεις νέας τεχνολογίας, χάνονται άλλες σαράντα.
Να µας πείτε, λοιπόν, ακριβώς τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρωποι που
σε µια ηλικία σαράντα ετών και άνω, δεν µπορούν να
προσαρµοστούν στα δεδοµένα της σύγχρονης εποχής για να βρουν
µια κατάλληλη εργασία. Τι θα γίνουν, λοιπόν, όλοι αυτοί οι άνεργοι;
Το πρόβληµα είναι πολύ σοβαρό. Πρέπει να εγκατελείψετε τα
δογµατικά σας πιστεύω και να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε όλοι,
γιατί υπάρχει µείζον πρόβληµα. Και στην εποχή που κυβερνούν
κεντροαριστερές κυβερνήσεις, ζοφερά σύννεφα εµφανίζονται στον
ορίζοντα της Ευρώπης. Εµφανίζονται µε ακροδεξιές αντιλήψεις και
θα έχετε κύρια την ευθύνη για ό,ι συµβεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σπύρου έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ευελπιστώ να διδαχθήκατε
επιτέλους κάτι από τις µέχρι τούδε τοποθετήσεις των συναδέλφων
όλων των πτερύγων και ιδιαίτερα των συναδέλφων της Νέας
∆ηµοκρατίας,που µε την επερώτηση µας είχαµε ως στόχο να
πάψετε να κωφεύετε στα προβλήµατα που έχει σήµερα ο ελληνικός
λαός και ιδιαίτερα οι νέοι,τους οποίους πλήττει ιδιαίτερα η ανεργία.
∆ιαπιστώνω όµως για άλλη µια φορά ότι η Κυβέρνηση τα έχει
µπλέξει και βρίσκεται σε σύγχυση. Αρνείστε, κύριε Υπουργέ, ότι η
ανεργία ξεπερνά το 30%, ότι οι νέοι πτυχιούχοι δεν βρίσκουν
δουλειά και σε µερικές περιοχές από µια πενταµελή οικογένεια µόνο
ένας δουλεύει; ∆εν είναι συνταγµατική παραβίαση να στερούνται οι
'Ελληνες πολίτες του δικαιώµατος για εργασία, γεγονός που
εξουθενώνει, απογοητεύει και ταπεινώνει τους άνεργους και
ιδιαίτερα τους νέους και δηλητηριάζει την ψυχή τους; ∆εν το
αντιλαµβάνεστε αυτό;
Κύριε Πρόεδρε, απέφυγα στην πρωτολογία µου να ασχοληθώ µε
αριθµούς και ποσοστά. ∆εν χρειάζεται να διαφωνήσω µε τον κύριο
Υπουργό. ∆εν χρειάζεται κανείς ποσοστά για να µάθει, κύριε
Υπουργέ, ότι µεγάλη µερίδα του ελληνικού λαού σήµερα πεινάει,
έχει χάσει τη δουλειά του και κλείνουν τα µαγαζιά το ένα µετά το
άλλο. Η ∆ΕΗ κόβει κατ' επανάληψη τις παροχές ρεύµατος. Τα δε
ασφαλιστικά ταµεία πιέζουν για την είσπραξη των εισφορών.
Γνωρίζετε ότι χιλιάδες αγρότες δεν έχουν ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη επειδή αδυνατούν να πληρώσουν τις εισφορές τους
στον ΟΓΑ;
Εγκαταλείψατε το λαό και αυτός θα σας εγκαταλείψει, όπως το
απέδειξε και στις πρόσφατες δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές.
Είναι όµως επικίνδυνο, κύριε Υπουργέ, για κάθε πολίτη και ιδιαίτερα
για έναν πολιτικό να µην έχει αυξηµένο το αίσθηµα της
αυτογνωσίας, της αυτοκριτικής και να κωφεύει στις επισηµάνσεις,
όχι µόνο των πολιτικών του αντιπάλων, αλλά και των
συµπολιτευοµένων και των οπαδών σας. Μήπως δεν επικοινωνείτε
ούτε και µε την κοµµατική σας βάση; ∆εν έχετε καµία ευθύνη που
σήµερα η υγεία, η παιδεία και τα έργα υποδοµής καρκινοβατούν;
Παραδεχόµαστε ότι χρειάζεται ανάπτυξη. 'Οµως υπάρχει
αναπτυξιακό έλλειµµα στη χώρα µας και προσπαθείτε µε
παρεµβάσεις, µε αναπτυξιακούς νόµους, οι οποίοι είναι
αναποτελεσµατικοί, να αντιµετωπίσετε ένα µεγάλο πρόβληµα. Και
διαπιστώνω ότι δεν αναλαµβάνετε καµιά ευθύνη. Το πρόβληµα είναι
ότι επί δεκαέξι χρόνια κυβερνούσατε τον τόπο, διαχειριστήκατε
πάνω από εκατόν εξήντα τρισεκατοµµύρια (160.000.000.000.000)
και τίποτε δεν ολοκληρώθηκε όταν οι εθνικοί πόροι, οι κοινοτικές
επιδοτήσεις και οι δανεισµοί µπήκαν όλα στην κατανάλωση για να
φτιάξετε έναν κοµµατικό στρατό, ο οποίος και αυτός σας
εγκαταλείπει σήµερα.
Η διαφωνία µας είναι ότι αποποιείστε τις ευθύνες σας για την
κατασπατάληση των εθνικών και κοινοτικών πόρων.

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δείτε την επερώτησή µας σε µια
προσπάθεια να δούµε το πρόβληµα της ανεργίας σαν ένα τεράστιο
εθνικό πρόβληµα, γιατί αφορά τους νέους µας, τη νέα γενιά τους
νέους επιστήµονες και να µπορέσουµε να δοµήσουµε µια νέα
σωστή προοπτική προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και φέρνετε
τεράστια ευθύνη που σήµερα η χώρα µας είναι εκτός ΟΝΕ και
προσπαθούµε µε εθνικές παραχωρήσεις δυστυχώς να
κατευθυνθούµε στον εθνικό αυτό στόχο που και εµείς σαν
παράταξη επιθυµούµε να πετύχουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γιαννόπουλος έχει το
λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, µου
έκανε εντύπωση το αλαζονικό σας ύφος µε το οποίο
αντιµετωπίσατε όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Ξεπεράσατε
αισθητικά και το λουδοβίκιο ύφος. Μάλιστα έχοντας και έναν
ιδιαίτερο εκνευρισµό και µε ένα οργίλο ύφος µας κάνατε και
µαθήµατα, ότι δεν καταλαβαίνουµε ότι δεν µπορούµε να
αφοµοιώσουµε αυτά που διαβάζουµε ή ότι έχουµε ενδεχοµένως
κάποια διάθεση όχι τόσο καλόπιστη απέναντί σας.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εσείς ζείτε σε ένα άλλο περιβάλλον.
'Εχετε διαµορφώσει εδώ και τόσα χρόνια µια Κυβέρνηση. Γύρω από
τον κυβερνοχώρο, φτιάξατε έναν άλλο παραχώρο.
Ο χώρος αυτός λειτουργεί για εσάς υπό τη µορφή της
αποσυµπίεσης των τάσεων και επιδιώξεων του κοινωνικού συνόλου
και µοιραίως εσείς δεν γνωρίζετε ακριβώς τι συµβαίνει παραέξω.
Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν έχετε αντιληφθεί που
βρίσκεστε. ∆εν έχετε αντιληφθεί τη φτώχεια, τον πόνο και δεν έχετε
αντιµετωπίσει ανθρώπους που δεν έχουν να πάρουν τα προς το
ζην. Και αυτό γιατί δεν έρχονται σε εσάς αυτοί που πραγµατικά
έχουν αυτές τις βιοτικές ανάγκες. Κάποιοι άλλοι τα λύνουν.
Θα σας πω έτσι χαριτολογώντας κάτι ακόµα. Εγώ λέγοµαι
Γιαννόπουλος. Υπάρχει και άλλος ένας Γιαννόπουλος Βουλευτής, ο
Υπουργός. 'Οταν επικοινωνεί το γραφείο µου µε κάποιους
υµετέρους, φίλους, όχι στο δηµόσιο, αλλά στον ιδιωτικό τοµέα,
πιστεύοντας ότι είναι ο Γιαννόπουλος, αµέσως αποκαλύπτονται.
Μόλις εµφανίζοµαι εγώ, ο ταπεινός, εκ Φθιώτιδας Βουλευτής της
Αντιπολιτεύσεως, τότε οχυρώνονται και δεν λύνουν κανένα θέµα,
ενώ είναι λάβροι το να λύσουν το θέµα ακούγοντας το όνοµα
"Γιαννόπουλος". Αυτό σας το λέω για να σας αποδείξω ακριβώς ότι
είσαστε µακράν της πραγµατικότητας, σε αυτό δηλαδή που πονάει
τον 'Ελληνα.
Ο ΟΑΕ∆: Τι εξυπηρετεί ο ΟΑΕ∆ αυτήν τη στιγµή; Με απαρχαιωµένα
µοντελάκια, τα οποία τα έχουµε πολυσυζητήσει, µε αυτήν τη
µοριοποίηση -το είπε και ο κ. Παπαγεωργόπουλος- γίνονται οι
ρυθµίσεις για να λειτουργήσουν δήθεν µαθησιακά. Και τι κάνουν;
Τίποτα απολύτως. Παίρνουν κάποια χρήµατα, λειτουργούν κάποια
τρωκτικά, αποµυζούν τους πόρους και τους ευρωπαϊκούς, αλλά
παράλληλα και τη φορολόγηση του 'Ελληνα πολίτη, µε αποτέλεσµα
να µην εκπαιδεύονται σε αυτά τα γνωστικά αντικείµενα που η
αγορά, η οποία λειτουργεί τόσο ανταγωνιστικά, έχει ανάγκη.
Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να καταλάβετε ότι, όσον αφορά αυτήν τη
δυνατότητα που έχετε να παρουσιάζετε το µαύρο άσπρο και αυτήν
τη µεγάλη προσπάθεια που καταβάλλετε -και τώρα στο συνέδριο-
να αξιοποιήσετε όλες σας τις εσωτερικές δυνάµεις, χωρίς να ακούτε
την εσωτερική σας αντιπολίτευση για το µεγάλο κοινωνικό
πρόβληµα που υπάρχει, αν είχατε επιδείξει µικρό ποσοστό από
αυτήν τη δεινότητα που έχετε στο να επιλύετε εσωτερικές
αντιθέσεις, πραγµατικά θα είχατε δώσει αυτό που ζητάει ο 'Ελληνας,
εργασία. Ο 'Ελληνας πολίτης αυτήν τη στιγµή δεν κάνει επιλογή
εργασίας. Ζητάει επίµονα εργασία, την οποία εσείς µε αυτά τα
αναχρονιστικά µοντέλα, τα οποία έχετε βάλει κατά νου, δεν
µπορείτε να λύσετε το πρόβληµα το οποίο πραγµατικά ταλαιπωρεί
τον 'Ελληνα πολίτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπανικολάου
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έχει το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατά γενική
οµολογία ξεκίνησε µία συζήτηση καθ'όλα πολιτισµένη, άψογη και
υπήρξε µία επιχειρηµατολογία από όλες τις πτέρυγες. Για τη
συµπεριφορά, όµως, του κυρίου Υπουργού θα προσπαθήσω να
κάνω µία προσέγγιση ιατρικώς, θα έλεγα.
Ο κύριος Υπουργός είναι γνωστό ότι ανήκει σε ένα κλάµπ του
µακαρίτη του Γεννηµατά. Οφείλω να γνωρίσω -και έχουµε
συζητήσει- ότι έχει καλά στοιχεία κοινωνικής παροχής και
αντιλήψεως. Λόγω, όµως, "καρέκλας" βρέθηκε στη δύσκολη θέση
να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 'Οπως λέµε εµείς οι γιατροί, στο
υποσυνείδητο υπάρχουν ορισµένα φωτεινά διαλείµµατα, ορισµένες
σκέψεις και ορισµένες πρακτικές που σήµερα ήρθαν στο µυαλό του
κυρίου Υπουργού και γι'αυτό συµπεριφέρθηκε ως ταύρος εν
υαλοπωλείω προς όλες τις πτέρυγες της Αντιπολιτεύσεως.
Εµείς τον συγχωρούµε και πάλι γιατί είµαστε υποχρεωµένοι από
τον ελληνικό λαό να φέρνουµε τα θέµατα εδώ να τα συζητάµε. Και
το θέµα της ανεργίας είναι το υπ'αριθµόν ένα θέµα που καίει
ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Πρέπει να βρούµε λύσεις και συνεχώς
θα τα επαναλαµβάνουµε και θα τα ακούει ο κύριος Υπουργός.
Πρέπει, όµως, να καταλάβει ότι η συµπεριφορά αυτή δεν είναι µόνο
δική µας. Ας µεµφθεί τους συντρόφους του. Εδώ υπάρχει αυτήν τη
στιγµή µία εσωκοµµατική αντιπολίτευση, εδώ αποχώρησαν
σαράντα δύο από την Κεντρική Επιτροπή προχθές, επειδή
παρακαλούν τους Σηµιτικούς, τους εκσυγχρονιστές, τους
νεοΠΑΣΟΚ -όπως λέγονται, πολλά έχουν αλλάξει σήµερα- να
αλλάξουν κοινωνική συµπεριφορά. ∆εν αµφισβητεί κανείς σήµερα
ότι το κοινωνικό πρόσωπο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µετά την πτώση του
πατριωτικού, έπεσε και αυτό. Μη µέµφονται εµάς. Να µεµφθούν
τους εαυτούς τους και όχι εµάς.
'Ενα άλλο θέµα: Οι καθηµερινές δηµοσκοπήσεις και σε δικό τους
Τύπο, αναφέρονται µε ποσοστά µε µονοψήφιους αριθµούς, όσον
αφορά τις επιτυχίες τους στις κοινωνικές παροχές.
Μιλάµε ότι αποδέχονται ποσοστό 7%, όσον αφορά το θέµα της
ανεργίας που αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση και 1,35% όσον αφορά το
γενικότερα θέµατα υγείας. Εάν αυτές οι στατιστικές τους τιµούν,
είναι δικό τους θέµα.
Μίλησε για βίλες ο κύριος Υπουργός. Θα αναφερθώ σε πρόσφατο
δηµοσίευµα δικής τους εφηµερίδας που µιλάει για τις "πράσινες"
βίλες στην περιοχή της Πεντέλης. Και κάτι άλλο: Τον προκαλώ, να
πάµε παρέα και να κάνουµε καταγραφή, σε ποιους ανήκουν αυτές
οι βίλες.
∆υστυχώς, διαπιστώνεται ότι και ο κύριος Υπουργός, όπως και ο
Πρωθυπουργός, ο οποίος είναι ο πρώτος διδάξας, ζουν σε ένα
γυάλινο πύργο και δεν επικοινωνούν µε τον κόσµο. Αλλιώς δεν
εξηγείται, πώς θα µπορούσε να λέει αυτές τις υπερβολές: Πήγε να
µιλήσε για κάποιο θαύµα. Πήγε να µιλήσει για επιτυχία στην ΟΝΕ,
που είµαστε οι µόνοι, οι οποίοι ακουσίως βρεθήκαµε εκτός ΟΝΕ.
Θα ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό ότι όλα αυτά θα πρέπει να τα
σκέφτεται πολύ καλά. Γιατί κάτι τέτοιο είπε και στην Πάτρα που είχε
πάει και τον γιαούρτωσαν. Και πολύ φοβάµαι πως, αν συνεχίσει
έτσι, µε ψευδείς δηλώσεις και µε αυτόν τον τσαµπουκά, που έχουν
µάθει να συµπεριφέρονται, έπεται συνεχεια και θα είναι χειρότερη!
Και τα λέω όλα αυτά, για να τον προφυλάξω από µελλοντικές
τέτοιες επιθέσεις.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µίλησε για υποδοµές. ∆εν έχει
µελετήσει επαρκώς τα θέµατα. Και αναφέροµαι σε πρόσφατη
δήλωση του επιτρόπου κ. Φλυν ότι η απορροφητικότητα από τα
ευρωπαϊκά κονδύλια είναι 3,2% όσον αφορά τις υποδοµές, κάτι που
δεν σας τιµά καθόλου. Ακούστηκε και το ευτράπελο ότι φταίει η Νέα
∆ηµοκρατία για την ανεργία. Επαναλαµβάνω, όπως είπα και στην
πρωτολογία µου, ότι το 1980 η ανεργία ήταν 2,6%. Ποιος φταίει που
έφθασε 14%; Ας ανατρέξει σε πηγές και ας µας απαντήσει στη
δευτερολογία του ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ να
ολοκληρώσετε, κύριε Παπανικολάου.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μίλησε επίσης ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για αποκέντρωση.
Αποκέντρωση προσπάθησε να κάνει και επανέφερε τον πρώτο και
δεύτερο βαθµό Τοπικής Αυτοδιοικήσεως. Στο τελευταίο
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση, µέτρησα ότι
διακόσιες τριάντα µία -σας παρακαλώ- παρεµβάσεις, που εγένοντο
σε τοπικό επίπεδο από τον πρώτο και δεύτερο βαθµό Τοπικής
Αυτοδιοικήσεως, επανήλθαν στον τοπικό περιφερειάρχη. Εάν αυτό
δεν λέγεται αποσυγκέντρωση και όχι αποκέντρωση, τότε τι αλλο
λέγεται;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ να
τελειώνετε, κύριε Παπανικολάου.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε
κάτι αστείο, όπως τελείωσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Είπε
ότι θα κυβερνήσει άλλα δεκαπέντε χρόνια το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Με τερτίπια
προσπαθούν. 'Οπως µας βοµβάρδισαν το τριήµερο, προσπαθούν
µε το φάρµακο viagra. Εάν νοµίζουν ότι µε σεξουαλικές
παρεµβάσεις είναι δυνατόν να αλλάξουν και να επαναφέρουν το
κοινωνικό πρόσωπο το οποίο διέσυραν και αποσυνέθεσαν τελείως,
είναι γελασµένοι οι κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Εξαντλήθηκε ο κατάλογος
των επερωτώντων Βουλευτών.
Ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης
Παπαϊωάννου έχει το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Είναι φανερό, κύριοι συνάδελφοι, ότι
θα ήµουν από τους τελευταίους που θα αµφισβητούσα το δικαίωµα
σε µία διαφορετική άποψη, σε µία διαφορετική πρόταση.
Και η οργή µου -αν ήταν οργή- είχε να κάνει µε το γεγονός ότι
πρέπει να κάνουµε σωστή διαχείριση των στοιχείων. Και αυτά που
παρουσιάστηκαν στην αρχή, δεν ήταν σωστή διαχείριση των
στοιχείων.
Θα επαναλάβω για άλλη µια φορά -γιατί πιστεύω ότι δεν έγινε
κατανοητό- ότι τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας
Ελλάδος και τα στοιχεία του ΟΑΕ∆ δεν είναι συγκρίσιµα. Θα το πω
χίλιες φορές!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Υπάρχει κανένας που δεν
καταλαβαίνει, κύριε Υπουργέ;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ο ΟΑΕ∆ δεν προσµετρά στο εργατικό
δυναµικό τους δηµοσίους υπαλλήλους, τους
αυτοαπασχολούµενους, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τα µη
αµειβόµενα µέλη. Γι' αυτό και βλέπετε ότι, όσον αφορά το εργατικό
δυναµικό του ΟΑΕ∆ που αναφέρεται στον ιδιωτικό τοµέα,
αναφέρονται ως αφετηρία δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χιλιάδες
(2.300.000), ενώ το εργατικό δυναµικό είναι τα τέσσερα
εκατοµµύρια πεντακόσια (4.500.000) ή πέντε εκατοµµύρια
(5.000.000). 'Ετσι, τα ποσοστά τα µεν µε τα δε, δεν έχουν καµία
σχέση και προφανώς δεν λαµβάνονται υπόψη. 'Εχουν να κάνουν
κυρίως για εσωτερική χρήση, για να δει που θα κάνει τις πολιτικές.
Και κάνει αναλύσεις περισσότερο, παρά καταγράφει ποσοστά. Και
αυτό θέλω να γίνει κατανοητό.
'Αρα εάν ανεβαίνει ή δεν ανεβαίνει η ανεργία, κάνω αναφορά στα
στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας της Ελλάδος ούτε στο
Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο Απασχόλησης, που σας είπα τι έδειξε.
Είναι φανερό ότι υπάρχουν και άλλες χώρες, που έχουν παρακάτω
από το 14%, όπως παρουσίασαν την Ελλάδα. ∆εν είναι το θέµα
εκεί. Είπαµε µη χρησιµοποιείτε αυτά τα στοιχεία. Η ανεργία είναι
υπαρκτό πρόβληµα, µεγάλο πρόβληµα. Μακάρι να ήταν ο
Υπουργός Εργασίας της όποιας χώρας του κόσµου ή της Ελλάδας
εκείνος που θα είχε τις µαγικές συνταγές να δώσει απάντηση. 'Εχει
να κάνει µε την ανάπτυξη, έχει να κάνει µε το σύνολο της κοινωνίας.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι ο Υπουργός Εργασίας δεν έχει τις ξεχωριστές,
δικές του ευθύνες. Αλλά µη γίνει κανένα τέτοιο λάθος, όχι για τον
συγκεκριµένο Υπουργό, αλλά γενικότερα, γιατί το θέµα της ανεργίας
είναι θέµα του κάθε φορά Υπουργού Εργασίας.
Και βέβαια είπα ότι δεν έχουµε τις µαγικές συνταγές, αν
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και σήµερα θα τις περίµενα, κύριοι συνάδελφοι. Γιατί βλέποντας
ποιοι έχετε υπογράψει την επερώτηση, διαπιστώνω ότι είστε όλοι
γιατροί. Και λέω, επειδή είναι όλοι γιατροί -εκτός από έναν, δύο-
όσοι έχουν υπογράψει την επερώτηση, θα έχουν κάτι να αναφέρουν
πιο συγκεκριµένο. Αλλά κι εδώ δεν είδα κάποια πρόταση, για να
φτάσω στη σύνθεση.
'Ολοι σήµερα θέλετε να κάνουµε επίκαιρο θέµα εδώ το Συνέδριο του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Τι να κάνω; ∆εν µπορώ να σας καλέσω όλους να έλθετε
εκεί να τα πούµε. Αλλά να µην ανοίξω τη συζήτηση στα δεκαπέντε
λεπτά που έχω για το Συνέδριο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και όσα ακούστηκαν
εδώ. Ούτε να βγάλουµε σήµερα εδώ το εκλογικό αποτέλεσµα. Θα
έλθουν οι εκλογές και θα αποφασίσει ο ελληνικός λαός.
Θα ήθελα όµως να σας πω κάτι. Αυτή η ιστορία "οι εκλογές θα
δείξουν", "θα φύγετε νύχτα" που είπε ο κ. ∆ηµαράς κλπ., εγώ την
ακούω από το 1985. Και αν αφαιρέσω εκείνο το καταστρεπτικό για
τη χώρα διάλειµµα -και επιµένω- της περιόδου 1990-1993...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: 'Αποψη δική σας.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Αποψη δική µου και άποψη του
ελληνικού λαού, που µας έφερε γρήγορα στην εξουσία. Υπάρχουν
αυτές οι εµπειρίες.
Εγώ σας είπα ότι υπάρχει πρόβληµα και µε τις αναδιαρθρώσεις και
µε τις προσλήψεις, τις οποίες αγνοείτε. Θα ήθελα να σας δώσω ένα
στοιχείο. Το ∆εκέµβριο του '98 οι προσλήψεις έφθασαν στην
Ελλάδα στις σαράντα οκτώ χιλιάδες εννιακόσια εβδοµήντα ένα
άτοµα, έναντι τριάντα δύο χιλιάδων πεντακοσίων δεκατεσσάρων το
1997.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσες απολύσεις έγιναν;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Να σας πω αµέσως.
Είχαµε δηλαδή µια αύξηση της τάξεως των δεκαεξήµισι χιλιάδων
από το 1997 στο 1998. Το αντίστοιχο χρονικό διάστηµα οι
προσλήψεις του ∆εκεµβρίου ...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Οι πάσης φύσεως προσλήψεις του
δηµοσίου; Και στο ΕΣΥ και οι καθηγητές κλπ.;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Παρακαλώ, θα µε ακούσετε; Τα
στοιχεία είναι από τον ΟΑΕ∆.
Υπάρχουν, λοιπόν, και οι απολύσεις, όπως είπα προηγούµενα.
Εκείνο το οποίο µπορώ να σας πω εγώ είναι ότι η σχέση είναι η ίδια
µε τα προηγούµενα χρόνια. Το σίγουρο είναι ότι αυτή τη φορά
είχαµε περισσσότερες προσλήψεις στο ισοζύγιο σε σχέση µε τις
απολύσεις.
'Εχει αξία, λοιπόν, να σας τονίσω ότι υπάρχει µια κινητικότητα στην
αγορά εργασίας, µεγάλη τα τελευταία χρόνια -και αξίζει να δείτε τα
στοιχεία αυτά- που έχει να κάνει και µε τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας, γιατί είπατε, αν δηµιουργούνται νέες θέσεις εργασίας.
'Ολα αυτά τα προγράµµατα τα οποία έχουµε κάνει, έχουν ως
προϋπόθεση -κι εκείνο το κρίσιµο ζήτηµα- να µη γίνεται ανταλλαγή
των επιχειρήσεων, ή να µην παρουσιάζουν τον ίδιο εργαζόµενο µε
την επιδότηση ότι είναι άνεργος, γι' αυτό πήγαµε στην κάρτα
εργασίας. Είπαµε ότι πρέπει να είναι εγγεγραµµένος, να είναι
άνεργος για δύο ή τρεις µήνες -ένα µήνα το κάναµε τώρα για
κάποιες περιπτώσεις- ώστε να µπορεί να γίνεται έλεγχος.
Για το πρόγραµµα για τους ελεύθερους επαγγελµατίες που είχαµε -
που αφορούσε δέκα χιλιάδες, για να κάνουν δική τους δουλειά, να
είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες- στην αρχή υπήρχε απροθυµία, γιατί
παλιότερα έπαιρναν τα χρήµατα εργαζόµενοι για να κάνουν δική
τους δουλειά, αλλά τώρα η προϋπόθεση είναι να είσαι άνεργος για
να µπεις σ' αυτά τα προγράµµατα. ∆ηλαδή υπάρχει ένας πλήρης
εξορθολογισµός.

Θέλω όµως, κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ για άλλη µία φορά στο
περίφηµο θέµα των κοινωνικών δαπανών και αυτό θα ήθελα να το
ακούσει και ο κ. ∆ηµαράς. Γιατί -και αδίκησε το διάλογο που είχα µε
τον κ. Ιωαννίδη- είπα χαρακτηριστικά ότι ο Γιάννης ασχολείται
πράγµατι µε την επεξεργασία των στοιχείων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: 'Εχετε δίκιο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατα η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δηµοσίευσε τα τελευταία στοιχεία για τις
κοινωνικές δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ στις χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία αυτά η Ελλάδα εµφανίζεται τελευταία από
πλευράς ιεράρχησης. Επισηµαίνεται όµως ότι η Ελλάδα για όλα τα
χρόνια που υπάρχουν στοιχεία, βρισκόταν στη χαµηλότερη θέση
απ' όλες τις χώρες µε τις οποίες έγινε σύγκριση.
Η θεαµατική όµως αλλαγή, την οποία δεν αναγνώσατε, κύριοι
συνάδελφοι, αφορά τη δυναµική αυτής της σχέσης. Ναι, είµαι
είµαστε τελευταίοι. Πάµε σε σύγκλιση όµως; Και µε τι δυναµική
πάµε σε σύγκλιση; Αυτό είναι το ζητούµενο.
'Οταν οι άλλες χώρες έκαναν κοινωνικό κράτος µετά το Β'
Παγκόσµιο Πόλεµο ή µετά τον εµφύλιο πόλεµο -όπως έχω πει
πολλές φορές- εµείς δεν κάναµε αυτό στην Ελλάδα. Στην Ελλάδα
αρχίσαµε να φτιάχνουµε κοινωνικό κράτος µετά το 1981.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι. Ανασφάλιστος κανείς δεν
υπήρχε.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Αυτό που σας λέω. Εγώ θα σας
δώσω τα στοιχεία και να έρθετε την άλλη φορά να µε διαψεύσετε.
Είναι στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, τα οποία εσείς
επικαλείστε. Τη µία στιγµή είναι κάλπικα και την άλλη δεν είναι; Και
µου λέτε ότι εξοργίζοµαι; Το ίδιο κείµενο που επικαλείστε εσείς,
επικαλούµαι και εγώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Πότε έγινε ο ΟΓΑ; Πότε έγινε το
ΙΚΑ;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μεταξύ του 1980 και του 1995 αφ'
ενός αυξάνει θεαµατικά το ποσοστό του ΑΕΠ που χρησιµοποιείται
για την άσκηση κοινωνικής πολιτικής στην Ελλάδα και αφ' ετέρου
επιτυγχάνεται µία σηµαντικότατη κοινωνική σύγκλιση µε τις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Συγκεκριµένα η σχέση κοινωνικών δαπανών προς ΑΕΠ στην
Ελλάδα ως ποσοστό της αντίστοιχης σχέσης στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση έχει εξελιχθεί ως εξής: Το 1980 ήταν 39,9%, µε βάση το
µέσο όρο των άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Το 1989
γίνεται 65,9%. Πάµε στο 66% σύγκλιση. Μετά το 1989 πάµε στο
1993, στα χρόνια που κυβερνούσατε εσείς. Από το 66% πέφτει στο
56,8%.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Είναι κρίµα να τα λέτε εσείς αυτά.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Αφού έτσι είναι. Εγώ σας δίνω τους
πίνακες και θέλω να κουβεντιάζουµε εδώ σοβαρά και υπεύθυνα.
Το 1995, µόνο µε δύο χρόνια διακυβέρνησης από το ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
φθάνει το 75,8% και µέρα µε την ηµέρα ανεβαίνει. 'Αρα έχουµε µία
δυναµική αυτής της σχέσης πρωτόγνωρη.
Θα καταθέσω τα στοιχεία και να έρθετε µε τα ίδια, από εκεί που τα
αντλήσατε, να συζητήσουµε σοβαρά και υπεύθυνα, κύριοι
συνάδελφοι.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει τα
προαναφερθέντα στοιχεία για τα Πρακτικά, τα οποία έχουν ως εξής:





5346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆εν κάνουµε παρελθοντολογία, αλλά
δεν µπορείτε να προκαλείτε λέγοντας ότι είµαστε η τελευταία χώρα.
Ναι, είµαστε. Από πού ξεκινήσαµε, όµως και µέσα από ποιές
πολιτικές αυτή η δυναµική συγκλίνει και σε ποιες αποκλίνει; Εκεί
κρίνεται το πεδίο της πολιτικής, µε στοιχεία και όχι έτσι.
Αναφέρεστε στην Ελλάδα σε σχέση µε τα ποσοστά. 'Ενα θα σας
πω: Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι την ώρα που στην Ελλάδα
παραµένει σταθερό, σε πολλές χώρες της Ευρώπης, όπως είναι η
Γαλλία και η Γερµανία, τα ποσοστά ανεβαίνουν; Μήπως τυχόν
έχουµε σε άλλες χώρες κάποιο θαύµα γύρω από την ανεργία και τη
µείωσή της και εµείς δεν το έχουµε πάρει είδηση και δεν
ακολουθούµε τις συνταγές που ακολούθησαν άλλες χώρες και
µείωσαν δραστικά την ανεργία; Πείτε µας µία χώρα να την πάρουµε
ως παράδειγµα για να φθάσουµε στα δικά της ποσοστά ανεργίας.
Σας δίνω και το στοιχείο της Ιρλανδίας µε τη µεγάλη ανάπτυξη, τη
χώρα θαύµα, όπου όµως το ποσοστό ανεργίας είναι υψηλό, γιατί η
ανάπτυξη από µόνη της δεν αρκεί. 'Αρα πάµε σε επιµέρους
απασχολήσεις.
Εγώ κατέθεσα εδώ ποια είναι η προοπτική. ∆εν µένω τόσο στα
ποσοστά. Κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι µέσα στον κόσµο κάθε µέρα
και να µην έχετε καµία αµφιβολία γι' αυτό. Με έχει συγκλονίσει
κάποιος άνθρωπος -εδώ και χρόνια όχι τώρα- που, όταν επιχείρησα
να του πω κάτι σε σχέση µε τα ποσοστά της ανεργίας, η απάντησή
του ήταν: "Κύριε Υπουργέ, εµένα πάρε σαν παράδειγµα, είµαι 100%
άνεργος. ∆εν µε ενδιαφέρουν τα ποσοστά στην Ελλάδα, µε
ενδιαφέρει ο εαυτός µου". Με συγκλόνισε, γιατί αυτή είναι η αλήθεια.
∆εν µπορείς να παίζεις µε τους αριθµούς, όταν έχεις ανθρώπους
που είναι έξω από την παραγωγική διαδικασία. 'Οταν όµως το
επικαλείστε, είµαστε υποχρεωµένοι να απαντήσουµε, χωρίς αυτό να
σηµαίνει ότι ζούµε σε άλλο κόσµο και ότι δεν βλέπουµε το
πρόβληµα.
Πέρα από την ανάπτυξη, λοιπόν, είπαµε ότι η άλλη καλή συνταγή
είναι η δια βίου µάθηση, η γνώση. Μίλησε ο κ. Κωστόπουλος,
"συµµερίζοµαι τις αγωνίες του, συµµερίζοµαι τη φρίκη που έρχεται".
Οι χώρες του Βορρά, ο πλούσιος Βορράς, οι ισχυροί της γης αν δεν
πάρουν µέτρα για τον τρίτο ή τέταρτο κόσµο, που συνηθίσαµε να
λέµε, πράγµατι οι επόµενες δεκαετίες θα είναι εφιαλτικές για την
Ευρώπη και για τη Βόρειο Αµερική.
Τους πεινασµένους της γης δεν θα τους σταµατήσει κανένας. ∆εν
είναι µόνον εδώ οι εξακόσιοι χιλιάδες οικονοµικοί µετανάστες, είναι
στην Ελβετία, στο κέντρο της Ευρώπης, είναι στην Αυστρία, είναι
στη Γερµανία. Θα πάνε παντού. Θα πληρώνουν τρεις χιλιάδες
δολάρια, χωρίς να ξέρουν αν θα βγουν ζωντανοί στην άλλη πλευρά.
Αν δείτε τα στοιχεία θα καταλάβετε ότι από τις εξακόσιες χιλιάδες το
50% και πλέον είναι από την Ασία. Στην Ελλάδα υπάρχει πλέον το
Μπαγκλαντές υπάρχει η Συρία, υπάρχει η Ινδία, υπάρχει η
Αίγυπτος. ∆εν είναι µόνο η Αλβανία και η Βουλγαρία. Αυτοί
µπαίνουν σε κάποια σαπιοκάραβα, χωρίς να ξέρουν αν θα βγουν
ζωντανοί, για να µπουν µέσα.
Θα σας πω µία εµπειρία µόνο. 'Ηταν οι Ασιάτες Υπουργοί Εργασίας
και οι Ευρωπαίοι.
Κάποια συνάδελφος µίλησε για το εγχώριο προϊόν της Ευρώπης και
µας είπε: "Τι λέτε; Εγώ στην Ινδία έχω πενήντα εκατοµµύρια παιδιά
που πεθαίνουν από την πείνα. 'Η θα σας τα στείλουµε ή θα έλθουν
από µόνα τους. Τώρα οι µετακινήσεις είναι εύκολες". 'Αρα η
ανειδίκευτη εργασία στην Ελλάδα -και θέλω εδώ να
συµφωνήσουµε- δεν έχει µεγάλα περιθώρια. Το ζήτηµα είναι πώς
θα ρίξουµε όλο το βάρος πάνω στη γνώση και πώς θα γίνει η
επένδυση πάνω στη γνώση, µε τις γνωστές αδυναµίες του
εκπαιδευτικού συστήµατος. Είπα προηγουµένως ότι πέντε
επαγγέλµατα θα αλλάξουν οι εργαζόµενοι κατά την διάρκεια της
επαγγελµατικής του πορείας. Και εδώ χρειάζεται η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Με τον ΟΑΕ∆ αλλά και µε τα ΚΕΚ κλπ, ολόκληρα
επαγγέλµατα εξαφανίζονται, επαγγέλµατα που είχαν τύχη πριν από
λίγα χρόνια. Μην καθόµαστε, λοιπόν, και πιάνουµε αυτό το θέµα
επιφανειακά.

Εκείνο που ήθελα εγώ να περάσω είναι ότι εδώ γίνεται µια µεγάλη
προσπάθεια. Η προσπάθεια θα γίνεται σε βάθος χρόνου όποια και
αν είναι κυβέρνηση. ∆εν υπάρχει άλλη επιλογή. Και ούτε θα είναι
βέβαια -προσέξτε- τα όποια προγράµµατα του Υπουργείου
Εργασίας η απάντηση στο πρόβληµα. Αυτό ήθελα να γίνει
κατανοητό. Αυτές είναι κάποιες παρεµβάσεις, οι οποίες πρέπει να
γίνονται για να διορθώνουν τα πράγµατα κλπ.
Τα ζητήµατα είναι η ανάπτυξη και η γνώση. Γι'αυτό και το εθνικό
σχέδιο δράσης για την απασχόληση ήταν αν θέλετε και µία
προσπάθεια, ώστε να µην αποτελέσει αντικείµενο µόνο του
Υπουργείου Εργασίας. Γι'αυτό επεδίωξα να δει ο Πρωθυπουργός το
ζήτηµα, το Υπουργικό Συµβούλιο, ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο
Υπουργός Παιδείας, ο Υπουργός Γεωργίας.
Εµείς έχουµε ένα µεγάλο συγκριτικό πλεονέκτηµα αυτήν τη στιγµή,
κύριοι συνάδελφοι. Το ότι υπάρχει αγροτικός πληθυσµός της
τάξεως του 17% ή του 18% για µας πλέον είναι συγκριτικό
πλεονέκτηµα. Αρκεί µόνο να πάµε σε προγράµµατα κατάρτισης των
νέων ανθρώπων, να πείσουµε, να δώσουµε ποιότητα. ∆ηλαδή το
ζήτηµα αυτό µπορεί να θεωρηθεί πλεονέκτηµα. Η Αυστρία στήριξε
όλη της τη µαθητεία πάνω στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τα
ΚΕΓΕ, τα αντίστοιχα τα δικά µας, δηλαδή τι θα κάνεις µε τους νέους
αγρότες, πώς θα παρέµβεις εκεί. Και τώρα υπάρχει και υπήρξε µια
παραµονή αγροτών στην επαρχία, λόγω αν θέλετε, και της
παράνοµης εισόδου των οικονοµικών µεταναστών που
προσέφεραν στην αγροτική παραγωγή -γιατί αυτή είναι η αλήθεια-
που έδωσαν ένα περιεχόµενο µικρό, µια ανάσα σε σχέση µε τα
ρεύµατα που υπήρχαν. Το θέµα είναι πώς θα µετουσιώσουµε αυτά
στη συγκεκριµένη πολιτική µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα.
Γι'αυτό πιστεύω πως και το εθνικό σχέδιο δράσης για την
απασχόληση -που για µένα είναι µια κατάκτηση για τους λαούς της
Ευρώπης, πρέπει να συζητηθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Πρέπει να µπουν οι κοινωνικοί εταίροι, πρέπει να µπουν όλοι µέσα
σε αυτήν τη µεγάλη υπόθεση και ο καθένας να καταθέσει τις
προτάσεις του σοβαρά και υπεύθυνα. Αλλά θέλω να υπάρχει
συµφωνία στην αφετηρία και από εκεί και πέρα ο κυρίαρχος
ελληνικός λαός ας κρίνει.
'Aκουσα κάποιους συναδέλφους να µιλάνε για τα στοιχεία της
ανάπτυξης. 'Ενα θα πω εγώ. Εάν δεν υπήρχε αυτή η ανάπτυξη του
3% και του 3,5%, αν δεν υπήρχαν αυτά τα προγράµµατα, αν δεν
υπήρχαν αυτές οι παρεµβάσεις, που θα ήταν η ανεργία; Γιατί κάθε
φορά το βλέπουµε από τη µια πλευρά. Πού είναι τώρα σε σύγκριση
µε άλλες; Αν δεν υπήρχαν όλα αυτά που θα ήταν;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Θα τα κάναµε καλά.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Παρακαλώ.
Κατά συνέπεια για µένα είναι µεγάλο το ζήτηµα.
Θα κλείσω µε το ζήτηµα του τριανταπεντάωρου. Κοιτάξτε, κύριοι
συνάδελφοι, τέθηκε από πολλούς. Είµαι από εκείνους που
πιστεύουν ότι η µείωση του χρόνου εργασίας µπορεί να αποτελέσει
καθοριστικό παράγοντα στην αύξηση των θέσεων απασχόλησης.
Αλλά υπό µία προϋπόθεση: 'Οτι στη χώρα υπάρχει ανάπτυξη και
υπάρχουν επενδύσεις. Αν όµως σηµατοδοτηθεί σε µια οικονοµία
που δεν µπορεί να το κάνει, η µονοµερής εισαγωγή του
τριανταπεντάωρου µπορεί να οδηγήσει στο αντίθετο αποτέλεσµα.
Θα πας σε ένα κλίµα αποεπένδυσης, θα πας σε άλλες καταστάσεις
χωρίς να έχεις νέες θέσεις απασχόλησης, τουναντίον να κάνεις
στρατιές ανέργων.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: 'Αρα είστε κατά.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Σας παρακαλώ. Είναι πολύ σοβαρά
τα ζητήµατα και δεν πρέπει να τα προσεγγίζετε έτσι. Με συγχωρείτε
αλλά αυτός ο λόγος είναι δικανικός, ιδιαίτερα όταν µε διακόπτετε.
Λοιπόν, εµείς τι είπαµε αυτή τη στιγµή;
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, µε γιατρούς έχε-
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τε να κάνετε εδώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μη διακόπτετε παρακαλώ.
Υπάρχει κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος που µπορεί να απαντήσει.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μία φράση θέλω να πω, πιστεύω για
ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα για την ελληνική κοινωνία και σε µια
προβληµατική που έχει αναπτυχθεί. Η Γαλλία και η Ιταλία θέλω να
ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, όσοι είστε εδώ ότι σε αυτήν την ιστορία
µπήκαν ως πείραµα, πειραµατίζονται. Παρακολουθείτε τις διεθνείς
εξελίξεις. Αλλά αν µπορεί να πειραµατιστεί η Γαλλία και η Ιταλία, η
ελληνική οικονοµία µπορεί να πειραµατιστεί; Αυτό είναι το πρώτο
ζήτηµα.
Το δεύτερο σηµαντικότερο ζήτηµα είναι τι θέλουµε εµείς αυτήν τη
στιγµή. Γιατί δεν επιδιώκουµε να πάει σε πανευρωπαϊκή κλίµακα;
Εµείς τι λέµε αυτήν τη στιγµή; Να υπάρξει µία οδηγία, να
αποφασίσει όλη η Ευρώπη. Γιατί αν όλο µας το περιβάλλον έχει το
τριανταπεντάωρο, αν όλες οι χώρες το εφαρµόζουν δεν
δηµιουργείται πλέον δυσµενέστερη εικόνα για την Ελλάδα σε σχέση
µε τις επενδύσεις.
Θα έχετε προσέξει ότι τους τελευταίους έξι µήνες η Ιταλία δεν αγγίζει
το ζήτηµα µε την ζηµιά που έχει πάθει και η µόνη που το κρατάει
ακόµη είναι η Γαλλία. Κοιτάξτε την Ιταλία τους έξι τελευταίους µήνες.
'Εχει σιωπήσει σε όλη αυτήν την υπόθεση.
'Οσον αφορά τη χώρα µας, εδώ υπάρχει -κύριε συναδελφε είσαστε
γιατρός, αλλά πρέπει και αυτά να τα γνωρίζετε- ένα ισχυρό
συλλογικό δίκτυο. Οι συλλογικές συµβάσεις στην Ελλάδα έχουν
ισχύ µεγαλύτερη και από το νόµο, ιδιαίτερα όταν επικυρώνονται
από αυτόν.
Και εµείς τι είπαµε; Να πάµε σε χώρους και να ενθαρρύνουµε
τέτοιες πολιτικές για να εφαρµοστεί το τριανταπεντάωρο. Σε
επιχειρήσεις εντάσεως κεφαλαίου ή εντάσεως νέων τεχνολογιών, το
τριανταπεντάωρο µε διµερείς συµφωνίες µπορεί να εφαρµοστεί. Αν
πας στην πλεκτοβιοµηχανία και πεις σ'αυτούς τους ανθρώπους για
τριανταπτεντάωρο, τους έκλεισες την άλλη ώρα. ∆εν απαντιώνται
αυτά σε ευθεία γραµµή.
'Ετσι, λοιπόν, είµαστε θετικοί, µέσα όµως από τη συλλογική
συµφωνία, τη συλλογική διαπραγµάτευση και στο βαθµό που
συνοδεύεται µε δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης, µπορούµε
να δούµε και κίνητρα από την Κυβέρνηση. Αλλά δεν θα γίνεται για
µία διευθέτηση του χρόνου εργασίας. Γιατί τώρα τι κάνουν οι
τράπεζες; Λένε "ελάτε να διαπραγµατευθούµε µε την ΟΤΟΕ, να
µειώσουµε το χρόνο και να µας δώσουν τα απογεύµατα για να
είµαστε ανοικτές τα απογεύµατα". 'Αρα συνδυάζουν τη διευθέτηση
και µε τα υπόλοιπσ ζητήµατα. Θα τα βρουν οι τράπεζες µε την
ΟΤΟΕ και µακάρι να τα βρούνε. ∆εν είναι εύκολο αλλά µακάρι να τα
βρούνε και να τα ενθαρρύνουµε. Αλλά η Κυβέρνηση µπορεί να
ενθαρρύνει όταν δηµιουργούνται νέες θέσεις απασχόλησης. Γιατί το
ζητούµενο είναι να φτιάξεις µέτρα για νέες θέσεις απασχόλησης.
Ναι, λοιπόν, στο τριανταπετάωρο, αλλά µε τις προϋποθέσεις που
είπαµε και που νοµίζω ότι τις διακρίνει ο ρεαλισµός, η σοβαρότητα
και η υπευθυνότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μιχαλολιάκος έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είχα την
ευκαιρία και στην πρωτολογία µου να επιχειρήσω να συµβάλω στην
ανάδειξη του προβλήµατος της ανεργίας ως το κορυφαίο πρόβληµα
που αφορά το παρόν και το µέλλον. Λυπούµαι ειλικρινώς γιατί ο
κύριος Υπουργός, λόγω της αδυναµίας που έχει η Κυβέρνηση να
επιδείξει έργο, διολίσθησε σε µία παρελθοντολογία, η οποία αδικεί
τουλάχιστον το δικό του επίπεδο. Αφ'ενός µεν ανεγνώρισε ότι η
Ελλάδα µετά από δεκαπέντε χρόνια κυβερνήσεων ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι
τελευταία, πολύ τελευταία από άποψη κοινωνικών παροχών στην
Ευρώπη, και αφ'ετέρου λέει ότι δεν φταίνε τα δεκαπέντε χρόνια,
αλλά ο Β' Παγκόσµιος Πόλεµος και οι κυβερνήσεις που
ακολούθησαν.
Αισθάνοµαι ένοχος απέναντι στη νέα γενιά και οφείλω µία
απάντηση στον κύριο Υπουργό. Εµείς κατ'αρχήν φιλοδοξούµε στο

µέλλον να είµαστε καλύτερες κυβερνήσεις, αποτελεσµατικότερες,
πιο γόνιµες και από τις προγονικές µας κυβερνήσεις. Τιµούµε το
παρελθόν, αλλά φιλοδοξούµε ακόµη περισσότερο για γόνιµο
µέλλον. 'Οµως οφείλω να πω ότι η παράταξη στην οποία ανήκουµε
παρέλαβε µία Ελλάδα διαλυµένη µετά από έναν δεκαετή εµφύλιο
σπαραγµό, που κόστισε αίµα και πείνα και παρέδωσε στις
κυβερνήσεις σας µία Ελλάδα ισότιµη µε τις δέκα πρώτες χώρες της
Ευρώπης. Αυτό ας µην το ξεχνούµε, αποτελεί ένα ελάχιστο
καθήκον όλων µας µια και σήµερα εσείς µε καθυστέρηση
περισσότερη των δέκα ετών, προσεγγίζετε το ευρωπαϊκό όραµα,
έστω και σε επιµέρους δείκτες του.
Μάλλον οφείλω να πω ότι στο κορυφαίο θέµα που συζητούµε
σήµερα, στην ανεργία, αυτή η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας
σας παρέδωσε ουσιαστικά ανεργία µηδενική. 'Ηταν 2,4% η ανεργία
που παραλάβατε το 1981. Και επιχειρήσατε ακόµη µία µίζερη
αναφορά στη µικρή παρένθεση του 1990-1993, για την οποία και
εµείς έχουµε τις κριτικές µας αναφορές. Εµείς δεν έχουµε µία
αντίληψη που λέει ότι για την καταψήφισή µας ευθύνεται ο λαός που
δεν µας κατάλαβε. Κάπου ευθυνόµαστε σοβαρά και εµείς για δικά
µας λάθη και δικές µας παραλείψεις.
Πάντως οφείλω να σας πω, κύριε Παπαϊωάννου, ότι ο Πρόεδρος
του κόµµατός σας και Πρωθυπουργός της χώρας πολλές φορές
έχει την ευκαιρία να πλέξει το εγκώµιο της τριετίας 1990-1993. Αυτό
προπαντός ισχύει για τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα µου πείτε τώρα τι να απαντήσω;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Απαντήστε ό,τι θέλετε. Ούτως ή
άλλως εσείς απευθύνεστε στους πολιτικούς σας φίλους που µε το
διάβα του χρόνου γίνονται όλο και λιγότεροι. Και αυτοί, όµως, δεν
σας καταλαβαίνουν.
Πάντως εσείς, κύριε Υπουργέ, ως ένα νέο κίνηµα που αυξήθηκε µε
εκρηκτικούς ρυθµούς γεννηθήκατε και καλλιεργήσατε προσδοκίες
για να καλύψετε το έλλειµµα του κοινωνικού κράτους.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Το καλύψαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Είστε ευτυχής, διότι λέτε ότι το
καλύψατε. 'Οµως ο ελληνικός λαός και η νέα γενιά δεν είναι
ευτυχείς.
Τελικά αυτή η επερώτηση πέτυχε αρκετά. Πέτυχε να
συµφωνήσουµε όλοι ότι το πρόβληµα της ανεργίας είναι τεράστιο
και ότι δεν επιλύεται ως διά µαγείας. Αν υπήρχαν µαγικές συνταγές,
άλλες χώρες µε αντίστοιχα προβλήµατα θα τις είχαν υιοθετήσει.
∆εχθήκαµε όλοι ότι, προπαντός, η ανεργία απαιτεί γνώση. ∆ηλαδή
πρέπει να επενδύσουµε στη γνώση. 'Οµως για να επενδύσουµε
σωστά στη γνώση, πρέπει να έχουµε ορισµένες βασικές δοµές και
κατευθύνσεις. Επαγγελµατικός προσανατολισµός δεν υπάρχει.
Είστε δεκαπέντε χρόνια Κυβέρνηση. Οι θεσµοί µεταξύ τους πρέπει
να έχουν συνεργασία και αλληλουχία. Εκπαιδευτική διαδικασία,
επαγγελµατική κατάρτιση, διά βίου κατάρτιση.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα που έχουµε σήµερα; Είχαµε
κατασπατάληση αυτών των πόρων και µάλιστα µε έλλειψη
διαφάνειας. Αυτό είναι το µεγάλο έγκληµα των κυβερνήσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Βεβαίως δεχθήκαµε ότι µόνο µε την ανάπτυξη δεν
επιλύεται το πρόβληµα, γιατί ταυτόχρονα υπάρχουν και οι νέες
τεχνολογίες. Είναι, όµως, µία προϋπόθεση. Γι'αυτό σας λέµε ότι οι
ρυθµοί ανάπτυξης δεν φθάνουν. ∆ηµιουργούνται και νέες θέσεις
εργασίας, αλλά σε σχέση µε τις απολύσεις, δηµιουργείται
περισσότερη ανεργία.
'Οσον  αφορά  το  τριανταπεντάωρο  χωρίς  µείωση  των
αποδοχών,  είναι  ένα  τεράστιο  θέµα  που  δεν  επιτρέπεται  να  το
χρησιµοποιεί  καµία  παράταξη  κατά  πλειδοτικό  τρόπο.
Προπαντός  δεν  επιτρέπεται  να  το  κάνει  αυτό  η  Κυβέρνηση,  η
οποία  όσο  ασκούσε  τα  κυβερνητικά  καθήκοντα  µε  βάση  την
εντολή  του  1996  αρνήθηκε  να  το  εντάξει  ως  θέµα  στον
κοινωνικό  διάλογο.  ∆εν  επέτρεψε  ούτε  καν  στους  κοινωνικούς
εταίρους  να  συνεννοηθούν  αν  η  ανταγωνιστικότητα  της



5348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

οικονοµίας µας το αντέχει.
Η ανεργία δε στην Ελλάδα έχει τάση αυξήσεως. Βλέπω ότι δεν το
δέχεστε, αλλά τα αριθµητικά στοιχεία και η ζώσα κοινωνική
πραγµατικότητα θα έπρεπε να σας έχει πείσει γι'αυτό που όλοι
δέχονται. Σας το επισηµαίνει και η έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Η εξέλιξη αυτή είναι νοµοτελειακή. Το θέµα είναι τι κάνει
η Ελλάδα στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι. Περιµένει να το αποφασίσουν
όλες οι άλλες χώρες πριν από την Ελλάδα και να ακολουθήσει ως
παθητικός δέκτης τελευταία; Μήπως έχοντας αυτό το οξυµένο
πρόβληµα ανεργίας έπρεπε να ηγείται των προσπαθειών διαλόγου
και ζύµωσης του θέµατος στην Ευρώπη, ώστε να προκαλέσει µία
ταυτόχρονη εφαρµογή ενδεχοµένης µείωσης των ωρών εργασίας, η
οποία εκ των πραγµάτων θα δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας;
Είναι σαφές ότι πρέπει πρώτα να αναδεικνύουµε την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, γιατί η µείωση της
ανταγωνιστικότητας και µε τριανταπεντάωρο και µε τριαντάωρο δεν
δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας, αλλά νέες θέσεις ανεργίας.
Κοινωνικός διάλογος, λοιπόν. Πώς όµως; Με αξιόπιστη κυβέρνηση,
µε κυβέρνηση που σέβεται τα πορίσµατα του κοινωνικού διαλόγου,
µε κυβέρνηση που έχει αξιοπιστία στους κοινωνικούς εταίρους.
Είστε αναξιόπιστοι. Ακόµη και η ΓΣΕΕ που είναι φιλική προς εσάς
αρνείται το διάλογο µαζί σας.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα κατέβω από το Βήµα πριν αναδείξω εκ
νέου και το χρέος της πολιτείας στη στήριξη των ανέργων που
χωρίς δική τους ευθύνη µένουν άνεργοι. Το ένα σκέλος είναι η
προσπάθεια της πολιτείας να δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας, να
µειώνει την ανεργία και το άλλο σκέλος είναι να µην είναι παθητικός
θεατής της εξαθλίωσης. Να µη συµβάλει δηλαδή στην εξαθλίωση
και ενδεχοµένως σε άλλες πιο επικίνδυνες καταστάσεις.
Θα ήθελα, αν ο κύριος Υπουργός το θεωρεί καθήκον του, και
νοµίζω πως είναι, να µας πει από πότε έχει να αυξηθεί το επίδοµα
ανεργίας, επίσης τι σκέπτεται να κάνει σχετικά µε το επίδοµα
ανεργίας µε τους νέους που ποτέ δεν εντάχθηκαν στην παραγωγική
διαδικασία χωρίς τη θέλησή τους και είναι άνθρωποι των είκοσι
πέντε έως είκοσι εννέα ετών, ενδεχοµένως µε ένα ή δύο πτυχία και
να µας πει ακόµα αν σκέπτεται την επιµήκυνση του χρόνου
παροχής του επιδόµατος όχι κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα αλλά
τουλάχιστον να µικρύνει η απόσταση. Εκεί επιδεικνύεται και η
ύπαρξη ή όχι της κοινωνικής ευαισθησίας. Αν η οικονοµία και οι
νόµοι της αγοράς από µόνοι τους παράγουν νέες θέσεις εργασίας,
αυτό δεν σηµατοδοτεί την κοινωνική ευαισθησία της πολιτικής
εξουσίας. ∆εν θα είχαµε προβλήµατα, γιατί η κοινωνική ευαισθησία
αναδεικνύεται είτε όταν παρεµβαίνουµε στην αναπτυξιακή
διαδικασία ή όταν στηρίζουµε εµπράκτως τους ανέργους και άλλες
ευπαθείς οµάδες, µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.
Πρέπει να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι για τις παθητικές
πολιτικές στήριξης των ανέργων, η Ελλάδα ξοδεύει το 0,4% του
ΑΕΠ, ενώ η υπόλοιπη Ευρώπη το 2,5%, κάτω από το 1/5. Το να
έχουµε πλεόνασµα στα λόγια αλλά έλλειµµα στις πράξεις, είναι κάτι
που δεν αποδίδει πολιτικά.
Κύριε Υπουργέ, δεν σας λέει τίποτε το γεγονός ότι το ΠΑΣΟΚ
αναδείχθηκε ως κόµµα µέσα από την κοινωνική του διάσταση και
για την επίλυση, την αντιµετώπιση της ανεργίας σας εµπιστεύεται
τόσο µικρό ποσοστό του ελληνικού λαού; ∆εν είναι ένα θέµα που
συνδέεται και µε τα πραγµατικά προβλήµατα;
Εγώ, για να είµαι ειλικρινής, δεν εµπιστεύοµαι ότι αυτή η Κυβέρνηση
θα προχωρήσει ουσιαστικότερα στην επεξεργασία, στη µελέτη και
στην επίλυση του προβλήµατος. 'Οχι γιατί ο Υπουργός δεν το θέλει,
αλλά γιατί η ηγετική οµάδα της Κυβερνήσεως έχει άλλες
προτεραιότητες, έχει µία αριθµολαγνεία και έχει άλλου είδους
δεσµεύσεις.
Και επειδή αναφερθήκατε και στις βίλες, είναι βέβαιο ότι η νίκη σας
στις εκλογές του 1996, που σαφώς ήταν καθαρή νίκη µε δύο
µονάδες διαφορά, η µικρότερη διαφορά που υπήρξε ποτέ σε

εκλογικό αποτέλεσµα στην Ελλάδα, οφείλεται και σε αυτές τις βίλες,
γιατί σ' αυτές τις περιοχές αντεστράφη εντελώς µια πολιτική
παράδοση που υπήρχε. Αν θέλετε, να δεχτούµε ότι και η φτώχεια
και ο πλούτος στην πατρίδα µας άλλαξαν πολιτική γειτονιά, ο λόγος
είναι ότι ο σηµερινός πλούτος είναι υπόπτου πηγής και
προέλευσης. ∆εν είναι πλούτος µόχθου, είναι οι κρατικοδίαιτοι, είναι
οι ευνοηθέντες και διασυνδεόµενοι µε την κρατική εξουσία. Τώρα η
φτώχεια και οι νεόπτωχοι που είναι το 25% είναι απ' όλες τις λαϊκές
τάξεις του ελληνικού λαού. Αν θέλαµε σοβαρά να δούµε τα θέµατα,
θα ήθελα να ξέρω, θα αντισταθούµε στους σχεδιασµούς για την
κοινωνία του 1/3 που θα χρηµατοδοτεί την κοινωνία των 2/3 και σ'
αυτήν την κοινωνία του 1/3 δεν θα εντάσσεται η νέα γενιά και πώς
θα αντιµετωπίσουµε τις ευθύνες µας στο µέλλον;
Αυτά είναι τα καίρια και ουσιαστικά ζητήµατα και όχι µία άσκοπη,
σπάταλη, µίζερη και αποθετική προς τον ελληνικό λαό
παρελθοντολογία και µάλιστα άδικη που διαστρέφει την ιστορία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ο κ. Μιχαλολιάκος, προκειµένου να
καταλήξει στα συµπεράσµατά του, ξεκίνησε µε το ότι δεν µας
εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός σε σχέση µε το χειρισµό του θέµατος
της ανεργίας και σε άλλα ζητήµατα. Αυτό συµβαίνει πολλές φορές
στις δηµοσκοπήσεις, ιδιαίτερα όταν οι δηµοσκοπήσεις είναι µακριά
από την ηµέρα της εκλογικής αναµέτρησης. Γιατί, όταν έρθει η ώρα
της σύγκρισης -η κριτική είναι εύκολη- τα πράγµατα αλλάζουν,
όπως ξέρετε.
Ξέρετε τι γίνεται µε τις δηµοσκοπήσεις, κύριε Μιχαλολιάκο; Ξέρετε
ποιο είναι το βασικό ζήτηµα των δηµοσκοπήσεων στη χώρα µας;
∆εν είναι ότι ένας λαός δεν εµπιστεύεται σε κάποια επιµέρους
ζητήµατα την Κυβέρνηση. Αυτό είναι σύνηθες φαινόµενο. ∆εν
εµπιστεύεται και την Αντιπολίτευση και αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα
σήµερα.
Κοιτούσα προχθές µία δηµοσκόπηση -σαν µπλακ χιούµορ θα
µπορούσε να τη δει κανένας βέβαια- που έλεγε ότι το ΠΑΣΟΚ είναι
στο 21% και ότι η Νέα ∆ηµοκρατία είναι στο 29% και ως εκ τούτου
µας περνάτε οκτώ µονάδες. Αν είναι δυνατόν να δεχθώ αυτά ότι
είναι σωστά και ως σκέψη ότι αυτά τα δύο µεγάλα κόµµατα δεν
συγκεντρώνουν το 50% του ελληνικού λαού. Τότε δεν πρέπει να
ζούµε όλοι µας σε τούτη εδώ τη χώρα.
Κατά συνέπεια αυτά ας τα αφήσουµε να τα δούµε µέσα από τη
σύγκριση και µέσα από µια αναφορά µε το παρελθόν, γιατί δεν
είµαστε εδώ όλοι µας από παρθενογένεση. 'Εχουµε καταθέσει έργο
στην ελληνική κοινωνία, έχουµε ιδεολογία και έχουµε και
πρόγραµµα.
Πάντως εγώ, έστω και φραστικά, µε ιδιαίτερη ικανοποίηση ακούω
από εκπροσώπους της συντηρητικής παράταξης να µιλούν για
κοινωνία των 2/3 και του 1/3. Είναι µία πρόοδος. Και αν πράγµατι η
Νέα ∆ηµοκρατία οµοφωνήσει, ότι µπορεί να είναι µια κοινωνική
∆εξιά, πάλι θα είναι θετικό, αν θέλετε, για τον ελληνικό λαό. Αλλά
εδώ µέσα -και δεν αναφέροµαι στα στελέχη-συγκρούονται κυρίαρχα
ιδεολογικά ρεύµατα µε διαφορετική αφετηρία.
'Ακουσα τον κύριο συνάδελφο να αποκηρύσσει τον
νεοφιλελευθερισµό. 'Οµως, µέσα στην παράταξή σας είναι θιασώτες
του νεοφιλελευθερισµού και αύριο το πρωί διεκδικούν να πάρουν τις
θέσεις του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας ή τόσα άλλα. 'Ολα αυτά,
λοιπόν, θα τα συζητήσουµε, πώς θα είσαστε φερέγγιοι απέναντι
στον ελληνικό λαό για να ζητήσετε την εµπιστοσύνη του.
Να πάµε τώρα στα δικά µας ζητήµατα. Προχθές σε ένα έγκυρο
οικονοµικό περιοδικό, στον "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟ", βγαίνει
το βασικό ζήτηµα "η ύφεση απειλεί την Ευρώπη". Η άσχηµη εξέλιξη
της ευρωπαϊκής συγκυρίας κάθε άλλο παρά βοηθάει την επίλυση
των διαρθρωτικών προβληµάτων, ιδιαίτερα της ανεργίας.
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Εκείνο που µε τροµάζει είναι αυτοί που έχουν κάνει τις αναλύσεις
που λένε τι; Ανάλογα µε το πώς θα υπολογίσει κανείς τους
σηµερινούς χειρισµούς θα χρειαζόταν από δεκαπέντε έως τριακόσια
χρόνια για να απορροφηθεί η ανεργία. Γι' αυτό λέω δεν χωράει
δηµαγωγία, θα είναι το πρόβληµα του µέλλοντος, όχι µόνο του
παρόντος.
Θέλω να γίνω κατανοητός εδώ. ∆εν έχετε µαγικές συνταγές, κύριοι
συνάδελφοι. Να το καταλάβετε αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν µίλησε κανείς για µαγικές
συνταγές.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Αν συνεχίσετε, θα δείτε όντας σε
καταιγισµό δυσοίωνων προβλέψεων ή µηνυµάτων για ύφεση ή
στασιµότητα στη διεθνή και ιδιαίτερα στην ευρωπαϊκή οικονοµία ότι
η Ελλάς φαντάζει ως νησί, ενώ σύµφωνα µε τις προβλέψεις του
ΟΟΣΑ -εκτός αν αµφισβητείτε και τον ΟΟΣΑ γιατί είσαστε ικανοί να
το κάνετε και αυτό-...
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Εσάς αµφισβητεί ο ΟΟΣΑ.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): ∆ιαβάστε τις εκθέσεις. 'Ολοι οι
διεθνείς οικονοµικοί οργανισµοί µιλούν πλέον για τη σταθερή και την
ανοδική πορεία της ελληνικής οικονοµίας.
Σ' αυτόν τον τόπο έχουµε κάνει πολλά. Μπορούµε ίσως να κάνουµε
περισσότερα και ο ελληνικός λαός έχει ανάγκη από περισσότερα.
Αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα. Αλλά ποτέ όµως δεν θα αγνοείτε τα
πολλά που έχουµε κάνει, να µη διαβάσω παρακάτω, γιατί νοµίζω
δεν είναι εκεί το ζήτηµα.
Κατά συνέπεια, κύριοι συνάδελφοι, εγώ είπα ποια είναι η απάντηση
ότι εδώ χρειάζεται διάλογος και συνεννόηση. Υπάρχει ένα
συγκεκριµένο σηµείο αναφοράς που είναι το εθνικό σχέδιο δράσης
για την απασχόληση. Εδώ θα έρθουµε να το καταθέσουµε, να το
παρουσιάσουµε και θέλω πραγµατικά να έρθετε µε πιο
δηµιουργικές προτάσεις. Γιατί αν έρθετε µε προτάσεις, θα πάµε στη
σύνθεση. Αν έρθετε πάλι µε αφετηρία όχι τα σωστά στοιχεία αλλά
τις επιθυµίες σας, είναι φανερό ότι δεν θα υπάρχει τεκµηρίωση.
Σήµερα ζούµε σε µια περίοδο και σε µια εποχή που ο ελληνικός
λαός πέρα από τα λόγια τα µεγάλα θέλει και τεκµηρίωση. Και
τεκµηρίωση σηµαίνει αφετηρία. Κατά συνέπεια, όταν σας µιλώ για
τις κοινωνικές δαπάνες, εγώ σας έδωσα τη διαχρονική εξέλιξη των
κοινωνικών δαπανών και σήµερα είµαστε στο 75% του κοινοτικού
µέσου όρου.
Ας µην µπω εγώ στην παρελθοντολογία. Το θέµα είναι από πού
ξεκινάς για να φθάσεις κάπου. Αν αυτό το αγνοείς, από πού ξεκινάς,
τότε δεν πετυχαίνεις το στόχο σου. Γι' αυτό είπα θυµηθείτε τι λέγατε
εσείς, όχι παλιά, πριν από ένα χρόνο. Αν είχατε ναι ή όχι
αµφισβητήσει το στόχο ένταξης της χώρας στις ευρωπαϊκές
εξελίξεις και στην ΟΝΕ. Ναι ή όχι; Απαντήστε σ' αυτό.
Βάλτε το χέρι στην καρδιά και απαντήστε σε αυτά. ∆εν έχετε
απάντηση, κύριοι συνάδελφοι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ
για ένα λεπτό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, τι θα κάνει ο κύριος
συνάδελφος; Θα τεταρτολογήσει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Εχει το δικαίωµα, κύριε
Υπουργέ. Μετά θα δώσω το λόγο σε σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: ∆εν θα κάνω ούτε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε
Μιχαλολιάκο, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: ∆εν θα ήθελα ο κ. Παπαϊωάννου να
είναι αυτός ο οποίος εµφανίζεται βασιλικότερος του βασιλέως, όσον
αφορά την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας. Εµείς είµαστε ευτυχείς
γιατί διαπιστώνουµε µε µεγάλη καθυστέρηση πολλών ετών και άλλα
κόµµατα που πολέµησαν αυτήν την ευρωπαϊκή πορεία και το
ευρωπαϊκό όραµα σήµερα να είναι θιασώτες. Αυτό είναι µεγάλη
ιδεολογική και πολιτική ικανοποίηση.
Εµείς σαφώς ενισχύουµε την πορεία της χώρας προς την ΟΝΕ,

αλλά αυτό δεν µας φτάνει. Στόχος µας είναι η ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση, η ευρωπαϊκή ένωση και η κοινωνία των λαών. Η
Ευρώπη των πολιτών, η Ευρώπη των ευτυχισµένων ανθρώπων.
Θέλουµε να ευηµερούν οι άνθρωποι και µάλιστα οι 'Ελληνες όσο οι
πιο προηγµένοι Ευρωπαίοι και όχι µόνο κάποιες λογιστικές
αλχηµείες ή κάποιοι αριθµοί που προκύπτουν από λογιστικές
αλχηµείες. 'Ενα είναι αυτό.
Θέλησε ο κύριος Υπουργός -δεν ξέρω γιατί- να "παίξει" και λίγο
ιδεολογικά. Με συγχωρείτε για τη λέξη "παίξει". Η Νέα ∆ηµοκρατία
είχε σαφήνεια, καθαρότητα ιδεολογικών θέσεων από την ίδρυσή της
µέχρι και σήµερα και αύριο και στο µέλλον. Είµαστε η ριζοσπαστική
παράταξη, είµαστε η παράταξη του ριζοσπαστικού
φιλελευθερισµού. Χωράνε όλοι οι 'Ελληνες, είµαστε η παράταξη
που ενώνει δεν είµαστε η παράταξη που διχάζει. Η παράταξη που
διχάζει σαφώς δηµιουργεί και κοινωνικά ελλείµµατα. Η παράταξη
που νοιάζεται µόνο για τους οπαδούς της σαφώς δηµιουργεί και
κοινωνικές ανισότητες. Και αυτήν την αιχµή είχε η αναφορά µου σε
νεόπλουτους και νεόπτωχους και ότι µπορείτε να νιώθετε την
ικανοποίηση ότι ο πλούτος άλλαξε πολιτική γειτονιά. Είναι οι
νεόπλουτοι, αλλά οφείλουν τον πλούτο τους όχι στο µόχθο και στη
φαντασία των επιχειρηµατιών, αλλά στην ενίσχυση από την κρατική
εξουσία. Είναι ο οµφάλιος λώρος που συνδέει οικονοµική εξουσία
και πολιτική εξουσία, είναι µε άλλα λόγια τα διαπλεκόµενα δηλαδή.
Εµείς και στο µέλλον θα συνεχίσουµε την ίδια πορεία να ενώνουµε
τον ελληνικό λαό. Ως εκ τούτου, αναφορές αν είµαστε ή δεν είµαστε
και πόσο είµαστε νεοφιλελεύθεροι... Χωράνε, σας τονίζω, όλοι οι
'Ελληνες, αλλά είµαστε το κόµµα του ριζοσπαστικού
φιλελευθερισµού. Είµαστε το κόµµα που σέβεται την ελεύθερη
οικονοµία, αλλά δεν επαφίεται στους νόµους της για την εθνική µας
ακεραιότητα και για την κοινωνική µας συνοχή γιατί αναγνωρίζει το
καθήκον στην πολιτική εξουσία να παρεµβαίνει. Αυτή είναι η Νέα
∆ηµοκρατία. Γι' αυτό και αναδεικνύει το θέµα της ανεργίας ως
κορυφαίο, γιατί η ανεργία από µόνη της σαφώς τραυµατίζει την
κοινωνική συνοχή και δηµιουργεί αβεβαιότητα και δυσκολία για το
µέλλον.
Το αναδεικνύουµε ως πρώτο. 'Εχουµε τις προγραµµατικές µας
θέσεις, σας τις έχουµε υποδείξει, σας τις έχουµε προτείνει, δεν
ακούτε και δεν κάνετε διάλογο. 'Ετσι είµαστε υποχρεωµένοι εµείς
ως Κυβέρνηση και διάλογο να κάνουµε και να σας πείσουµε. Και
ελπίζω αυτήν τη φορά να πήρατε µαθήµατα και πως ασκεί τα
θεσµικά της πολύ σηµαντικά καθήκοντα η Αξκωµατική
Αντιπολίτευση, ώστε να µην επιστρέψετε αύριο ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση στη συνήθη για σας δηµαγωγία και λαϊκισµό!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ανοίξατε πάλι µια ολόκληρη ιστορία.
Το ποιος διαίρεσε ή δεν διαίρεσε τους 'Ελληνες, ας το αφήσουµε,
γιατί δεν θα συµφωνήσουµε. Αυτό είναι το πρώτο κι εγώ θέλω να
είµαι ρεαλιστής.
Το δεύτερο τώρα σε σχέση µε τις κοινωνικές πολιτικές. Κύριε
Μιχαλολιάκο είτε το θέλετε είτε όχι ανακατανοµή του εισοδήµατος -
γιατί εκεί κρίνεται η πολιτική στην ανακατανοµή και στην
αλληλεγγύη- µόνο επί Κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ έγινε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Σας είπα, µε τη δηµιουργία των
νεόπλουτων που άλλαξαν γειτονιά.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ανακατανοµή στο εισόδηµα υπέρ των
ασθενέστερων τάξεων µε τον άλφα ή βήτα τρόπο -είτε µέσα από τη
φορολογική πολιτική είτε µέσα από τις αυξήσεις των συντάξεων
κλπ.- µόνο το ΠΑΣΟΚ έκανε στη χώρα, όπως και η δηµιουργία
αλληλεγγύης. Η έννοια "αλληλεγγύη" δεν ήταν γνωστή στην
παράταξή σας.
Και όσον αφορά -να τελειώσω µε το ευφυολόγηµα- αν είµαι
βασιλικότερος του βασιλέως, θέλω να ξέρετε ότι ούτε ο κ.
Παπαϊωάννου ούτε η οικογένειά του υπήρξαν ποτέ βασιλικοί. Κατά
συνέπεια τι βασιλικότεροι του βασιλέως να γίνουν; Ποτέ δεν θα
γίνουν!
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κηρύσσεται περαιωµένη η
συζήτηση επί της υπ' αριθµ. 35/3-3-99 επερώτησης των Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίων Ελευθερίου Παπαγεωργόπουλου,
Βασιλείου Σωτηρόπουλου, Σπύρου Σπύρου, Αθανασίου
Γιαννόπουλου, Ελευθερίου Παπανικολάου και Αθανασίου Χειµάρα
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά
µε την πολιτική της Κυβέρνησης για την καταπολέµηση της
ανεργίας και την ενίσχυση της απασχόλησης.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της ∆ευτέρας 1
Μαρτίου 1999, της Τετάρτης 3 Μαρτίου 1999 και της Πέµπτης 4
Μαρτίου 1999 και παρακαλώ το Σώµα για την επικύρωσή τους.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς τα Πρακτικά της
∆ευτέρας 1 Μαρτίου 1999, της Τετάρτης 3 Μαρτίου 1999 και της
Πέµπτης 4 Μαρτίου 1999 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Με τη συναίνεση του
Σώµατος και ώρα 10.42' λύεται η συνεδρίαση για αύριο Τρίτη 16
Μαρτίου 1999 και ώρα 18.00' µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση αναφορών και
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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